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Близо 8000 
души са новите 
бургазлии
НА СТР. 4 – 5

Регистрираните 
риболовни 
съдове в 
Поморие са 500
НА СТР. 6

Как и кога се 
слага началото 
на контрола 
върху риболова
НА СТР. 19

100 години от 
рождението 
на художника 
Георги Баев
НА СТР. 22
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ЙОРДАНКА 
ЧОБАНОВА, ЕК: 
Бургас е град-

емблема. 
Тук бъдещето 

не се чака, 
то се създава

ТОДОР 
ЙОСИФОВ:
Водещият ни 
икономически 
сектор е прера-
ботващата 
промишленост 
НА СТР. 4 – 5

Честит Никулден!

Скъпи бургазлии,
За мен е огромна чест и удоволствие да ви поздравя с празника 

на Бургас – Никулден!
Това е нашият ден, в който с гордост и самочувствие заявя-

ваме: Ние сме бургазлии!
Никулден винаги ни кара да си спомним за добрите примери от 

миналото и за нашите предшественици, които са се отнасяли 
към родния град с любов и грижа. Но Никулден е и времето на 
стремежа ни за бъдещите успешни години на Бургас!

Бургазлии са истински морски хора. Хора, които смело се изпра-
вят пред бурите. Хора с големи сърца и поглед, отправен винаги 
към хоризонта. Ние сме кръвно свързани с морето, то е част от 
нашето ДНК. Затова имаме простор да мечтаем, но и сила и ре-
шителност да устояваме на силното вълнение на бурите.

Това превръща Бургас в неустоимо магнетичен град. Град, 
който винаги оставя ярки следи. Град, който гостоприемно кани.

Бургас е град на поети, писатели, художници и музиканти. 
Бургас привлича и реализира новаторски идеи. Но това, което 
движи Бургас напред, е бургаският дух.

А най-голямото богатство на Бургас са хората. Всички вие, 
скъпи съграждани, които допринасяте за неговото развитие. 
Уверен съм, че все повече хубави неща ще се случват в нашия град, 
защото всички ние, бургазлии, обичаме града си.

В днешния празничен ден отправям специални благодарности 
на всички вас, които давате личен пример за добри дела, незави-
симо от професията, образованието и възрастта си. Това е бъ-
дещето, доброто бъдеще на Бургас!

Използвам момента, за да изкажа своята благодарност и при-
знание към всички малки и големи бургазлии, които са прославили 
името на родния град в страната и по света.

Бургас – това сте всички вие!
Честит празник на всички именици – бъдете здрави и носете 

името си с гордост и достойнство. Пожелавам на рибарите ви-

наги да се връщат с пълни мрежи, а на банкерите – да са успеш-
ни в своите професионални начинания.

Днес е денят не само на всички нас, но и на огромната 
армия от хора, които обичат Бургас или са избрали Бургас 
за свой дом!

Защото Бургас е градът на действието! Разчитам и 
занапред на силното чувство за общност на бургазлии и 
способността им да защитават категорично интереси-
те на своя град.

Продължавам да се надявам и на подкрепа от държав-
ната власт, защото България би имала само полза от един 
икономически силен Бургас.

Днес аз отново заявявам своята вяра, че вървим към по-
добри дни. Няма как да предвидя бурите, но подкрепата на 
бургазлии ме прави уверен в успеха.

Нека днешният празник укрепва вярата ни в доброто! Да ни 
прави единни, да ни дава енергия, с която да вървим към нови 
успехи!

Нека благословията на светеца закрилник спо-
ходи всеки дом и Ви донесе светли и хубави дни! 
Нека ни даде силен дух, за да вървим уверено 
напред. Нека ни прати попътен вятър във 
всяко начинание в полза и за добруването на 
нашия Бургас. Вярвам в успеха на Бургас!

Пожелавам в аванс весели коледни праз-
ници и нека всяка следваща година бъде 
по-успешна за бургазлии от предишната!

Пожелавам Ви здраве, радост и благопо-
лучие!

Честит празник, бургазлии и приятели 
на нашия град!

Димитър Николов
кмет на Бургас

ЗА ПРАЗНИКА:
Тони Димитрова
Димитър Маринов
Недялко Йорданов
Дует „Бургас”
Жечка Сланинкова
Лорис  Мануелян
Аглика Бояджиева
НА СТР. 7, 8, 17, 18
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ДОНА МИТЕВА

Отглеждането на меко-
тели и ракообразни е бързо 
развиваща се индустрия в 
световен мащаб. Само за 
предходната година произ-
водството им възлиза на 
около 25 милиона тона. Този 
растеж създава сериозен 
екологичен натиск, свързан 
с генерирането на огромно 
количество отпадъчни ма-
териали. Поради изчерпване 
на местата за депонирането 
им, голяма част от черупки-
те се изхвърлят директно 
в крайбрежните зони. Това е 
предпоставка за създаване 
на екологичен проблем.

Всекидневието ни е пълно 
с пластмасови продукти – 
чашки за кафе и други напит-
ки, сламки, най-различни 
видове бутилки и кофички, 
опаковки за храна, торбички, 
обзавеждане на жилища, ин-
териор в колата, апаратура 
за всички сфери на човешката 
дейност. На този етап от 
съвременния живот докос-
ваме по-често пластмаса, 
отколкото близките си.

Това са два проблема, кои-
то са във фокуса на Лабора-
торията по аквакултури и 
биотехнологии и на Лабора-
торията по мониторинг на 
води към университет „Проф. 
д-р Асен Златаров“. Двете са 
към центъра за „СИН РАС-
ТЕЖ“, създадени по проект 
„Трансграничните региони 
сътрудничат за СИН РАСТЕЖ“ 
(BLUE GROWTH COLLABs).

 Получаването на чисти 
стокови продукти

и създаване на нови матери-
али с висока добавена стойност 
от отпадъчни черупки на 
биоценозни организми са във 
фокуса на Лабораторията по 
аквакултури и биотехнологии.

Екипът на лабораторията 
е с ръководител: доц. д-р 
Янчо Христов, декан на ФТН, 
катедра „Технологии, мате-
риали и материалознание“ и 
тематични експерти: доц. 
д-р Ивайло Танков – катедра 
„Химични технологии“; доц. 
д-р Ления Гонсалвеш – ръко-
водител катедра „Химия” и 
ръководител централна 

научноизследователска ла-
боратория; гл. ас. д-р Антония 
Илиева – катедра „Химични 
технологии“ и гл. ас. д-р Ган-
ка Колчакова – катедра „Тех-
нологии, материали и мате-
риалознание“.

В черупките от рапани и 
миди се съдържа калциев 

карбонат

вариращ между 91-97% и око-
ло 3-9% органични вещества, 
състоящи се от протеини, 
хитин и пигменти. След 
третирането им в лабора-
торни условия, са получени: 
калциев карбонат, калциев 
оксид, калциев ацетат и ке-
рамични прахове: воластонит 
и анортит.

Воластонитовата кера-
мика е биосъвместим мате-
риал, с биоактивни характе-
ристики, притежава добра 
механична якост и може да 
намери приложение в меди-
цината за възстановяване на 
наранявания, свързани с чо-
вешката костна тъкан.

„За 2024 година Лаборато-
рията по аквакултури и би-

отехнологии, има регистри-
р а н  п о л е з е н  м о д е л  з а 
извличане на калциев карбо-
нат, натриев хлорид и въгле-
роден диоксид от черупки от 
рапани по напълно безотпад-
на технология. Получените 
продукти са с висока степен 
на чистота и намират реди-
ца приложения. Така например: 
калциевият карбонат с на-
норазмери (от порядъка на 
40 nm) може да се приложи в 
медицината, в козметичната 
и фармацевтичната индус-
трия, при производството 

на хартия, пластмаси, бои и 
покрития, като строителен 
материал и съставка на ци-
мент, както и за адсорбент 
за пречистване на отпадъч-
ни води. Натриевият хлорид, 
намира приложение като 
физиологичен разтвор, в 
хранително-вкусовата про-
мишленост, като електролит 
за извличане на каучука от 
латекса, като свързващо 
вещество, абразив, сгъстител 
и консервант в козметиката, 
а СО2 в хранително-вкусова 
промишленост – при произ-
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КОМЕНТАР

Празникът, 
който бургазлии 
усещат като 
национален 

От малко рибарско 
селище до икономически 
център, от дипломати-
ческо средище до модерен 
европейски град и грани-
ца на Европейския съюз. 
От жители на Източна 
Румелия и бежанци от 
Одринска Тракия до 
граждани на Европа. 
Място, което все пове-
че е гостоприемен дом 
за много нови бургазлии.

От километричния 
камък в центъра на 
града до Ветрен, Сара-
фово, Крайморие, Север-
ния обход и нови два 
квартала.

От едно пристанище 
преди 120 години – до 
транспортен морски 
хъб, зона за обществен 
достъп, лодкостоянки 
и няколко индустриални 
зони.

От град с един уни-
верситет до универси-
тетски център с нови 
висши учебни заведения, 
затвърдено културно 
средище, за което гово-
ри цялата страна, място 
с удобна спортна инфра-
структура. От град с 
една болница до няколко 
университетски здрав-
ни заведения и бъдеща 
детска болница. 

Това е Бургас през 2024 
– град с непрекъсващ 
стремеж за още полети 
напред. 

Днес ви представяме 
новия Никулденски брой 
на „Черноморски фар“, 
който по традиция 
екипът на медията 
подготвя за вас. През 
годините сме писали 
всякакви никулденски 
сюжети, преди всеки 
специален брой се при-
тесняваме, че няма да 
открием нови, впослед-
ствие опасенията ни 
винаги се опровергават.  

Благодарни сме, че и 
тази година имаме повод 
за вдъхновение, бургазлии, 
местна власт, бизнес, 
граждански сектор и 
наука не спират да рабо-
тят на скорост и да ни 
го дават. Отново те 
присъстват в този брой, 
защото за жителите и 
гостите на града Никул-
ден се е превърнал в 
усещане за национален 
празник.

Благодарим най-вече 
на верните си читатели 
и партньори от бизнеса 
и всички общини, без 
които не можем. Дого-
дина, през 2025-а, вест-
н и к ъ т ,  п а з и т е л  н а 
традициите на доброто 
слово, навършва 105 го-
дини.

И не забравяйте, че 
Фарът приятели чака, 
Фарът умора не знае!

СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

Замърсяване. Микропластмасата е на фокуса на друг екип от 
университет „Проф. д-р Асен Златаров“

Бъдеще: Извличат полезни вещества от 

ДОНА МИТЕВА

2024 година е поредната, 
която изправи бизнеса пред 
много предизвикателства и 
трудности, но също така 
даде и множество възможнос-
ти. Компаниите в Бургас и 
региона отново показаха своя-
та издръжливост, гъвкавост 
и визия. Има компании, които 
внедриха иновации, разшириха 
своята дейност и затвърдиха 
позициите си не само на нацио-
нално, но и на международно 
ниво.

В тези трудни времена 
Бургаската търговско-про-
мишлена палата по традиция 
– в навечерието на коледните 
и новогодишните празници, 
раздаде своите награди. Връч-
ването на статуетката „По-
рив“, изработена от Атанас 
Стоянов, дипломи и почетни 
грамоти, се проведе в присъст-
вието на представители на 
икономическия, обществен и 
културен елит, държавната 
и местната власт и партньор-
ски организации. 

Официални гости бяха проф. 
Мария Нейкова – областен 
управител, Станимир Апосто-
лов – зам.-кмет на община 
Бургас, кметове на общини от 
областта, почетни консули, 
търговски аташета, управи-
тели на фирми и неправител-
ствени организации, предста-
вители на бургаските висши 
учебни заведения, училища и 
професионални гимназии, ръ-
ководители на държавни и 
общински институции.

Приветствие към присъст-
ващите поднесоха председа-
телят на Бургаската палата 
Тодор Демирков и областният 

управител проф. Мария Ней-
кова. 

Бе прочетен и поздравите-
лен адрес от името на предсе-
дателя на Българската тър-
говско-промишлена палата 
Цветан Симеонов. 

Палатата се стреми да 
създава нови форми на сътруд-
ничество с потенциални 
партньори, които биха били 
от интерес за бизнеса.

Пример за такова ново 
партньорство е това с Център 
за насърчаване на сътрудни-
чеството в областта на сел-
ското стопанство между Китай 
и страните от Централна и 

Източна Европа, структура 
на Министерството на земе-
делието, изразяваща се в орга-
низацията и провеждането на 
„Академия по предприемачество 
в земеделието“. След проведе-
ното обучение участниците 
защитиха своите бизнес про-
екти и победителката в кон-
курса е бургазлийка.

Приоритет в работата на 
БсТПП имат проекти с между-
народно финансиране, основно 
от Европейския съюз, което в 
значителна степен подпомага 
международните контакти.

Номинациите за тазгодиш-
ните награди бяха предвари-

телно обсъдени на заседание 
на Изпълнителния съвет на 
26 ноември. 

Първата награда е за „Фра-
порт Туинстар Еърпорт Ме-
ниджмънт“ АД - компания, 
утвърдила се като символ на 
професионализъм, иновации и 
ангажираност към местната 
общност. През 2024 година тя 
постигна забележителни ус-
пехи, свързани с устойчивото 
развитие и внедряването на 
съвременни технологии. За 
повишаване качеството на 
обслужване на пътниците и 
за разширяване и модернизи-
ране на инфраструктурата, 
тя получи статуетка и ди-
плома. 

За постигане на високо ка-
чество, модернизация на про-
изводствените процеси и ак-
тивна роля в подкрепа на 
дейността на БсТПП статуе-
тка и диплома получи и пред-
ставител на „ВИН.С. Индустрийс“ 
ООД.

За принос в развитието на 
индустриалния и морски сектор 
награда получи „Беринг Яхтс 
България“ ООД.

Почетна грамота бе присъ-
дена на фирма „КТ Спорт ООД“. 
Фирма олицетворение на но-

вото поколение предприемачи, 
които носят свеж поглед 
върху бизнеса, съчетават мо-
дерни технологии с устойчиви 
практики.

Почетна грамота бе връче-
на също на „БГ ПЛАСТ“ ЕООД 
– производител на екологични 
биоразградими пластмасови 
изделия, които реализира и на 
европейския пазар. Разширя-
вайки дейността си, фирмата 
придобива сродна такава в 
София и планира да пренесе 
дейността си и на територия-
та на община Бургас, отчитай-
ки предимствата на бизнес 
климата и съответствието 
с плановете им за устойчиво 
развитие. 

„Монсийт“ ООД – получи 
също грамота за стратегиче-
ски инвестиции, внедряването 
на нови технологии и създава-
нето на качествени продукти, 
които намират приложение 
на световния пазар. Компани-
ята е не само лидер в своя 
сектор, но и значим работода-
тел, допринасящ за развитие-
то на Бургас като индустриа-
лен и иновационен  център. Тя 
се е утвърдила като пример за 
успешен бизнес на национално 
и международно ниво, отгова-
рящ на глобалните стандарти 
за качество. „Монсийт“ ООД 
има богат международен опит 
в дизайна, производството и 
инсталирането на различни 
видове седалки и акустични 
стени.

От Бургаската търговско-
промишлена палата изказаха 
своята благодарност за добро-
то сътрудничество и парт-
ньорство на „БЪЛГАРСКА ЛО-
ГИСТИЧНА ГРУПА БЛГ“ ЕООД, 
която получи също почетна 
грамота.

Бизнесът от Бургас и региона показа своята 
издръжливост и гъвкавост и тази година

В края на 
тържеството 
бе направена и 
традиционна-
та снимка на 
нградените
ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

Сред гостите на тържеството бяха председателят на ОбС  
Михаил Хаджиянев (вдясно) и зам.-кметът Станимир Апосто-
лов (до него)    ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

Екипът на Лабораторията по аквакултури и биотехнологии
ФОТО: УНИВЕРСИТЕТ „ПРОФ. Д-Р АСЕН ЗЛАТАРОВ“
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черупките на рапани и миди в бургаска лаборатория 
водство на газирани напит-
ки и бира, при замразяване и 
охлаждане на хранителни 
продукти, като защитен газ 
при заваряването, като не-
запалим газ при пожарогаси-
телите и др.“, споделят от 
лабораторията.

Черупките от скариди 

са друг обект за изследвания 
в Лабораторията по аквакул-
тури и биотехнологии, тъй 
като от тях се извлича хитин. 
След обработка хитинът се 
превръща в хитозан. 

Той намира приложение 
във фармацевтичната про-
мишленост, за пречистване 
на отпадъчни води; за кон-
сервиране на храни; като 
биоразградими фолиа, а също 
и в тъканното инженерство.

Обект на изследване са и 
водораслите, които са из-
точник за получаване на 
въглеродни материали и 
биогорива. 

Важно предимство на во-
дораслите пред „земната“ 
(лигноцелулозна) биомаса е 
много бързият им растеж – 
удвояват масата си в рамки-
те на 24-часов жизнен цикъл. 

 В сравнение със „земната“ 
биомаса, 

водораслите  
притежават

по-висока влажност и пепел, 
по-ниска температура на 
възпламеняване, по-ниско 
съдържание на въглерод и 
водород, но по-високо съдър-
жание на кислород, азот, 
сяра и минерали. Ниското 
съдържание на въглерод във 
водораслите е благоприятно 

за намаляване на въглерод-
ните емисии в случаите на 
директно окисление. В резул-
тат на това, въглеродните 
материали на основата на 
водорасли се характеризират 
с по-високо съдържание на 
минерали (Si, Ca, Mg, Na и K) в 
сравнение с въглеродните 
материали, получени от 
лигноцелулозна биомаса.

„След химична и термична 
обработка на водораслите 
се извличат ценни компонен-
ти, които могат да намерят 
приложение във фармацията, 
хранително-вкусовата про-
мишленост, а синтезирани-
те въглеродни материали 
като адсорбенти за газове и 
течности“ – очертават бъ-
дещото оползотворяване на 
водораслите бургаските 
научни работници.

Докато единият екип 
работи за оползотворяване-
то на черупки от миди и во-
дорасли и извличането от 
тях на полезни вещества 
другият – на

Лабораторията по 
мониторинг на води

към същия център, се е отдал 
на изследването на пластма-
са и микропластмаса.

Използването и производ-
ството на пластмаса се ус-
кори главоломно. Тяхната 
ниска плътност, издръжли-
вост, отлични свойства 
както и относително ниска-
та цена прави полимерите 
идеални материали за широ-
ка гама от производство и 
приложения в бита. Повече 
от половината от всички 
полимерни изделия са произ-
ведени след 2005 г. като само 

през 2020 г. имаме производство 
на пластмаса около 500 ми-
лиона тона. Полезният живот 
на пластмасовите изделия е 
твърде кратък, за разлика 
от времето, необходимо за 
тяхното разграждане.

Това определя необходи-
мостта от оползотворяване 
на отпадъците от полимер-
ни продукти и включването 
им в кръгова икономика.

Замърсяването с 
микропластмаса е 

признато за сериозен 
антропогенен проблем, 

който има неблагоприятни 
последици за околната среда. 
Най-засегнати са водните и 
прилежащите им екосистеми, 
в частност вътрешните 
морета. Голяма част от 
пластмасата в морето е кон-
центрирана в крайбрежните 
зони, където големи и малки 
пластмасови предмети бавно 
и продължително циркулират, 
претърпявайки механична 
фрагментация, фото- и тер-
моокислително разграждане, 
както и биоразграждане пре-
връщайки се в частици, по-
знати като микропластмаса 
с размери под 5 mm. 

Микропластмасите могат 
да се натрупват в различни 
организми от морската хра-
нителна верига като малки 
риби, миди и други организми, 
като се предават по храни-
телната верига. 

 „Чрез рибата  
 

пластмасата може  
да навлезе и в човешкия 

организъм
Това става заради процеса 

биоакумулация, при който 

химикалите, погълнати от 
рибата, остават активни и 
когато тя се превърне в 
човешка храна, те навлизат 
в нашия организъм и могат 
да представляват риск за 
здравето на човека. Поради 
всички тези условия попула-
циите на морските видовете 
намаляват и морската храна 
става все по скъпа и дефи-
цитна.

Поради всички тези факти 
и възможни екологични по-
следици, предупреждават 
учените от Лабораторията 
по мониторинг на води.

Екипът на лабораторията 
е с ръководител проф. д-р 
Севдалина Турманова, зам.-
ректор по УД от катедра 
„Технологии, материали и 
материалознание“ и тема-
тични експерти: доц. д-р 
Веляна Георгиева, зам.-декан 
ФПН, катедра „Химия“; доц. 
д-р Благовеста Мидюрова, 
катедра „Екология и опазва-
не на околната среда”; гл. ас. 
д-р Емилия Иванова, катедра 
„Екология и опазване на окол-
ната среда“ и гл. ас. д-р Пла-
мена Атанасова, катедра 
„Технологии, материали и 
материалознание“. 

Лабораторията разпола-
га със съвременна апаратура 
и извършва пробонабиране, 
пробоподготовка и анализ на  
основни физикохимични по-
казатели на води: темпера-
тура, pH, неразтворени ве-
щества, електропроводимост, 
биогенни елементи (NH4-N, 
NO3-N, PO4), разтворен кис-
лород, наситеност с кислород, 
БПК, и др. Изследва специ-
фични замърсители – тежки 
м е т а л и ,  м е т а л о и д и  и 
микропластмаси.

В Лабораторията по мо-
ниторинг на води се намира 
единствен  в България

 микроскоп с инфрачервена 
спектроскопия 

LUMOS II на Bruker 

за анализ на микропластма-
са.

Апаратът предоставя 
точна статистика за броя, 
размера и вида микропласт-

маси, открити в пробите.  
До момента екипи на 

лабораторията са изслед-
вали три водни екосистеми: 
река Караагач, Бургаски плаж 
и езеро Вая, като и в трите 
са намерени микрополимер-
ни частици, както във водния 
стълб така и в седимента. 
Най-често срещаните за-
мърсявания са от полиамид, 
полиетилен, полистирол, 
полиетилентерефталат, 
полипропилен и каучук.

В лабораторията се ра-
боти усилено върху изслед-
ване съдържанието на 
микрополимери в морски 
организми като бяла и чер-
на мида, скариди и различни 
видове риба.

Резултатите от напра-
вените изследвания показ-
ват целогодишно наличие 
на замърсяване с микропо-
лимери в крайбрежната 
зона на Бургаския залив. 

Наблюдава се силно увели-
чение на замърсяването с 
частици с площ под 100 µm2 
през отчетен период лято 
- есен, което може би се 
дължи на морските и ат-
мосферни течения които 
транспортират микропо-
лимери от различни източ-
ници.

Увеличението на микро-
полимерите през летните 
и есенни месеци може да се 
обясни със съчетание от 
фоторазграждане, термо-
разграждане и механично 
изветряване под влиянието 
на UV радиация.

Бъдещето от една стра-
на е в намиране на приложе-
ние на продуктите, получе-
ни от черупки и водорасли, 
а от друга овладяване на 
замърсяването с микропласт-
маса. Защото Черно море е 
наше, но и на бъдещите 
поколения.

Обява за провеждане на конкурс за 
следните длъжности:

1. Началник „Вътрешно отделение“ 
2. Началник „Детско отделение“ в „МБАЛ-

Средец“ ЕООД, гр. Средец

„МБАЛ-Средец“ ЕООД гр. Средец - 8300, ул. 
Тодор Николов №10 тел:0882743001, на ос-
нование чл.90 от Кодекса на труда, във връзка 
с чл.68, ал.7 от Закона за лечебните заведения 
и Заповед №46/24.09.2024г. на Управителя на 
„МБАЛ-Средец“ ЕООД гр. Средец ОБЯВЯВА 
конкурс за заемане на следните длъжности в 
„МБАЛ-Средец“ ЕООД гр. Средец, при услови-
ята на трудов договор от три /3 / години.

1. Началник „Вътрешно отделение“
2. Началник „Детско отделение“

Изисквания: 
1. Образователен ценз –  Висше медицин-

ско образование и призната специалност по 
профила на отделението.

2. Сертификати за допълнителна професио-
нална специализация и квалификация.

3. Професионален опит минимум 5 /пет/ 
години трудов стаж по признатата специалност 
по профила на отделението.

4. Компютърна грамотност.
5. Владеене на чужд език е предимство.
6. Управленски опит като началник отде-

ление е предимство. 
7. Умения за работа в екип.
8. Познания по основните нормативни 

актове в областта на здравеопазването.
9. Писмен проект на тема „Мерки за подо-

бряване на качеството на болничната помощ 
и финансовата ефективност на повереното 
отделение за срок от 3 години“

Конкурсът ще се проведе на два етапа:
1. Проверка на документи за съответствие 

с обявените изисквания;
2. Оценка на представения проект на тема: 

„Мерки за подобряване на качеството на 
болничната помощ и финансовата ефективност 
на повереното отделение за срок от 3 години.” 
и събеседване с кандидатите.

Необходими документи:
– Заявление за участие;
– Професионална автобиография;
– Копие от диплома за висше медицинско 

образование;
– Копие от диплома за придобита специал-

ност по профила на отделението;
– Сертификати за допълнителна медицинска 

квалификация;
– Удостоверение за членство в БЛС;
– Документ удостоверяващ трудовия стаж;
– Свидетелство за съдимост;
– Медицинско удостоверение за психично 

и соматично здраве;
– Декларация, че при спечелване на кон-

курса и постъпване на работа кандидата не 
упражнява медицинска дейност по същата 
специалност в друго лечебно заведение за 
болнична помощ;

– Проект на тема: „Мерки за подобряване 
на качеството на болничната помощ и финан-
совата ефективност на повереното отделение 
за срок от 3 години” – 3 /три/ екземпляра.

Срок за подаване на документи:
Един /1 / месец от датата на публикуване 

на обявата.

Документите се предават в запечатан, не-
прозрачен плик надписан само с длъжността, 
за която кандидатства лицето, в този плик са 
поставени два други запечатани плика, обо-
значени с надпис 

1. „Плик №1- необходими документи за 
участие“

2. „Плик №2-съдържащ писмената разра-
ботка на темата“

Място на подаване на документи:
„МБАЛ-Средец “ЕООД, гр. Средец, ул. Тодор 

Николов №10, личен състав  всеки работен 
ден от 08:00ч.-16:00ч.,

Начин за провеждане на конкурса
Конкурсът ще се проведе по документи и 

чрез защита и събеседване на горепосочената 
тема.

Допуснатите кандидати ще бъдат уведоме-
ни писмено  за датата, часа и мястото на 
провеждане на конкурса.

Телефон за справки: 0887640699

ОБЯВА

„КРЕДО Г4“ ЕООД със седалище 
и адрес на управление: гр.Бургас, 
ул. „Граф Игнатиев“ № 1, на осно-
вание чл.4, ал.2 от Наредба за ус-
ловията и реда за извършване на 
ОВОС, съобщава на заинтересова-
ните лица и организации за инвес-
тиционното си намерение: „Прера-
ботка по време на строителството 
по чл.154 от ЗУТ – Търговски ло-
гистичен център „КРЕДО“ – вътреш-
ни промени по чл.154, ал.2 и ал.5 
от ЗУТ в УПИ XI-40 кв.5, ПЗ „Юг-
Запад“ гр.Бургас с идентификатор 
по ЗКИР  ПИ 07079.663.40.

Становища и въпроси могат да 
се изпращат на посочения адрес, 
в Община Бургас и РИОСВ – Бургас.

Резултатите 
от направени-
те изследва-
ния показват 
целогодишно 
наличие на 
замърсяване  
с микропо-
лимери в 
крайбрежната 
зона на Бур-
гаския залив             
ФОТО: УНИВЕРСИТЕТ 
„ПРОФ. Д-Р АСЕН 
ЗЛАТАРОВ“

Екипът на Лабораторията по мониторинг на води
ФОТО: УНИВЕРСИТЕТ „ПРОФ. Д-Р АСЕН ЗЛАТАРОВ“

В Лабораторията по мониторинг на води се намира единстве-
ният в България микроскоп с инфрачервена спектроскопия 
LUMOS II на Bruker за анализ на микропластмаса

ФОТО: УНИВЕРСИТЕТ „ПРОФ. Д-Р АСЕН ЗЛАТАРОВ“
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През 2024 година Бургас 
изпреварва значително дру-
гите големи градове по меха-
ничен прираст и затвържда-
ва позицията си като един 
от най-желаните градове в 
България. Статистическите 
данни  показват, че градът е 
привлякъл 7849 нови жители, 
което подчертава положи-
телната тенденция. 

А тя е следствие от инвес-
тициите в образованието, 
инфраструктура и усилията, 
насочени към привличане на 
инвестиции и повишаване на 
качеството на живот, показ-
ват данните на икономическия 
анализ на Община Бургас.

Предстоящо. 
Високотехнологична база 

за съдове под налягане

През изминалата година в 
индустриалните ни паркове 

се наблюдава както разкри-
ване на нови производства, 
така и разширяване на про-
изводствени мощности от 
страна на ситуирани там 
компании.

Най-голямата реализира-
не инвестиция през годината 
е тази на Intenational armoured 
group (IAG) в Индустриална 
зона „9-и километър“. През 
октомври компанията откри 
завод за бронирана техника, 
а плановете на инвеститора 
са да привлече и съпътства-
щи производства. 

Зоната е с изцяло изграде-
на инфраструктура, която 
осигурява директна връзка с 
АМ „Тракия“. Около новия 
път има неусвоени частни 
терени, за част от които 
вече има инвестиционни на-
мерения. 

Заводът за металообра-
ботка на инвеститора 
„Козлодуй“ ООД разширява 
производствените си мощ-

ности, което показва и 
увереност, и устойчивост, 
дължаща се на създадените 
условия в Индустриалния 
парк – фаза 1.

В този парк довършват 
фабриките си двама чуждес-
транни инвеститора – еди-
ният турски инвеститор, 
специализиран в производство 
на акустични стени и седал-
ки за спортни съоръжения, 
другият кувейтски – за вен-
тилационни системи. Пред-
стои да стартира и изграж-
дане на високотехнологична 
база за съдове под налягане, 
метални конструкции, тръ-
бопроводи.

В индустриална зона Бъл-
гарово работят търговско-
сервизна база за земеделска, 
строителна, горска, голф и 
градинска техника, произ-
водствената база на итали-
ански инвеститор за детай-
ли за обувната промишленост 
и високотехнологичен център 

за дигитализация и съхраня-
ване на документи. В процес 
на строителство е база за 
производство на тръби за 
водопроводни, канализацион-
ни и газопреносни мрежи. 
Инвеститорът вече обмис-
ля да разширява производ-
ството си. Там освен довеж-
д а щ а  и н ф р а с т р у к т у р а 

изградихме и общинска фо-
товолтаична електрическа 
централа, с мощност 799 
kWp. 

В началото на следващата 
година започват строител-
ните дейности по изграждане 
на довеждащата и цялостна-
та вътрешна инфраструкту-
ра, за което е осигурено фи-

нансиране по Националния 
план за възстановяване и 
устойчивост  по процедура 
BG-RRP-3.007 Програма за пуб-
лична подкрепа за развитието 
на индустриални райони, 
паркове и подобни територии 
и за привличане на инвестиции 
(AttractInvestBG). Успоредно с 
това ще започне реализация 

Инвестиции. Турски и кувейтски фирми предпочетоха Бургас

ИНТЕРВЮ НА  
ГЕОРГИ РУСИНОВ

– Г-н Йосифов, като ико-
номист кои според Вас са 
перспективните сектори 
в града?

– Бургас е град със сери-
озни традиции в икономи-
ката. Тук, освен сектора 
„Туризъм“, е силно развито 
и производството. Считам, 
че тези отрасли ще про-
дължат да бъдат перспек-
тивни. Водещият ни ико-
н о м и ч е с к и  с е к т о р  е 
преработващата промиш-
леност. Вследствие на 
това индустрията съста-
влява приблизително 60% 
от общия обем на икономи-
ката ни. Значим отрасъл е 
и транспортът, в който 
са заети над 1/10 от рабо-
тещите граждани, а водеща 
роля имат пристанищата, 
големите транспортни 
фирми и градският транс-
порт. Запознат съм с мно-
го и различен тип бизнеси, 
които са съчетани в ико-
номическата карта на 
града ни и Ви уверявам, че 
можем да бъдем горди с 
всеки наш съгражданин, 
който дава своя принос към 
създаването на продукти 
и услуги тук, в нашия град. 
Това е много силен актив.

– Как виждате развитие-
то на индустриалните 
зони? Има ли достатъчно 
производства, или преоб-
ладават логистичните 
бази? 

– Уверен съм, че Бургас 
може да бъде най-добрият 
домакин за инвеститори и 
ще продължаваме да над-
граждаме усилията в при-
вличането на нови компании, 
които да създават качест-
вени работни места тук. 

Имаме визията и се работи 
усилено. За мен това е ос-
новен приоритет. Всички 
колеги от Общински съвет 
са ме избрали да бъда техен 
представител в общото 
събрание на „Национална 
Компания Индустриални 
Зони“ и на всяко заседание 
отстоявам пред Управи-
телния съвет на друже-
ството интересите на 
бургазлии, а именно – да се 
създават условия фирмите 
да избират точно нашия 
град. Силно преимущество 
ни дава фактът, че спече-
лихме финансиране по 
плана за възстановяване и 
устойчивост, чрез който 
ще се изгради довеждаща и 
вътрешна инфраструкту-
ра във Фаза 2 на Индустри-
ален и логистичен парк – 
Бургас. Там инвеститори 
закупиха вече терени и 
чакат да бъде осигурена 
необходимата инфраструк-
тура и захранване на зона-
та с ток, вода, газ, елек-
тричество, за да могат да 
изградят своите предпри-
ятия. Община Бургас съз-
дава отлични условия за 
инвеститорите, а Индус-
триалната ни зона вече 
привлече редица фирми, 

които помагат на местна-
та икономика да се развива. 
Целта ни е там да се при-
вличат още компании, 
които да развиват еколо-
гично производство и да 
създават работни места 
с достойно заплащане за 
служителите си в Бургас и 
се работи много в тази 
насока.

– Кои професии смятате, 
че ще се наложат в следва-
щите години в Бургас?

– Всички сфери на бизне-
са имат нужда в момента 
от подготвени кадри, но 
виждаме изключително 
активна работа в тази 
насока в момента от ака-
демичните ни среди. Винаги 
съветвам предприемачите 
да работят във взаимо-
действие с университети-
те в града ни, както и с 
професионалните гимназии, 
които ще бъдат и в бъдеще 
основен фактор за разви-
тието на уменията, необ-
ходими за фирмите в региона 
ни. Анализът ми сочи, че 
маркетинговите и инже-
нерните специалности в 
областта на производство-
то ще бъдат сред актуал-
ните професии в следващо-
то десетилетие.

Тодор Йосифов, икономист: Водещият ни икономически 

 Тодор Йосифов е икономист, бакалавър по 
„Стопанско управление“ в Университет „Проф. 
д-р Асен Златаров“, магистър „Маркетинг“ в 
Стопанска академия „Димитър  
А. Ценов“ – Свищов и докторант по „Икономика и 
управление“ в БСУ.

 Общински съветник и член на Общинското 
ръководство на ПП ГЕРБ – Бургас, председател 
на Постоянната комисия по икономика и инвес-
тиционни политики в местния парламент, 
както и част от Комисията за създаване на 
условия за развитие на малки и средни предприя-
тия (МСП) на територията на община Бургас.

Индустриален и логистичен парк – фаза 2                   ФОТО: DNIKOLOV.EU

ТОДОР 
ЙОСИФОВ

ФОТО: 
ЛИЧЕН АРХИВ
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новите бургазлии
на инвестиционните намере-
ния във фаза 2 на Индустриа-
лен и логистичен парк. До 
момента там са закупили 
терени 7 компании

Само за  няколко години в 
Бургас са привлечени 47 ком-
пании от ИТ и аутсорсинг 
сектора. Освен че осигуряват 
над 2000 високоплатени ра-
ботни места, те се включват 
активно в живота на града. 
Освен че участват активно 
с културни и спортни съби-
тия, те осигуряват препо-
даватели и стажове за 

местните гимназии и уни-
верситети, организират 
свои академии за преквали-
фикация и обучение на кадри 
и провеждат съвместни 
кампании с Община Бургас за 
привличане на специалисти 
от страната и чужбина.

Освен за привличане на 
нови инвеститори, Община 
Бургас продължава целена-
сочената политика за под-
крепа на малки, средни и 
стартиращи предприятия. 
Екипът на Бизнес инкубатор 
Бургас работи заедно с 9 

екипа, които са спечелили 
подкрепа по общинската 
програма за подпомагане на 
стартиращи предприятия. 

През тази година Община-
та, в партньорство с местни 
неправителствени органи-
зации, спечели проект за 
Подобряване на конкурентос-
пособността на МСП и пуб-
личните организации в Юго-
източен регион на България 
чрез интегрирани иноватив-
ни дигитални решения“, 
акроним EDIH DIGIHUB по 
Програма „Научни изследвания, 
иновации и дигитализация за 
интелигентна трансформа-
ция 2021-2027“. По този проект 
ще се разшири и надгради 
подкрепата за малки, средни 
и стартиращи предприятия, 
като освен обучения и събития, 
насочени към важни за бизне-
са теми, ще се даде възможност 
за тестване на нови продукти 
и услуги, въвеждане на инова-
ции в бизнес процесите и 
оценка на дигиталната зря-
лост за идентифициране на 
нуждите и възможностите 
на местните фирми. 

– Как смятате, че ще се 
развива икономиката на 
града в бъдеще?

– Тя ще е силна. И ще про-
дължавам да давам всичко 
от себе си, за да надгражда-
ме този процес, въпреки 
кризите и глобалните 
предизвикателства. Вярвам, 
че градът ни има отлични 
предимства и знам как да 
ги изкараме на преден план. 
Кметът ни г-н Димитър 
Николов е визионер и има 
амбициозна програма, бла-
годарение на която Община 
Бургас непрекъснато раз-
вива най-добрата среда за 
инвестиции и създава усло-
вия за бизнеса. Редица ин-
веститори вече са ни при-
познали като успешна 
икономическа дестинация, 
а ние ще продължаваме да 
поставяме силни основи, 
които да ни дават предим-
ство и в бъдеще пред оста-
налите градове.

– Можем ли да заложим 
на друго освен туризма?

– За да стимулираме пред-
приемачите и да подкрепим 
с конкретни мерки тяхната 
иновативност, създадохме 
фонд за подкрепа на т.нар. 
„стартЪп“. Условие е но-
восъздадените предприятия 
да създават своя продукт 
или услуга на територията 
на града и да има добавена 
стойност за бургазлии. 
Щастлив съм от факта, че 
на всяко заседание на Коми-
сията за подкрепа на малки 
и средни предприятия вече 
разглеждаме по половин 
дузина заявления от канди-
дати, които имат много 
иновативни и конкретни 
планове за бизнес в града ни. 
И част от тези, които 
вече сме подпомогнали, дават 
първите си резултати. 
Успешно. Така че, да – вярвам 

в това и с конкретни ин-
струменти ще работим 
както за надграждане до 
фаза „четирисезонен тури-
зъм“, така и за другите ни 
икономически отрасли.

– В кои сектори градът 
изостава?

– Динамиката и характе-
рът на икономическите 
дейности се променят 
както в отраслови, така и 
в регионален план. Специ-
фиката на материята по-
казва устойчивост на ИТ 
сектора, но има необходимост 
от държавни мерки за помощ 
към бизнеса за развитие на 
целогодишния туризъм в 
града ни. Геополитическите 
предизвикателства създа-
ват нужда за стимулиране 
на индустриалните цехове 
и предприятия за метало-
производство. Дирекция 
„Икономика и стопански 
дейности“ към администра-
цията работи непрекъсна-
то и в пряка връзка с пред-
ставителите на бизнеса за 
неговото улесняване. Бургас 
предприе много гъвкава и 
близка до бизнеса политика 
на действие с цел неговата 
своевременна подкрепа. 
Заедно с колегите общински 
съветници от ГЕРБ-Бургас 
своевременно предлагаме 
докладни с конкретни мер-
ки за подкрепа към бизнеса, 
които влизат в действие, 
за да подпомогнат местни-
те предприемачи и хората 
в града ни.

– Използва ли се доста-
тъчно потенциалът за 
рибна търговия, производ-
ство?

– На последната сесия на 
местния парламент приех-
ме ключовата за този 
и к о н о м и ч е с к и  с е к т о р 
„Стратегия за устойчив 
син растеж и интелигент-

на специализация за синята 
икономика“. Цялостен план 
за действие на Община 
Бургас до 2030 година, в 
която един от основните 
стълбове е именно модер-
низация и подкрепа за ино-
вациите в секторите аква-
култура и рибарство. 
Благодарение на този екс-
пертен документ вече 
имаме официална възможност 
и преимуществото градът 
ни и фирмите, свързани с 
морския бранш, да канди-
датстват и получат фи-
нансиране от фондовете за 
дейността, свързана със 
синята икономика. Един от 
основните приоритети, на 
който много държим и ще 
бъде развиван, е внедряване 
на нови технологии и мо-
дернизирането на тази 
традиционна за града ни 
индустрия. Знаковата под-
крепа към тази стратегия 
с пълно единодушие от 
всички членове на Комиси-
ята „Икономика и инвести-
ционни политики“ към 
Общински съвет, която 
председателствам, е защо-
то знаем, че има потенциал 
този сектор да бъде над-
граждан. Имаме производ-
ствени и търговски пред-
приятия, които вече имат 
сериозна история, свързана 
с ресурсите на Черно море 
и ще работим за нови хори-
зонти в този сектор.

– Все повече обработва-
еми земи се изкупуват, а на 
тяхно място се издигат 
най-различни сгради. Ви-
зирам най-вече региона 
между Бургас и Ветрен. 
Какво място заема земеде-
лието като сектор в Бургас?

– Земеделието е силен 
сектор не само за много от 
общините, но и за редица 
малки населени места в 

цялата област Бургас. Смея 
да твърдя, че градът ни има 
утвърдени предприемачи и 
национални лидери в бранша, 
които са добър работодател 
и грижовен стопанин на 
земята, която в региона ни 
е богата на ресурси. Произ-
водствени компании зареж-
дат с местна продукция 
цялата страна, а част от 
фирмите експортират и в 
чужбина. Но тези хора не-
веднъж напоследък споделят 
необходимостта от силна 
държава, която да ги под-
крепя. Трябва да акценти-
раме на този факт. Вярвам, 
че това може да стане само 
със стабилно правителство 
и да не забравяме, че земе-
делието е основен отрасъл 
в икономиката ни, избор 
вече и за start-up на много 
млади хора, решаващи да 
започнат първите стъпки 
в бизнеса именно от сто-
панството.

– Как си обяснявате бума 
на жилищното строител-
ство? Отговаря ли той на 
търсенето и какъв е про-
филът на купувача?

– Кръговата система 
изключва елемента на рен-
табилност, ако търсенето 
е отрицателна константа. 
Бургас всяка година става 
дом на все повече семейства 
от други областни градове, 
които избират да живеят 
и да се развиват тук. Имаме 
и за щастие постепенен 
положителен демографски 
прираст. Съвсем естест-
вено тези процеси раздвиж-
ват пазара на недвижими 
имоти и рефлектират 
върху прогреса на строи-
телния бранш. За да отго-
вори на тези нужди градът, 
без да се създава дискомфорт 
сред бургазлии, е взето 
решение за ситуирането на 

нови квартали на север – а 
именно „Хоризонт“ и „Ма-
дика“, където Общината 
изгражда и пълна обслуж-
ваща и социална инфра-
структура. Интензивното 
бъдещо строителство ще 
бъде изнесено там, за да 
бъдем едновременно модерен 
и развиващ се, но и спокоен 
и уютен дом за всички жи-
тели на града ни.

– Има ли формула за 
прекъсване на омагьосания 
кръг от търсещи работ-
ници фирми, които се оп-
лакват, че няма желаещи 
и от работници, търсещи 
работа, които се оплакват, 
че заплатите са ниски?

– Тази тема именно об-
съждах с колеги от индус-
триалния сектор, с които 
се срещнахме на събирането 
в София на една от комиси-
ите в НСОРБ през ноември. 
Както споделих и с тях, 
ключът към решаването 
на този казус е в комуника-
цията между оста работо-
датели – университети – 
институции и синдикати. 
Активното взаимодействие 
и изграждането на мост 
между тях е факторът, 
който ще помогне на хората 
да намират кариерно раз-
витие с достойно заплаща-
не в подходящите за про-
ф е с и я т а  и м  ф и р м и .  А 
бизнесът от своя страна 
ще има перспективи за 
планиране с устойчив и 
добре подготвен за специ-
фиката на работа човешки 
ресурс. Преките ми наблю-
дения са, че вече национал-
ните работодателски ор-
ганизации са направили 
стъпки в този процес.

– Смятате ли, че Бургас 
използва пълноценно по-
тенциала си от морската, 
въздушната, жп връзката 

и връзката с магистрала, 
що се отнася до развитие 
на икономиката?

– Да, но имаме потенциа-
ла да развиваме още по-сил-
но международното си 
присъствие на чужди паза-
ри чрез индустриалните ни 
фирми. Логистичната 
свързаност е едно от ос-
новните предимства на 
града ни и това е изтъква-
но от редица инвеститори, 
по време на срещите ни. 
Компаниите, които опери-
рат тук в областта на 
производството използват 
добрата ни географска по-
зиция и експортират про-
дукцията си в различни 
държави от Европа и целия 
свят. Вносът е изключи-
телно адаптиран, благода-
рение на тези коридори. 
Търговията, както и въз-
можността за създаване на 
хъбове дават допълнител-
ни перспективи градът ни 
да бъде икономически център. 
И трябва да използваме 
всички тези предимства, 
Бургас има силно бъдеще!

сектор е преработващата промишленост „
Маркетинговите 
и инженерните 
специалности 
в областта на 
производството 
ще бъдат сред 
актуалните про-
фесии в 
следващото 
десетилетие

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Лодкостоянка с капацитет за 275 лодки ще 
има в бургаския кв. „Победа“. В момента 
Община Бургас е в процедура по избор на 
изпълнител.
Проектът предвижда изграждането на 4 
плаващи понтонни пирса за домуване на 
лодките на вода с дължина от по 108 метра. 
Всеки пирс ще се състои от 9 понтона с 
дължина от по 12 метра. Част от съоръжени-
ята ще бъдат закотвени и при необходимост 
ще могат да се местят. Два мола ще 
ограждат лодкостоянката и ще осигуряват 
спокойни води в нейната акватория. По тях 
ще бъдат монтирани и филтрационни 
съоръжения. Проектът предвижда изгражда-
нето на административна сграда, работил-
ница, борса за продажба на риба, ледогенера-
тори, тоалетни. Ще се обособи паркинг за 
автомобили и колесари, сух док за лодки и КПП.
Предвидени са също така рампа (слип, хелинг), 
гнездо за травел-лифт с товароподемност до 
25 т и Г-образен кран с товароподемност 10 
т осигуряващи пускането на вода на 
плавателните съдове, както и тяхното 
изваждане на сушата за съхранение или за 
извършване на ремонтни дейности. Предви-

дени са и Г-образни двутонни кранове за 
вадене на улова.
В зоните за швартоване на плавателните 
съдове ще бъдат поставени колонки за 
електрозахранване и водоснабдяване за 
нуждите на рибарите. Ще има също така 
бензиностанция контейнерен тип с 2 места 
за зареждане на лодките с гориво. Предвидени 
са и места за зареждане на лодки с електриче-
ски двигатели. Предвидена е и приемна 
колонка за събиране на отпадъчни води от 
плавателните съдове, контейнери за 
отпадъци (малки и големи), канална помпена 
станция (КПС) за препомпване на отпадъчни-
те води в градската канализация, трафопост, 
зелена площ, ограда, осветление и видеонаб-
людение.
Средствата за изграждането на лодкостоян-
ката ще бъдат осигурени по инвестиционна-
та програма за общински проекти. Ако МРРБ 
подпише споразумението с Община Бургас в 
срок, новата лодкостоянка в „Победа“ ще бъде 
готова до края на 2025 година.
Така това ще е третото малко пристанище 
след „Сарафово“ и „Крайморие“, където 
местните рибари ще могат да си остават 
лодките, то е по настояване на рибарите от 
„Меден рудник“, защото в „Крайморие“ 
капацитетът вече е запълнен.

Изграждат в „Победа“ лодкостоянка за 275 лодки

Нова индустриална зона       ФОТО: DNIKOLOV.EU



Регистрираните риболовни съдове в Поморие са 500, 
със стопански риболов се занимават само 100

МОНИКА ИЛИЕВА

500 са регистрираните 
риболовни съдове в Поморие, 
като със стопански рибо-
лов се занимават само 100. 
Това стана ясно от думите 
на Валентин Продромов, 
председател на Рибарско 
сдружение „Нептун“ в гра-
да. Намаляващият им брой 
говори за проблеми пред 
риболовния бранш. „Преди 
години рибарите имаха 
повече трудности – няма-
ше рибарско пристанище, 
не бяха така добре оборуд-
вани както сега. В момента 
затрудненията им идват 

от това, че няма количество 
риба, което да задоволява 
потребностите им“, обяс-
ни Продромов.

Рибата в морето нама-
лява – факт! Уловът спада 
всяка година и крайбреж-
ните общности свиват 
икономическите си въз-
можности. Председателят 
на рибарското сдружение 
обърна внимание, че рибо-
ловът в Черно море е сезо-
нен „и кратък!“

Поморие разполага с 
отлична инфраструктура 
за стопански риболов. 
Изграденото рибарско 
пристанище за близо 20 
млн. лв. е с всички екстри 

– бензиностанция, хелинг, 
електрификация, охрана. 
Неслучайно бившият пре-
миер Бойко Борисов, при 
една от визитите си в 
морския град, възкликна: 
„Спомням си, че тук имаше 
само един малък каменен 
вълнолом, а днес вече виж-
дам ново модерно съоръ-
жение!“. 

Местната власт под-
крепя рибарите в стреме-
жа им да запазят и разви-
ват поминъка си. По този 
повод неотдавна им бе 
отпуснат безлихвен заем 
по спечелен проект, с кой-
то да оборудват лодките 
си с навигационна апара-
тура, за безопасност и за 
подходящо облекло. Стой-
ността му – 107 хил. лв. По 
думите на кмета Иван 
Алексиев става ясно, че 
„това е единственото 
рибарско сдружение в По-
морие. Финансовата под-
крепа към тях е жест към 
усилията им за реализира-
не на спечеления проект“. 

През пролетта на тази 
година бе модернизиран 
слипът на лодките на 
Рибарско пристанище – 
Поморие, тъй като пони-
женото ниво на морската 
вода в последните няколко 
години създава трудности 
при качването на домува-
щите риболовни съдове на 
съществуващия.

Що се касае до законо-
дателни пречки – те са в 
миналото, категоричен е 
Валентин Продромов. 
„Имахме навремето един 
протест. Инспектори 
тълкували заповед на ми-

нистър неправилно. Има-
ше и напрежение, но то 
отмина. Законодателно 
има един проект, чрез 
който се опитват да за-
дължат рибарите да имат 
касови апарати, да се ре-
гистрират като фирми, 
който се влачи във време-
то – друг проблем няма“, 
коментира хуманният 
лекар, който при създава-
нето на Рибарско сдруже-
ние „Нептун“ застава на-
чело, за да помогне за 
разрешаването на казус, 
използвайки личните си 
контакти. „Нямам нито 
лодка, нито време да ходя 
в морето за риба“, добавя 
откровено той.

Материалната база е 
налице, за да се развива 
рибарството в града – но 
плавателните съдове за 
стопански риболов нама-
ляват, сочат данните, 

упоменати по-горе. Пред-
седателят на дружество-
то е категоричен, че 
трябва да се търсят ре-
шения, с които да се сти-
мулира браншът. „Да се 
създаде механизъм в сто-
панския риболов, подобен 
на този в земеделието. С 
държавни субсидии да се 
подпомагат рибарите. 
Голямо облекчение за тях 
ще бъде, ако имат безак-
цизно гориво – сериозна 
помощ. Като физически 
лица законът не им позво-
лява да участват по евро-
пейски проекти“, акцен-
тира Продромов.

В обобщение – риболовът 
в България е все по-малко 
професия и повече хоби. 
Тенденцията е към увели-
чаване на риболовните 
съдове за любителски 
риболов. С всяка година 
намаляват хората, които 

се занимават със стопански 
такъв.

Любопитен е фактът, 
че в годините назад (2006 
г.) е направена огромна 
грешка при регистрацията 
на малки рибарски лодки 
– вписвани са като рибо-
ловни кораби. Оказва се, че 
в цял свят България има 
най-големия риболовен 
флот. „Което изобщо не е 
достоверно. Малки лодки 
по 5-6 м как да бъдат рибо-
ловни кораби“, добавя ри-
торично Валентин Про-
дромов. 

В навечерието на Никул-
ден – празника на рибарите, 
председателят рибарско-
то сдружение пожела 
„безаварийно и безпроблем-
но прибиране всеки път, 
когато влизат в морето. 
Защото това е основното 
да се прибират живи и 
здрави!“
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Тревожно. Рибата в морето всяка година намалява – риболовът в България е все  
по-малко професия и повече хоби

ДОНА МИТЕВА

Рибарството е  част от 
споделеното море. Опаз-
ването на рибните ресур-
си също. А двата фактора 
са взаимно зависими. За-
това и въпросът за тра-
ленето е много сериозен и 
колкото и странно да е, 
но има пряка връзка с ре-

сурсите. По време на нас-
коро проведената кръгла 
маса „Граница или врата“, 
бившият дългогодишен 
директор на Пристанище 
Бургас Диян Димов сподели 
факта, че забраната за 
тралене и улов на паламуд 
през размножителния 
период, която е въведена 
в съседна Турция, се отра-
зява положително на по-

пулацията на вида. Дока-
зателство за това е 
богатият улов на тази 
риба през последните 
месеци

Промените в европей-
ското законодателство 
от миналата година казват, 
че всички риболовни кора-
би трябва да са оборудвани 
с устройство, позволява-
що тяхното идентифи-
циране. Проблемът за 
нашите риболовци е в 
това, че  по същото това 
европейско законодател-
ство като кораби се водят 
и лодките, дори и най-мал-
ките, които също трябва 
да се снабдят с такова 
устройство. 

По данни от тази  годи-
на у нас има регистрирани 
1954 риболовни кораба.

Що се отнася до рибни-
те запаси, доц. д-р Ваня 
Стамова от Бургаския 
свободен университет 
коментира: „За калкана се 
извършват много изслед-

вания, защото той е в 
свръхексплоатация. Пи-
сията също е в свръхекс-
плоатация. 

В Черно море живеят 
над 125 вида риба, но само 
около 26 вида са тези, 
които са значими и ние 
ядем“.

През следващите чети-
ри години България ще 
може да извършва годишен 
улов на калкан в размер на 
82,5 тона, което е с 10% 
повече спрямо досегашно-
то разрешено количество, 
съобщават от Земедел-
ското министерство. 
Същата квота е опреде-
лена и за Румъния, като до 
момента двете държави 
имаха разрешен улов по 75 
тона годишно. Това стана 
ясно по време на 47-ата 
годишна среща на Генерал-
ната комисия по рибарство 
за Средиземно море (ГКРСМ) 
в Рим. 

Постигнатото увели-
чение е второто по ред за 

последните пет години и 
е в отговор на дългого-
дишното прилагане на 
мерки за опазване на вида. 
Целта е да се създаде сти-
мул за операторите в 

сектора на рибарството 
да продължат да полагат 
усилия за постигане ниво 
на риболов, съответства-
що на максималния устой-
чив улов.

В Черно море живеят над 125 вида риба

Калканът е в свръхексплоатация       ФОТО: МИНИСТЕРСТВО НА ЗЕМЕДЕЛИЕТО

Морето край Царево „завря“ от паламуд тази есен         ФОТО: БНТ

Рибарско пристанище Поморие, работна група оглежда покачваното на морската вода
ФОТО: ОБЩИНА ПОМОРИЕ

Кметът Иван Алексиев обсъжда с рибари конструкцията на 
слипа на лодките. На снимката горе, на преден план вляво 
Валентин Продромов – председател на Рибарско дружество 
„Нептун“                  ФОТО: ОБЩИНА ПОМОРИЕ



Ах, морето. Тони Димитрова излиза на сцената за 
големия концерт с два дуета – бургаски и пловдивски

Най-бургаският ден 
с най-бургаската певица

Никулден
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СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

На най-бургаския ден – 
Никулден, тази година ще 
звучи любимката на бур-
газлии, гласът на Бургас 
и музикалната емблема на 
града – Тони Димитрова. 
Тя заразява с присъствие, 
с усмивка и настроение, 
защото знае какво 
обичат и пеят бур-
газлии и знае как да 
го направи у дома, 
където може да 
изглежда лесно, но 
пък е твърде от-
говорно. 

„ Н и к у л д е н  е 
празникът на най-
любимия ми град, 
не се обяснявам 
често в любов на 
моя град, защото 
шумните думи не 
ми приличат. Оби-
чам си града и съм 
щастлива да съм на праз-
ника тук“, каза в аванс за 
читателите на „Черно-
морски фар“ певицата.

Признава, че много оби-
ча този ден и този концерт, 
който слага началото на 
декемврийските празници, 
но гледа да не пресолява 

ястието и затова излиза 
на сцената на „Тройката“ 
през известен период. 
Този път е подготвила 
специална селекция от 
песни с бургаско-пловдив-
ско участие. Ще излезе на 
сцена с два дуета – Братя 
Аргирови, които са плов-
дивчани, но от известно 

време имат съвместни 
песни с Тони, и с бургаз-
лиите Иван и Дишо. Водещ 
ще е Драго Драганов, кой-
то пък също има бургаски 
корени. На сцената ще са 
още Жана Иванова и Неви 
Мирков. „Хубаво е да си на 
сцена с хора, които оби-
чаш“, казва тя.

Песните са подреде-
ни специално за Ни-

кулден и за бургазлии, 
които ще бъдат на 
площада на този 

ден, за да се веселят. 
Всяка песен е об-
м и с л е н а  к ъ д е 
точно е нейното 
място. Готов е 
вече списъкът с 
мелодиите, както 
и подредбата им. 

Като преди все-
ки концерт, се 
притеснява и се 
успокоява едва след 

втората – третата песен.
Ще я има  нейната ви-

зитна картичка – „Ах, 
морето“. Песента излиза 
през далечната 1996 годи-
на, а „ако го нямаше Стефан 
Диомов, нямаше да ме има 
и мен“, признава още лю-
бимката на бургазлии.

На концерта освен хи-
товете ѝ ще звучат и 
новите ѝ песни, които 
публиката вече знае и пее. 
Благодарение на моите 
автори, ме свързват глав-
но с морето, защото имам 
много морски песни, казва 
за „Черноморски фар“ пе-
вицата. Всеки ден, когато 
е в Бургас, е край него за-
едно с кучето Рая. 

„Не е необходимо да го 
гледаш всеки ден, важното 
е душата ти да е море“, 
казва Тони Димитрова.

От януари предстои 
ново национално турне на 
певицата, а концертът за 
рождения ѝ ден в зала 1 на 
НДК, който се превърна в 
традиция,  вече е разпро-
даден. За последната го-
дина и половина прави 4 
концерта в най-предста-
вителната българска зала.

Благодарна е на публи-
ката си, която пълни зали 
и площади. Пожелава на 
бургазлии за днешния 
празник да обичат града 
си, да са благородни и сил-
ни, да са здрави, а имени-
ците да са честити и до-
с т о й н о  д а  с и  н о с я т 
имената. 

СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

Единственият български 
актьор, държал статуе-
тката „Оскар“ с участието 
си във филма „Зелената 
книга“ Димитър Маринов, 
представи в Бургас две 
свои книги. „Към сцена-
та“ и „Към екрана“ 
той го определи 
като пътеводител 
по актьорска под-
готовка. За месец 
и половина Мари-
нов бе два пъти в 
Бургас – първия път 
за морската премиера на 
филма „Гунди“, който пре-
дизвика огромен успех. 

Предпремиерата на фил-
ма го довежда в Бургас от-
ново след 47 години. „За 
последно бях тук през 1977 
година. Огромно вълнение 
е да съм тук, в града на 
Тончо Русев и Недялко Йор-
данов. Горд съм и да бъда 
част от тази продукция. 
Живял съм в този свят“, 
сподели Димитър Маринов 
пред публиката. 

„Това е филм за България! 
Ние толкова имаме нужда 
в момента от това – отно-
во да сме заедно! Забравете 
за партии, забравете за 
цветове и нека направим 
това, което направихме 
през 94-а година. Нека се 
съберем!“

Това са думите на големия 
актьор след премиерата на 
филма „Гунди – Легенда за 
любовта“ в Бургас. 

Където и да са по света, 
хората на изкуството пре-
живяват всичко, свързано 
с България. 

Втория път Маринов 
пристигна за Мастър клас 
с ученици и студенти и за 
премиера на книгите си.

„Бургас е първият град в 
страната, където ще на-
правя официална премиера 
на книгите си. Не някъде 
другаде, а тук дължа това 
на града и на хората, които 
се отнесоха прекрасно с мен. 
Това е градът на Дубарова, 
на Недялко, на много гени-
ални имена и съм щастлив 
да видя как този град се 
развива и обновява“, каза 
Димитър Маринов. 

Димитър Маринов: 
Много съм щастлив да видя 
как този град се обновява

ОТ ХОЛИВУД ДО БУРГАС 

НЕДЯЛКО ЙОРДАНОВ

След месец навършвам 
85 години. Не е за вярване 
как съм успял да живея 
толкова дълго. Често се 
връщам към детските си 
спомени, когато нашата 
бургаска махала от 15 мом-
чета ходехме заедно на 
стария плаж до моста да 
се къпем в морето. Как 
взаимно се учехме да плу-
ваме и как събирахме миди, 
които майките ни готве-
ха с ориз. Тогава се научих 
да си говоря с морето, да 
го слушам и да му разказвам.

Минаха години и написах 
едно стихотворение, кое-
то моят най-добър приятел, 
покойният композитор 
Константин Ташев озвучи 
с прекрасна музика. Така се 
роди песента „Момчето, 
което говори с морето“. 
Поверихме изпълнението 

на тази песен на едно мла-
до момче от Айтос, което 
се казваше Панайот Пана-
йотов. На конкурса „Бургас, 
морето и неговите трудо-
ви хора“ преди почти 45 
години облякохме Пана-
йот с една моряшка 
фланелка вместо с 
официален костюм, 
както беше прието 
д о т о г а в а .  Т о й 
седна на стъпа-
лата на сцената 
и не просто изпя, 
а сподели песента 
с бургаската публика.

Кой да допусне, че тя ще 
се пее и досега.

Днес, когато съм на фи-
нала на моя живот, реших 
да събера всички мои сти-
хотворения, написани за 
морето от петнайсетго-
дишен до днес. През цели 
70 години. И предстои да 
излезе една книга, с помо-
щта на Община Бургас, 

която да носи, разбира се, 
това име: „Момчето, кое-
то говори с морето“.

Ето първото стихотво-
рение от книгата, по кое-
то Коцето Ташев написа 
своята музика.

На последното си засе-
дание Общински съвет – 
Бургас реши да отпусне 
парична сума от 20  000 
лева по повод годишнината 
на поета.

Как и кога се научих да говоря с морето 

Момчето, което говори с морето
на някакъв странен език,
аз ли бях тогава?
Ти, мое наследство 
от светлото детство –
сърдечно и вечно море,
всичко отминава.
Ах, колко години, години, години,
години, години, море,
умряха безвъзвратно.
Къде са, кажи ни, 
кажи ни, кажи ни,
кажи ни, кажи ни, море,
искам ги обратно.
И ето че идвам при теб
толкова сам, толкова лош, 
толкова грешен.
И гребвам от тебе, море, шепа вода,
глътка любов за моя ден.
Прекършени клонки 
и чифт панталонки
и кърпена ризка, море –
бедните ни дрешки.

Ни помен от подлост, 
ни жажда за слава,
а порив за подвиг, море,
в мислите момчешки.
И често се питам защо не опитам
да вляза във ритъм със теб –
смело да пристъпя.
Покоя сегашен, уюта домашен
и делника прашен, море,
в тебе да изкъпя.
Ах, как ми се иска със кърпена ризка
да тръгна към риска, море.
Има ли надежда?
Тук мойто начало, наивно и бяло,
като в огледало, море,
в тебе се оглежда.
Момчето, което говори с морето
на някакъв странен език,
аз ли бях тогава?
Ти, мое наследство 
от светлото детство,
сърдечно и вечно море –
всичко отминава.

1980

     Момчето, което говори с морето     

Първият българин, стъпил 
на сцената на Оскарите – 

Димитър Маринов, стъпи и 
на остров Света Анастасия

Тони Димитрова
ФОТО: ФБ

Недялко Йорданов
ФОТО: ИНТЕРНЕТ
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Дует „Бургас“: Любовта на хората 
Откровение. Няма такъв град в света, не само в България, 

който толкова много да е възпят в песни“, казват Мария и Владо

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Любимият дует на Бургас 
вече над 40 години е на сцена 
и раздава добро. Владо Спасов 
и Мария Чернаева са профе-
сионална двойка, не семейна, 
както признават, че често 
ги бъркат, но са си изключи-
телно близки един на друг – 
като брат и сестра, по ду-
мите и на двамата. Името 
на тандема, разбира се, е 
Дует „Бургас“. Преди дни 
отбелязаха четири десети-
летия творчество с юбиле-
ен концерт в НХК. За целия 
си труд през годините, на-
пълно заслужено Спасов и 
Чернаева бяха предложени за 
почетни граждани на града 
и одобрени с пълно мнозин-
ство от Общинския съвет. 
Репортер на „Черноморски 
фар“ разговаря с тях по те-
мата, като първо дадохме 
думата на нежната половин-
ка в творческото дуо. 

„Много сме щастливи за 
този приз. Ние не сме очак-
вали това. Всички други 
отличия ги имаме, включи-
телно и „Свети Николай 
Чудотворец“. 40 години тво-
рим в този град. Всички наши 
песни са посветени на Бургас. 
От 83-та година сме заедно 

и си останахме тук. Имахме 
възможност да заминем и 
навън, и в София, но не го 
направихме. Няма такъв град 
в света, не само в България, 
който толкова много да е 
възпят в песни. Много сме 
признателни и благодарни. 
Всеки творец обича да бъде 
възнаграден за труда си. 
Радваме се, че ни обичат 
толкова много хора“, заявява 
тя.

Името на дуета им е на-
пълно отговарящо на цялото 
им творчество, посветено 
на Бургас. Изпълнителката 
си спомня и обяснява как 
решават да се спрат именно 
на него. 

„От 83-та година, когато 
имаше конкурс за оркестър 
„Бургас“, който беше създаден 
от великия композитор и 
бургазлия Иван Пантелеев, 
от 1500 кандидати ние с 
Владо бяхме избрани за соли-
сти. Имаше после политиче-
ски интриги, свалиха Панте-
леев и продължението беше 
„Горещ пясък“. Аз заминах за 
Германия тогава, а Влади си 
остана в училище. Той между 
другото 45 години учи вече 
няколко поколения в този 
град. Като се върнах през 93-
та започнах да пея в самос-
тоятелни програми, а Влади 

всяка нощ идваше с цветя и 
сълзи в очите. И аз му казах: 
„Хайде да направим дует 
„Бургас“! Едно продължение 
на нашето взаимно твор-
чество“. И така се събрахме 
и направихме този творчески 
тандем“, разказа Чернаева.

Дуетът има три издадени 
албума като първият е с 
името „Възкресение“ – символ 
на възкръсналата им твор-
ческа връзка след 10 години 
раздяла.

„Вторият и третият 
вече бяха продължението. 
Последният албум е „Бургас 
завинаги в сърцето“. Такова 
беше и мотото на юбилейния 
ни концерт“, посочи тя.

А това събитие е било 
като рожден ден. 

„Тогава каниш най-люби-
мите си хора, с които е свър-
зан животът ти. Тонито 
(б.а. Тони Димитрова), когато 
прохождаше, тя беше по-
малка, още не беше започнала 
с Диомов и „Горещ пясък“, но 
сме си много близки. А с Ева и 
Гого сме много стари прия-
тели. Работили сме много 
заедно в интерхотел „Бъл-
гария“ след като се върнаха 
от Норвегия и преди да се 
съберат в „Тоника“. Тогава се 
казваха „Домино“ с Краси 
Гюлмезов. Много близки си 

бяхме. Затова исках на юби-
лейния ни концерт да съм с 
хора, свързани с нашата ис-
тория, а не със случайни певци. 
Сценарият и режисурата 
бяха на прекрасния Маестро 
Диомов. Драго Драганов пък 
винаги съм си го обичала. Той 
е прекрасно момче, страхотен 
водещ и шоумен“, обясни 
певицата.

Чернаева разказа и как по 
един или друг начин децата 
поемат по техния път. 

„Интересното за този 

концерт е, че моята дъщеря, 
която също е музикант, като 
първия ми съпруг, е написала 
половината от песните ни. 
Ученичка е на Влади. А него-
вата дъщеря Меги пък напи-
са текста на песента за 
таткото. На 35-ата годиш-
нина моята дъщеря пък на-
писа текста на песента за 
майката. Хората бяха много 
развълнувани, прекрасно 
беше“, сподели бургазлийка-
та.

Друг жест, който ѝ е на-

правил много силно впечат-
ление след концерта и който 
разказа през сълзи, е исто-
рията на едно момче от си-
ропиталище.

„Аз имам медицинско об-
разование и работих много 
години в сиропиталището 
като фелдшер. С Влади после 
сме пели много по техните 
балове. Та сега на юбилейния 
концерт първият човек, 
който ни поднесе цветя, 
беше едно дете от сиропи-
талището, което вече пора-

РЕПУБЛИКА БЪЛГАРИЯ
ОБЛАСТЕН УПРАВИТЕЛ НА ОБЛАСТ БУРГАС

РЕШЕНИЕ №РД -09-36
Бургас 26.11.2024 год.

С писмо вх.№08-00-1151/19.11.2024 г., кметът на 
община Поморие е сезирал Областния управител на 
област Бургас с молба да бъде предприета „спешна 
мярка“ по смисъла на чл.5, параграф 5 от Регламент 
(ЕО) 1370/2007 на Европейския парламент и на Съвета 
на Европа от 23 октомври 2007 г„ състояща се в пряко 
възлагане извършването на обществена услуга за превоз 
на пътници по автобусна линия София - Поморие: МР 
2101 (целогодишно), МР 2102 (целогодишно) и МР 
2103 (01.06-30.09) от Републиканската транспортна 
схема (PTC) изпълнявани от квотата на община Поморие.

На основание Решение №РД-09-16/16.05.2024 г. на 
Областен управител на област Бургас за предприемане 
на спешна мярка чрез пряко възлагане извършването 
на обществена услуга за превоз на пътници по МР от 
PTC с №2101, 2102 и 2103 по автобусна линия „Со-
фия - Поморие“, Община Поморие е сключила договор 
с изх.№ Д-219/14.06.2024 г. с предмет: „Обществен 
превоз на пътници по автобусни линии от PTC със срок 
на действие до 08.12.2024 г.

Междувременно Община Поморие е предприела 
действия по стартиране на процедура по чл.19 от 
Закона за автомобилните превози (ЗАП). За целта 
с писмо вх.№ 08-00- 265/27.03.2024 г. на кмета на 
община Поморие е изпратено искане за промени в 
маршрутни разписания МР 2101, МР 2102 и 2103 от 
PTC по автобусна линия София - Поморие и отправяне 
на мотивирано предложение за утвърждаването им до 
Министъра на транспорта и съобщенията. Предложението 
е разгледано на заседание на назначената със заповед 
№РД-10- 108/30.04.2024 г. на Областен управител на 
област Бургас, областна транспортна комисия.

На основание чл. 12 ал.8 от Наредба №2 от 
15.03.2002 г. за условията и реда за утвърждаване 
на транспортни схеми и за осъществяване на общест-
вени превози на пътници с автобуси до министъра 
на транспорта и съобщенията с писмо наш изх.№ 
04-00- 200/14.05.2024 г. е изпратено предложение 
за промяна на гореописаните МР от PTC.

Видно от протокол №114/18.09.2024 г. на комисията 
за разглеждане и решаване на предложения за промени 
в републиканската и междуобластната транспортни 
схеми към ИА „Автомобилна администрация“ (ИААА) 
горното е разгледано, като МР 2102 и 2103 са приети 
без забележка, а МР 2101 е върнато с указания за 
корекция. След изпълнение на дадените препоръки с 
ново писмо наш изх.№ 04-00-386/16.10.2024 г. са 
представени всички необходими документи и МР 2101 
също е прието без забележки.

Като взех предвид обстоятелството, че към настоящия 
момент процедурата по изменение на горепосочените 
МР с №2101, 2102 и 2103 не е приключила със 
заповед на министъра на транспорта и съобщенията 
за утвърждаване им, а посочената автобусна линия 
е част от действащата републиканска транспортна 
схема, както и факта, че договорът за изпълнението 

на услугата - обществен превоз на пътници изтича на 
08.12.2024 г., считам че съществува непосредствен риск 
от прекъсване изпълнението на важна обществена услуга 
по смисъла на чл. 5, §5 от Регламент (ЕО) 1370/2007 
на Европейския парламент и на Съвета на Европа от 
23 октомври 2007 г. през летния сезон. Съгласно 
посочения текст, в случай на прекъсване на услугите 
или на непосредствен риск от такова прекъсване, 
компетентния орган може да предприеме спешна мярка 
във вид на пряко възлагане или формално съгласие за 
удължаване на обществена поръчка за услуги.

Предприемането на спешната мярка е с цел да 
не бъде прекъсвано транспортното обслужване на 
населението по маршрутни разписания по автобусна 
линия София - Поморие: МР 2101 (целогодишно), МР 
2102 (целогодишно) и МР 2103 (01.06-30.09) докато 
възложителят - община Поморие проведе процедурата 
по възлагане на превозите.

Предвид гореизложеното и на основание чл. 16д, 
ал.6 от Наредба № 2 от 15.03.2002г. за условията 
и реда за утвърждаване на транспортни схеми и за 
осъществяване на обществени превози на пътници с 
автобуси, във връзка с чл.5, §5 от Регламент (ЕО) № 
1370/2007 г. на Европейския парламент на Съвета на 
Европа от 23 октомври 2007 г.

РЕШИХ:
ДАВАМ СЪГЛАСИЕ за прилагане на спешна мярка 

чрез пряко възлагане извършването на обществена 
услуга за превоз на пътници по автобусна линия 
София - Поморие за следните маршрутни разписания 
от PTC, изпълнявани от квотата на община Поморие: 
София - Поморие: МР 2101 (целогодишно), МР 2102 
(целогодишно) и МР 2103 (01.06-30.09) за срок от 
6 (шест) месеца, считано от момента на влизане в 
сила на решението.

В срока на разрешителното, следва да бъде завършена 
процедурата по Закона за обществените поръчки или 
Закона за концесиите за възлагане на извършването 
на обществен превоз на пътници по горепосочената 
автобусна линия при условията и реда определени с 
Регламент (ЕО) № 1370/2007г. на Европейския пар-
ламент на Съвета на Европа от 23 октомври 2007 г. 
и Раздел I от Наредба №2/15.03.2002 г.

На основание чл. 16д, ал.8 от Наредба №2 от 
15.03.2002 г. за условията и реда за утвърждаване на 
транспортни схеми и за осъществяване на обществени 
превози на пътници с автобуси, настоящото решение 
да се публикува в 1 един местен и един национален 
ежедневник от кмета на община Поморие. След пуб-
ликуването на решението, следва незабавно да се 
изпратят копия от обявленията на Областния управител 
на област Бургас.

Решението подлежи на обжалване от всяко заин-
тересовано лице в 14-дневен срок от публикуването 
му чрез Областен управител на област Бургас до 
Административен съд Бургас.

Препис от решението да се изпрати на Кмета на 
община Поморие за сведение и изпълнение.

ПРОФ.Д.Н. МАРИЯ HЕЙКОВА
Областен управител на област Бургас

СЪОБЩЕНИЕ

МИРГ Приморско – Царево проведе планираните 
еднодневни обучения с местни лидери и заинтере-
совани страни, във връзка с изпълнение на проект 
№BG14MFPR001-3-001-0003 “Изграждане на капацитет 
и подготвителни действия за разработване на стратегия 
за Водено от общностите местно развитие на Местна 
инициативна рибарска група „Приморско - Царево“, 
по Програма за морско дело, рибарство и аквакултури 
2021-2027 г.”

Обученията се проведоха съответно в гр.Приморско 
на 02 декември и в гр.Царево на 03 декември 2024 г.

На обученията бяха представени с презентации и 
информация темите: „Запознаване с подхода ВОМР“, 
„Представяне на Стратегията на МИРГ Приморско – 
Царево“ и „Добри практики и реализирани проекти 
по подхода ВОМР“

Бяха дискутирани конкретни въпроси, относно въз-
можностите за финансиране, критериите и мерките. 
Обученията се проведоха при голям интерес на заин-
тересованите страни и местните лидери.

Най-важни за 
творческия 

тандем са 
добротата и 

любовта на 
хората

ФОТО: ОБЩИНА 
БУРГАС
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е най-голямата ни награда

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Фолклорната певица 
Жечка Сланинкова е сред 
отличените с почетно 
гражданство на Бургас. Тя 
прие новината с голям 
ентусиазъм и побърза да 
благодари на кмета Дими-
тър Николов, общинските 
съветници и всички, които 
са застанали зад номина-
цията ѝ.

„Мога да кажа, че съм 
дала много за нашия Стран-
джански край, фолклора, 
Бургас и областта. Където 
и да съм отишла на кон-
церти, съм се представяла 
така. Щом са решили да ме 
направят почетен граж-
данин, аз съм много благо-
дарна“, заяви тя пред из-
данието ни.

Сланинкова признава 
един любопитен факт за 
себе си. 

„От много малка пея. На 

10 години вече името ми се 
знаеше. Затова хората 
като чуят Жечка Сланин-
кова и си мислят, че е някоя 
много възрастна жена, 
защото името се знае от 
много отдавна. Съжалявам 
само, че по наше време ня-
маше толкова много фору-
ми и фестивали, на които 
да се явяваме. Тогава само 
една Копривщица имаше, 
където съм награждавана 
със златни медали. Тук, в 
нашия си Странджански 
край, бяха Босна и Петрова 
нива“, поясни певицата.

Изпълнителката полу-
чава добрата си нотна 
грамотност в Музикално-
то училище в Широка лъка.

„После, когато се вър-
нахме в Бургас, основахме 
музикалната паралелка в 
„Добри Чинтулов“, която 
много добре се развива. 
Директорът г-н Христо 
Мърмъров, лека му пръст, 
заедно с моя съпруг Румен 

Мутафчиев и още няколко 
учители започнаха тогава. 
И така повече от 30 го-
дини вече. Аз също съм 
била преподавател там. 
Вече има и такива, кои-
то са били ученици, а 
сега са учители там, 
като Панайот Стой-
ч е в ,  Ц в е т е л и н а 
Стойчева. Има една 
добра приемстве-
н о с т  м е ж д у 
доайените 
и младите 
изпълни-
тели, кои-
то започват 
кариерите 
си сега. Народ-
ната музика си се 
развива добре. До ден 
днешен само с музика 
си се занимавам. Това 
е моят живот, моят сми-
съл. Ще продължавам до-
като Господ ми дава сили 
и здраве“, категорична е 
тя.

Сланинкова е убедена, че 
колкото и да се влияем 
културно от Запада, на-
шите традиции никога 
няма да изчезнат. 

„Ние си държим на на-
шето и то е най-хубавото. 
Плюс това по цял свят 
се слуша народната  
ни музика, имаме и  
прекрасни изпълни-
тели. Аз си изпълня-
вам тази музика.  

Мога, ако се опитам, вся-
какъв жанр да направя, но 
съм си държала винаги на 
фолклора. Не съм си изне-
верила на тази любов“, 
уточни тя.

Че я наричат Славея на 
Странджа тя приема с 
усмивка и радост.

„Ами, щом така са ре-
шили. Не се наричам аз 

така, а публиката. Аз 
винаги казвам, че тя 
е най-важният фак-
тор за нас. Ако се 

изправим пред една 
празна зала, няма сми-

съл от нас и нашето 
творчество. Няколко 

пъти пълня Летния те-
атър с по 3000 души. Това 
е най-голямата благодар-
ност, която мога да полу-
ча. Само може да ме радва 
това“, заяви народната 
певица.

Тя пожела на читатели-
те на „Черноморски фар“ 
приятно посрещане на 
„най-топлите, уютните, 
семейни празници“ и да са 
здрави.

„На 21 декември ще имам 
концерт на площад „Трой-
ката“. Нека излязат, да се 
позабавляват,  да си пийнат 
по едно греяно винце с ме-
зенце. Това са най-хубавите 
неща“, каза още изпълни-
телката. 

сна. Непрекъснато беше по 
операции миличкото и като 
се събудеше, непрекъснато 
ме питаше: „Г-жо докторке, 
ти майка ми ли си?“. И това 
момченце оцеля и направи 
свое семейство. Това е награ-
дата – правил си добро и то 
ти се отплаща“, емоционал-
но сподели Чернаева.

Спокойна е, че музиката 
им ще остане, а това твор-
чество, изцяло посветено на 
Бургас, пленява дори и мал-
ките.

„Преди 2 месеца се разхож-
дам до нас край пазар „Крас-
нодар“ и идва едно малко 
момиченце, 5-годишно, и 
казва на майка си: „Мамо, 
мамо, това не е ли онази лел-
ка, дето пее „Не мога Бургас 
да оставя“?“. Ами това е из-
пълнена мисия, когато и де-
цата ти пеят песните. 
Нормално, нас няма да ни има 
един ден, но музиката ни ще 
остане. Затова е важно да 
възпитаваме на добро, да 
обичаме града и държавата 
си, да останем тук, да не за-
минаваме навън. Това е пос-
ланието. Нашите песни ви-
наги са били такива – за 
морето и Бургас. Не бих си 
представила някъде другаде 
да живея освен тук“, комен-
тира с усмивка тя.

Партньорът ѝ в дуета 
Владо Спасов цял живот ра-
боти като учител по музика 
в Началното базово училище. 
Той е там от първия ден на 
школото, когато тъкмо е 
завършил Учителския ин-
ститут. 

„Нямаше нищо – чинове, 
шкафове. Но отворихме. И 
знаете ли? Не съжалявам! 
През всичките тези години. 
Знаете ли колко е хубаво?“, 
категоричен е той.

Ако случайно има човек, 
който не ги познава, първото 
впечатление, което двамата 
правят, е на изключително 
добри и земни хора. 

„Няма друг начин. Създа-
дени сме да даваме любов и 

доброта на този свят. Гадни 
могат да бъдат всички, но да 
си истински, земен човек, 
това е истината. Ям си ша-
марите, поемам си юмруците, 
но няма да ме променят. Аз 
си оставам същия обикновен 
човек. Казват ми, че сега като 
ни дадели почетното граж-
данство на 6 декември, с нас 
нямало да се говори. Глупости 
на търкалета. Аз съм си съ-
щият. С Мария никога не сме 
търсили това признание. Не 
сме си и мислили, че това ще 
ни се случи. За нас важна е 
била любовта на бургазлии. 
Тя ми е като сестра, аз съм ѝ 
като брат, защото тя няма 
брат, аз нямам сестра. Знам, 
че Мария ще стане посред 
нощите за мен, както и аз ще 
го направя за нея“, кратко, 
точно и ясно описва филосо-
фията, с която живеят 
двамата.

За земните им характери 
говори и фактът, че когато, 
по думите на Владо Спасов, 
тръгнат от „Альошата“ и 
трябва да стигнат до общи-
ната, им отнема не няколко 
минути, а минимум 15. 

„Хората ни спират. Не 
само като певци и защото 
обичат песните ни, но и като 

граждани, които милеем за 
този град. Споделят с нас, 
питат ни. Знаете ли колко 
е хубаво? Затова казвам, че 
не сме го търсили това при-
знание. Благодарни сме, раз-
бира се, на нашия кмет, об-
щинските съветници, че 
всички единодушно ни одо-
бриха без едно „Ама“, за което 
ще им благодаря като се видим 
на тържествената сесия“, 
обясни той.

И той посочва, че са имали 
възможност и двамата да 
отидат в чужбина, но са 
отказали и са избрали родния 
си град. 

„На крака ни идваха отвън. 
Имаше такива препитвания 
навремето, търсеха се изпъл-
нители. Можехме да сме в 
Италия, Турция, харесваха ни 
като дует. Ние решихме да 
си останем в Бургас. Велики-
ят Вили Казасян, който ни 
избра заедно с Мария в Дър-
жавния оркестър, ни искаше 
в София, но партията не ни 
пусна. Тук трябва да спомена 
и Иван Пантелеев, лека му 
пръст, защото той ме на-
прави професионален певец. 
Но навън решихме да не оти-
дем. Останахме си тук, изда-
дохме три албума, обичат си 

ни бургазлии“, каза певецът.
Спасов е щастлив, че юби-

лейният им концерт е завър-
шил с песента им от първия 
албум „Завръщане в Бургас“.

„Щастливи сме, че хората 
пеят с нас, обичат ни. Какво 
друго ти трябва? Това сме 
търсили – любовта на бур-
газлии, на които отвръщаме 
с такава. През 2017-а ни на-
градиха и с почетния знак на 
Община Бургас. Не са много 
хората, които го имат. Това, 
че някой те е оценил, е стра-
хотно. Но при нас не е било 
самоцел“, уверен е бургазли-
ята.

Признание огромно за него 
е, че във втори курс в Учи-
телския институт му пре-
подава не кой да е, а Констан-
тин Ташев – композиторът, 
написал  музиката на „Мом-
чето, което говори с морето“. 

„Той ме взе и ме заведе в 
театър „Адриана Будевска“. 
Започнахме репетиции да 
направим един велик спекта-
къл по стиховете на Христо 
Фотев – „Словесен пейзаж“, 
режисура на Недялко Йорда-
нов. За пръв път се срещнах 
с тези хора и едва не припад-
нах. Пет години напред няма-
ше билети за този спектакъл. 

Ходихме в София, в Ленинград. 
В театъра се запознах и с 
Аглика Бояджиева, която 
също ще стане почетен 
гражданин“, сподели той. 

Спасов коментира също 
как съдбата го среща с Мария 
Чернаева в оркестър „Бургас“. 

„Работих вече като учител 
няколко години, когато чух, 
че се прави този конкурс за 
солисти и реших да участвам. 
Много народ се беше записал, 
от цялата страна – по 40-50 
души за място се борехме. Чак 
се чудех какво правя тук аз 
– даскал по музика? След 2 
часа отивам и гледам, че съм 
в шестицата. Не можех да 
повярвам какво се случи. След 
втори тур ми казаха, че ще 
ми се обадят да ми кажат 
дали съм избран. Аз съм роден 
на 22.02. При мен всичко е 
двойки и съм щастливец. 
Годината, която съм роден, 
1957 – пак прави 22. Роден съм 
във вторник, в 2 часа посред 
нощите. Даже колата, която 
си купих, без да знам, като 
събера цифрите от номера 
пак се получава 22“, разказа 
той и продължи:

„На 19 февруари мама има 
рожден ден, Бог да я прости, 
и идва при мен д-р Петьо 

Бодуров, който беше с оркес-
тър „Бургас“ и ми казва, че до 
1 март трябва да съм си събрал 
всички документи, защото 
отивам в оркестъра като 
солист. Прегърна ме и ми 
каза, че Вили Казасян ме е 
избрал лично с думите „това 
е човекът“. Нямаше начин да 
не ревна. Пък само аз си знам 
как се стърпях до вечерта, 
когато се събрахме за рожде-
ния ден на мама, да ѝ кажа, че 
по-малкият ѝ син е сбъднал 
детската мечта. Това беше 
най-големият подарък, кой-
то можех да ѝ направя. Сега 
дори ми се плаче, като раз-
казвам. И майка, и татко 
знаеха, че искам да пея и 
подкрепяха моето развитие“.

А за Бургас е категоричен 
в любовта си.

„Дори и да ми дават пари 
да се преселя в София, това 
няма да се случи. Ние с Мария 
просто дишаме този въздух 
тук, имаме нужда от него. 
Никой не може да отрече, че 
Бургас е бохемският град на 
България. Каквото и да ти 
говорят софиянци, те ходят 
на море, а ние сме си тука. 
Това си е най-доброто място 
за живеене наистина. Тази 
атмосфера я няма в други 
градове. Хората дори са по-
различни“, убеден е изпълни-
телят и призова:

„Трябва да сме добри. Бур-
гас трябва да бъде град на 
доброто. Тука сме си и ще 
продължаваме да правим 
песни, докато Господ ни дава 
гласове и сили. Бургас е всич-
ко за нас – начин на живот, 
мястото, където се реали-
зирахме, изгледахме си децата. 
Дъщеря ми тръгна по моята 
пътека и вече е преподавател 
в Базовото училище. Всичко, 
което може да поиска един 
човек, е Бургас. Всичко което 
правиш, се отразява на жи-
вота ти и какво най-вече 
даваш. Ние ще раздаваме 
добро и нашата музика. Нека 
всеки да раздава това добро, 
което има“.

Жечка Сланинкова: Музиката е моят живот и смисъл

Владо Спасов и Мария Чернаева са неразделни над 40 години на сцената       ФОТО: ОБЩИНА БУРГАС

ЖЕЧКА СЛАНИНКОВА
ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ
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ГЕОРГИ РУСИНОВ

Д-р Лорис Мануелян е 
светило в медицината на 
Бургас. Той е една от тези 
всестранно развити лично-
сти, които въпреки сериоз-
ното си присъствие като 
лекар и политик, д-р Мануе-
лян е и текстописец и музи-
кант. Показвал е таланта 
си многократно, а по пътя 
на изкуството сега е поел и 
синът му Самуел. Бившият 
заместник-кмет ще бъде 
удостоен с почетно граж-
данство на днешния празник 
на Бургас – Никулден.

„За мен дойде почти нео-
чаквано тази номинация за 
почетен гражданин на Бургас. 
Разбира се, че се зарадвах и 
почувствах поласкан, защото 
това е една много голяма 
чест. Още повече, че и доста 
бургазлии застанаха зад 
гърба ми. Така че го приех 
като нещо хубаво и като един 
венец в края на кариерата 
ми“, заяви той пред репортер 
на „Черноморски фар“. 

В началото е искал да 
стане учител, а в последствие 
и адвокат, което е обяснимо 
с това, че това са професи-
ите на майка му и баща му. 

„Баща ми ме посъветва да 
се насоча към медицината. 
Разбира се, имах и към изку-
ствата определени желания, 
които обаче не ми се случиха. 
Исках да се занимавам с ки-
норежисура, но за съжаление 

се оказа тогава, че в България 
местата са 1-2. Можеше да 
се каже, че предварително 
бяха определени хората, 
които да се обучават в тази 
сфера“, каза той.

От музиката и поезията 
никога не се е откъсвал.

„И даже съм казвал, че ако 
на ден не си отдам поне 1-2 
часа на музиката и поне 1 час 
на смях, аз много бързо ще 
умра“, с усмивка сподели д-р 
Мануелян.

Кога обаче намира време в 
забързания си график за 
всичко това?

„Откровено казано аз съм 
свикнал на много динамичен 
живот. Откакто се помня, 
съм работил най-малко на 
две места. Имал съм много 
други занимания като хобита. 
Едното винаги е допълвало 

другото. За мен нещата, с 
които съм се занимавал, 
свързани с обществената 
дейност и изкуствата, са ме 
разтоварвали от иначе теж-
кото ежедневие на лекар“, 
уточни бившият заместник-
кмет.

Радостен е и от прогреса, 
който Бургас бележи в здра-
веопазването. 

„Аз имах шанса да наблю-
давам здравеопазването и от 
паважа, и от камбанарията. 
Познавам го достатъчно 
добре. Виждам и отчитам 
позитивната динамика. Но 
същевременно си мисля, че 
има още много неща, които 
трябва да се коригират. 
Много още трябва да се ра-
боти върху законодателство-
то и върху чисто организа-
ционните проблеми“, убеден 

е д-р Мануелян и поясни, че 
общо взето почти всички 
закони, които са свързани със 
здравеопазването, трябва да 
бъдат преразгледани, допъл-
нени, а на някои места дори 
и променени:

„Това е Законът за здрав-
ното осигуряване, за съслов-
ните организации, Законът 
за здравето и най-вече Зако-
нът за лечебните заведения. 
Тук все още като че ли няма 
една обединена стратегия, 
която да работи в тази на-
сока, а нещата са оставени 
на естествения и малко хао-
тичен пазар. Т.е. пазарните 
механизми действат върху 
здравеопазването, както 
действат върху търговията. 
Здравеопазване и образование 
трябва да бъдат поставяни 
на друга – по-висока платфор-

ма, не заради друго, а по прос-
тата причина, че те са над-
стройката на обществото“.

Че от много време градът 
е имал потенциал за развитие 
на здравеопазването, той е 
категоричен.

„За съжаление нямаше 
хора, които да му дадат шанс 
да се развие. Сега обаче след 
като се появи Факултетът 
по здравеопазване, Бургас 
стана медицински универси-
тетски град. Няколко от 
болниците също станаха 
университетски, което за-
дължително изисква пови-
шаване на нивото до европей-
ски стандарти“, посочи той.

Първите стъпки в меди-
цината винаги ще са незабра-
вими за него. 

„Когато нямаш опит и 
правиш неща за пръв път, си 

в стресово състояние, но 
ефектът винаги може да те 
изненада. Никога не съм за-
бравял и когато бях замест-
ник-кмет на Бургас, че има 
много тясна връзка между 
социалния статус и здравния 
статус. Това е нещо, на което 
в България трябва да се обър-
не особено голямо внимание. 
Обикновено именно социал-
ният статус е важен фактор 
за подобряване на здравето. 
И по отношение на профи-
лактиката на много заболя-
вания, и по отношение на 
лечението и възстановява-
нето на пациентите. Зато-
ва в света съществува едно 
понятие, което се нарича 
„медико-социални грижи“, 
сподели д-р Мануелян.

Убеден е, че основите за 
това са поставени в Бургас 
още, когато е заместник-
кмет по здравеопазване, 
спорт и социални услуги. Той 
добави, че в Бургас тогава, 
начело с кмета Димитър 
Николов, са реализирани 
няколко проекта на местно 
ниво, превърнали се след 
това в национални, като 
здравния асистент.

„Благодарен съм на своите 
родители и прародители, че 
са избрали Бургас да се заселят. 
Където сът се пръкнал и аз, 
където взех своето образо-
вание, направих семейство, 
родиха ми се деца. И си мисля, 
че това е градът и мястото, 
о където никога не мога да се 
откъсна“, каза той.

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Голямата бургаска актри-
са Аглика Бояджиева заслу-
жено получава признанието 
за труда си и отдадеността 
си към театъра. Тя е един 
от новите почетни гражда-
ни на Бургас, благодари в 
интервю за „Черноморски 
фар“ на Инициативния ко-
митет, издигнал кандида-
турата ѝ в лицето на Януш-
ка Николова, Недялко Йор- 
данов, Ивана Джеджева и 
всички колеги, които са я 
подкрепили. Признава обаче, 
че не е очаквала това, но е 
благодарна, че е заслужила 
любовта на публиката.

„От друга страна си мисля, 
че когато театърът е част 
от духовното и творческо 
израстване на артиста, по 
пътя към тържеството на 
духа, в най-прекрасната визия 
на удовлетворение е, че е 
направил хората щастливи. 
Подарил им е себе си за 2 
часа всяка вечер. Накарал ги 
е да почувстват театъра 
като свое убежище. Без пуб-
ликата ние няма да сме това, 
което сме. Артистите 
имаме едно хоби за професия 
и без това не можем да съ-
ществуваме. Обречени сме 

на театъра и сме щастливи, 
когато има на кого да споде-
лим нашите съкровени мисли, 
чувства, желания и да ги 
направим по-добри и да им е 
по-леко в живота“, каза 
бургазлийката. 

Бояджиева произхожда от 
впечатляваща фамилия на 
артисти. Тя е четвърто 
поколение актриса, а родо-
началник на тази театрал-
на династия, както тя оп-
редели семейството си, е 
прапрадядо ѝ, който поста-
вя началото на любовта към 
театъра в Силистра. 

„Пето поколение е моята 
дъщеря Милена Маркова – 
Маца, а внукът ми Орлин 
Орлинов също тръгна по 
нашия път. Аз не знам да има 
друга такава фамилия в 
България. Много съм щаст-
лива от този факт и съм 
горда с моите предци, които 
са възпитавали децата и 
внуците си в любов към из-
куството, театъра, опера-
та, музиката“, посочи тя.

Живот без театъра за 
нея е немислим. Но в най-
гладните години на профе-
сията се е налагало да рабо-

ти и други работи, което за 
нея не е срамно.

„Така плащах семестрите 
на дъщеря ми. Имаше много 
гладни години в нашата 
професия. Играли сме на 
минусови температури в 
театъра, защото нямаше 
парно. Но през толкова мно-
го трудности съм премина-
ла, че даже и най-лошото не 
би ме отказало да се занима-
вам с театъра, защото съм 
наследствено обременена. 
Като някакъв вирус е (смее 
се)“, обясни актрисата. 

А с едно изречение, в кое-
то ключовата дума е любов, 
Бояджиева казва какво за нея 
е Бургас.

„Бургас е моята любов, 
моята съдба, моето детство, 
моите приятели, моите 
любови, моето дете, моят 
внук, моите колеги, които 
вече ги няма, но са помогнали 
за моето израстване като 
актриса, и морето е тук. 
Когато завършвах ВИТИЗ 
тогава, си казах, че аз ще 
дойда в Бургас, въпреки че 
ми предлагаха в София, ако 
имам желание за Младежкия 
театър. Моят учител Петър 
Чернев ми каза, че имат 
нужда от младо момиче като 
мен, но аз казах категорично, 
че ще дойда в Бургаския те-

атър. Не бих го дала за нищо. 
Просто тук има някаква 
магия, която живееш в нея. 
Не искам това да ми липсва. 
Просто това ми изпълва 
душата“, убедена е тя.

Градът на бохемите, спо-
ред нея, е такъв, защото е 
дълбоко заложено в самата 
земя и въздуха на града, в 
морето, в хората.

„Това е нещо, което не 
може да умре и то вечно ще 
съществува, въпреки всич-
ките изпитания. Мисля, че 
това е по-силно, защото има 
много любов в работата на 
всеки творец, в бургазлии. 
Любовта е градивно чувство 
и то не може да се разруши 
от нищо. Мисля, че Бълга-
рия е една благословена 
земя, а Бургас е цен-
търът на кул-
турата“, ка-
тегорична 
е Бояджи-
ева.

Л ю б о -
вта. Тя е 
движещото 
начало в ра-
ботата ѝ като 
актриса. 

„Ако ти не 
носиш любов в 
сърцето си, ако 
нямаш любов 

и светлина в душата си, ти 
не можеш да бъдеш ретран-
слатор на тези градивни 
чувства, за да можеш да 
направиш един образ на сце-
ната, да поведеш хората след 
себе си, да ги накараш да ти 
повярват. Без любовта ми-
сията ти на артист е обре-
чена на неуспех“, посочи 
бургазлийката.

Д-р Лорис Мануелян: Благодарен съм на своите 
родители, че са избрали да се заселят тук

Аглика Бояджиева: Обречени сме на театъра и сме щастливи

Пориви. Лекарят е със слабост към изкуствата – пише, свири и пее

Аглика Бояджиева с дъщеря си актрисата Мария Маркова – 
Маца (вляво)     ФОТО: ФБ

Д-р Лорис Мануелян е един от доайените в бургаското здравео-
пазване      ФОТО: ОБЩИНА БУРГАС

Дълги години той бе заместник-кмет в администрацията на 
кмета Димитър Николов (вляво)  ФОТО: ОБЩИНА БУРГАС

„Млада, доверчива, наивна и пълна с надежди  
за онова, което предстои...“                      ФОТО: ФБ
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Увеличен улов. Разширяването на консервната индустрия влияе положително на 
развитието на рибарството

Д. ГЕОРГИЕВА
Дирекция „Регионален дър-
жавен архив“, Бургас 

През 1927 г. е създадена 
Районната инспекция по 
рибарство в Бургас със за-
дача да контролира риболо-
ва в Черно море и черномор-
ските блата от трите 
сектора – държавен, коопе-
ративен и частен. Преди 
създаването ѝ риболовът 
се е контролирал от бивши-
те данъчни управления в 
крайбрежните градове. 

До 1940 г. Районната ин-
спекция по рибарство в 
Бургас администрира и 
контролира риболова в 
Черно море и черноморските 
блата от нос Емине до р. 
Резвая на турската граница.

След връщането на Южна 
Добруджа, към Инспекцията 
се предават и рибните тър-
жища в Балчик, Каварна и 
Шабла с райони до румън-
ската граница. 

През 1945 г. се създава 
Районна инспекция по рибар-
ство – Варна, на която се 
предава районът от нос 
Емине до румънската грани-
ца, а за Инспекцията в Бургас 
остава районът от нос 
Емине до р. Резвая. Освен 
този район, след влизане в 
сила на закона за рибарство-
то от 1936 г., Районната 
инспекция по рибарство в 

Бургас контролира риболо-
ва и във вътрешните води 
на Бургаска, Старозагорска 
и Хасковска области и изда-
ва наказателни постановле-
ния за нарушаване на закона 
за рибарството в тези ра-
йони. С влизането в сила на 
новия Указ за рибарството 
от 1953 г., Бургаски окръг е 
определен за район на Ин-
спекцията по рибарство.

Главните функции на 
инспекцията са да: контро-
лира риболова от трите 
сектора – държавен, коопе-
ративен и частен; отдава 
под наем обекти на коопе-
ративния и частния секто-
ри; разрешава всички споро-
ве между риболовците от 
трите сектора; отчита 
постъпленията от рибо-

ловни такси, наеми, данъци 
и др.; задоволява нуждите 
на рибните тържища в 
Несебър, Поморие, Бургас, 
Созопол, Приморско, Царево 
и Ахтопол; издава удосто-
верения за риболов; откри-
ва нови места за риболов и 
др.

Районната инспекция по 
рибарство в Бургас поддър-
жа връзки с отдела по ри-
барство при Министерство-
т о  н а  д о с т а в к и т е , 
риболовните кооперации по 
крайбрежието, околийските 
пълномощничества на Ми-
нистерството на достав-
ките и частните стопани 
притежатели на риболовен 
инвентар. 

Във фонда на Районната 
инспекция по рибарство – 
Бургас (Ф. 42К) са запазени 
месечни сведения за улове-
ното количество риба по 
видове и по уреди за периода 
от 1926 г. до 1943 г. Така на-
пример през 1931 г. е уловена 
1 479 523 кг. риба, през 1932 
г. – 3 448 765 кг, през периода 
от 1933 до 1938 г. уловът на 
риба се движи от 1 330 809 кг 
до 1 907 612 кг. През 1939 г. 
уловената риба е 2  745  028 
кг, а през 1940 г. – 4 236 448 кг 
(1 717 686 кг – паламуд, 787 611 
– скумрия, 496 141 кг – три-
цона, 425 274 – сафрид, 110 882 
кг – карагьоз и 698  854 кг 
друга риба).

През 1940 г. в отчета на 
Районната инспекция по 
рибарство са посочени 27 

действащи пролетни даля-
на, 12 опитни пролетни 
даляна, 11 малки пролетни 
даляна, 18 действащи есен-
ни даляна, 10 опитни есенни 
даляна или общо 78 даляна, 
62 гъргъра за есенния рибо-
ловен сезон, 72 гриба за 
двата сезона (пролетен и 
есенен) и различни мрежи – 
скумриени, карагьозени, 
калкански, кефалови и др. 
През 1941 г. даляните са 45, 
грибовете – 70 и около 120 
километра калкански мрежи.

В своите отчети район-
ният инспектор анализира 
дейността на Инспекцията 
и развитието на риболова. 
Според него предприетите 
стъпки от страна на Ми-
нистерството на земеде-
лието са довели до по-добри 
резултати. Доставката на 
безмитни мрежи и друг спо-
магателен инвентар увели-
чава възможностите на 
рибарите. От друга страна, 
освобождаването на солта 
от общински данък и акциз 
превръща дребната риба, 
особено трицоната, в риба 
от икономическо значение 
и през 40-те години тя зае-
ма трето място след пала-
муда и скумрията. Разширя-
ването на консервната 
индустрия е също елемент, 
влияещ положително на 
развитието на рибарство-
то и увеличаването на 
улова. 

В един от отчетите си 
инспекторът подчертава, 

че „...сафридът, който в 
миналото се хвърляше от 
мрежите обратно в морето, 
намира широк пласмент в 
консервната индустрия. И 
така сафридът стана риба 
също от стопанско значение 
и в нашия риболов морски 
заема вече четвърто място.”

През октомври 1947 г. с 
ПМС се създава Държавно 
рибовъдно и риболовно сто-
панство с център Бургас 
към Министерство на гори-
те, с което риболовът и 
преработката на риба се 
поставя на нови позиции. 
Задачите на държавното 
предприятие са: да органи-
зира и развие активен рибо-
лов в Черно море, край 

морските блата и езера, 
като приложи нови методи 
в работата и изгради големи 
държавни рибовъдни сто-
панства за произвеждане 
материал за изкуствено 
зарибяване на язовирите, 
рибовъдните стопанства 
на ТКЗС и общините; да уп-
равлява рибните тържища 
в главните риболовни обек-
ти в Бургас и Варна, като 
организира превоза на риба-
та от риболовните обекти 
до тръжните центрове; 
първичната преработка и 
експедиция на уловената 
риба.

Снимки: Риболовът в морето и 
езерата през миналия век

ФОТО: ДЪРЖАВЕН АРХИВ-БУРГАС

Как и кога се слага началото 
на контрола върху риболова

РЕПУБЛИКА БЪЛГАРИЯ
ОБЛАСТЕН УПРАВИТЕЛ НА ОБЛАСТ БУРГАС

РЕШЕНИЕ № РД - 09 -37
Бургас 26.11.2024 год.

С писмо вх. №08-00-1130/14.11.2024 г., кметът на 
община Поморие е сезирал Областния управител на 
област Бургас с молба да бъде предприета „спешна 
мярка“ по смисъла на чл.5, параграф 5 от Регламент 
(ЕО) 1370/2007 на Европейския парламент и на Съве-
та на Европа от 23 октомври 2007 г., състояща се в 
пряко възлагане извършването на обществена услуга 
за превоз на пътници по автобусна линия гр. Поморие 
- с. Козичино от областната транспортна схема (ОТС) 
изпълнявано от квотата на община Поморие.

На основание Решение № РД-09-17/16.05.2024 г. на 
Областен управител на област Бургас за предприемане 
на спешна мярка чрез пряко възлагане извършването на 
обществена услуга за превоз на пътници по автобусна 
линия „гр. Поморие - с. Козичино“, Община Поморие 
е сключила договор с изх.№ Д-220/14.06.2024 г. с 
предмет: „Обществен превоз на пътници по автобусни 
линии от областната транспортна схема“ със срок на 
действие до 08.12.2024 г.

Междувременно на 12.06.2024 г. Община Поморие 
е открила процедура по реда на ЗОП за възлагане на 
обществен превоз на пътници с предмет: „Избор на 
изпълнител за обществен превоз на пътници по автобусна 
линия гр. Поморие - с. Козичино, съгласно утвърдено МР 
от областната транспортна схема“. Същата е публикувана 
в регистъра за електронни обществени поръчки към АОП 
под уникален номер 00712-2024-0029 и впоследствие 
прекратена на основание чл. 110, ал.1, т.1 от ЗОП с 
решение №D37768640/07.10.2024 г. на кмета на об-
щината, поради факта, че единственият участник подал 
оферта не е спазил изискванията на възложителя към 
съдържанието на техническото предложение.

Като взех предвид, че към настоящия момент горепо-
соченото МР е действащо, както и факта, че договорът 
за изпълнението на услугата - обществен превоз на 
пътници изтича на 08.12.2024 г., считам че съществува 
непосредствен риск от прекъсване изпълнението на 
важна обществена услуга по смисъла на чл. 5, §5 от 
Регламент (ЕО) 1370/2007 на Европейския парламент и 
на Съвета на Европа от 23 октомври 2007 г. Съгласно 
посочения текст, в случай на прекъсване на услугите 
или на непосредствен риск от такова прекъсване, 
компетентния орган може да предприеме спешна мярка 

във вид на пряко възлагане или формално съгласие за 
удължаване на обществена поръчка за услуги.

Предприемането на спешната мярка е с цел да не бъде 
прекъсвано транспортното обслужване на населението 
по МР (целогодишно) по линията гр. Поморие - е. Кози-
чино, докато възложителят - община Поморие проведе 
процедурата по възлагане на превозите.

Предвид гореизложеното и на основание чл. 16д, 
ал.6 от Наредба № 2 от 15.03.2002г. за условията 
и реда за утвърждаване на транспортни схеми и за 
осъществяване на обществени превози на пътници е 
автобуси, във връзка с чл.5, §5 от Регламент (ЕО) № 
1370/2007 г. на Европейския парламент на Съвета на 
Европа от 23 октомври 2007 г.

РЕШИХ:
ДАВАМ СЪГЛАСИЕ за прилагане на спешна мярка 

чрез пряко възлагане извършването на обществена 
услуга за превоз на пътници по утвърдено маршрутно 
разписание от областната транспортна схема по линията 
гр. Поморие - с. Козичино, изпълнявано от квотата на 
Община Поморие, за срок от 6 (шест) месеца, считано 
от момента на влизане в сила на решението.

В срока на разрешителното, следва да бъде завършена 

процедурата по Закона за обществените поръчки или 
Закона за концесиите за възлагане на извършването 
на обществен превоз на пътници по горепосочените 
автобусни линии при условията и реда определени е 
Регламент (ЕО) № 1370/2007г. на Европейския парламент 
на Съвета на Европа от 23 октомври 2007 г. и Раздел 
I от Наредба №2/15.03.2002 г.

На основание чл. 16д, ал.8 от Наредба №2 от 15.03.2002 
г. за условията и реда за утвърждаване на транспортни 
схеми и за осъществяване на обществени превози на 
пътници е автобуси, настоящото решение да се публи-
кува в 1 един местен и един национален ежедневник 
от кмета на община Поморие. След публикуването на 
решението, следва незабавно да се изпратят копия от 
обявленията на Областния управител на област Бургас.

Решението подлежи на обжалване от всяко заинте-
ресовано лице в 14-дневен срок от публикуването му 
чрез Областен управител на област Бургас до Админи-
стративен съд Бургас.

Препис от решението да се изпрати на Кмета на 
община Поморие за сведение и изпълнение.

ПРОФ.Д.Н. МАРИЯ HЕЙКОВА
Областен управител на област Бургас
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ИНТЕРВЮ НА  
СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

Г-жо Чобанова, форумът 
„Европа на Балканите: 
Заедно чрез знание“ е част 
от Европейската регио-

нална политика, подкрепата, 
която ЕС насочва за развитие 
на регионите и създаване на 
силни регионални центрове, 
които концентрират висок 
икономически, социален, 
културен потенциал. Явява 
ли се България такъв център 
и в това число домакинство-
то на Бургас специално ли е?

– Първо, поздравявам чита-
телите и екипа на „Черномор-
ски фар“ по случай официалния 
празник на Бургас – Никулден! 
Честит празник на всички 
бургазлии! Нека Свети Нико-
лай Чудотворец да ви закриля 
и дари със здраве, късмет и 
благополучие! На въпроса Ви 
– да, разбира се, Бургас е силен 
притегателен център в Чер-
номорския регион. Това е град-
емблема на политиката на 
сближаване и обликът му се 
променя с изключителни 
темпове през годините. Ко-
гато инициативността и 
визията на бургазлии се ком-
бинират с европейската 
подкрепа, резултатите са 
осезаеми. Бургас се превръща 
в силен център на икономи-
чески растеж – жив, динамичен, 
пълен с креативност. Град, 
който дава много на България, 
но и на Европа. Морски и прис-
танищен град, университет-
ски град, културен град, 
иновативен град, космополи-
тен и отворен към света. 
Това е Бургас – със стратеги-
ческо местоположение, богат 
на таланти. И този дух и 
атмосфера привличат мла-
дите хора. Тук  бъдещето не 
се чака, то се създава. Не е 
случайно, че точно на празни-

ка на града БТА организира и 
форума-дискусия, за да отбе-
лежим успехите на Бургас, но 
също така и да очертаем 
възможностите за следващи-
те три до пет години. Съ-
трудничеството премахва 
бариерите пред растежа на 
икономиката. Това включва и 
образователната система, 
научните изследвания, парт-
ньорствата между универси-
тетите и т.н. Посланието е, 
че ние, българите, трябва да 
работим по-тясно с остана-
лите европейци във всички 
сектори, за да изграждаме 
по-високо качество и конку-
рентоспособност.  

– Как Бургас стои на евро-
пейската карта?

– Стои достойно и прес-
тижно. Поздравления към 
кмета г-н Николов и неговия 
екип.  Бургас често оглавява 
класации за едно от най-до-
брите места за живеене в 
България. Символично дока-
зателство за това е награда-
та на публиката, която из-
градената с  европейски 
средства бургаска библиоте-
ка спечели в конкурса Regiostars 
на Генерална дирекция „Реги-
онална и селищна политика“ 
на ЕК. Бургас е носител и на 
други европейски награди, 
защото инвестира в достъп-
на и екологична градска среда. 
Друг впечатляващ пример е 
модерният ви скейтпарк, 
привлекателен за младежи от 
цял свят, който наскоро по-
пуляризирахме в тематична 
фотоизложба. Активно пар-
тнираме с общината и съм 
посещавала Бургас по различ-
ни поводи, включително с 
комисар Илиана Иванова. 
Наскоро Бургаският свободен 
университет домакинства 
среща на високо ниво, на която 
България и Румъния одобриха 
Хартата на мисията на ЕС 
„Възстановяване на нашите 

океани и води до 2030 г.“ и се 
ангажираха да ускорят въз-
становяването на река Дунав 
и Черноморския регион. Преди 
това в града ви са провеждани 
и други експертни срещи по 
Стратегическата програма 
за научни изследвания и ино-
вации за Черноморския басейн 
и по линия на Организацията 
за черноморско икономическо 
сътрудничество, а през 2018 
г., когато България беше ро-
тационен председател на 
Съвета, Бургас бе домакин на 
Европейския ден на морето. 
Използвам възможността да 
благодаря отново от името 
на ЕК на хората и Община 
Бургас за солидарността и 
усилията им през 2022 г. да 
подпомогнат десетки хиляди 
хора, бягащи от Украйна. 
Добрият социално-икономи-
чески климат и активната 
политика на Община Бургас 
за приобщаването на децата 
от украински семейства в 
образователната система са 
високо ценени.

– Какви са възможностите 
пред него – икономически, 
регионални от гледна точка 
на това, че е врата и граница 
на ЕС?

– Бургас демонстрира за-
видна способност за привли-
чане на финансиране и успеш-
но управление на проекти. Бих 
казала, че се утвърди като 
модел за всеотдайна работа. 
Всъщност, май за Бургас няма 
почивен ден. Успехите са ре-
зултат точно на тази дина-

мичност и желание мечтите 
да се сбъдват. Потвърждение 
е и привличането на инвести-
ции по Плана за възстановя-
ване и устойчивост. Община-
та вече обяви 45 проекта за 
130 млн. лв., одобрени за фи-
нансиране, които ще донесат 
ползи за града – енергийна 
ефективност на обществени 
и жилищни сгради, улично 
осветление, модернизация на 
Индустриалния парк. За про-
екта за нови училища и детски 
градини се очаква да се изгра-
дят три нови сгради с висок 
клас енергийна ефективност 
и да се създадат 1260 нови 
учебни места към образова-
телната инфраструктура на 
Бургас.

– Какво бихте посъветва-
ли кметовете на черномор-
ските общини за издигане 
имиджа на региона?

– Кметовете са пряко из-
брани от хората, най-добре 
усещат настроенията им и 
знаят кое е съществено за 
тях. Приемането на България 
в Шенген през март тази го-
дина и отпадането на гранич-
ните проверки по въздух и 
море вече дава положителни 
резултати за туризма и тър-
говията и беше от значител-
на полза за пристанището и 
летището в Бургас и черно-
морските общини като цяло. 
То допринася за издигането 
имиджа на региона, тъй като 
все повече туристи могат да 
го посетят. Свързаността 
определено играе своята роля. 
Бъдещото отпадане на пас-
портните проверки и по сухо-
пътните граници и присъеди-
няването към еврозоната още 
повече ще допринесат за 
развитието на Бургас и реги-
она – не само туризма, но и 
индустрията, производство-
то, логистиката и външната 
търговия. 

От срещите ми във вече 

над 20 общини в България 
виждам, че хората очакват 
ефективни мерки, които да 
спрат изтичането на мозъци, 
така че тук да бъде добро 
място за живеене. Европа дава 
тази възможност и подкрепа, 
а именно добрите и смислени 
идеи могат да бъдат финан-
сово подкрепени. Следовател-
но сега е моментът да се 
възползваме от този шанс. 
Нека всички общини в България 
да ускорят процедурите по 
проекти и изпълнението на 
програмите от сегашния пе-
риод. Само така хората ще 
усещат реалния ефект от 
европейското членство. Пър-
во, спешни са реформите, 
които обуславят плащанията 
по Плана за възстановяване и 
устойчивост с краен срок до 
август 2026 г. Второ, трябва 
да увеличим броя на успешни-
те проекти по политиката 
на сближаване и да ги популя-
ризираме по-добре. Призовавам 
да се мисли амбициозно, ма-
щабно, но и оперативно бързо. 
Така ние, българите, ще пови-
шим европейското си само-
чувствие. Колкото по-успеш-
ни са реформите и колкото 
по-насочени към висока ефек-
тивност са инвестициите, 
толкова по-осезаеми ще са 
ползите от членството в ЕС 
за хората. 

– Имате дълъг стаж и 
опит в различни институции, 
вкл. в Постоянното предста-
вителство на Република 
България към Европейския 
съюз в Брюксел. ЕС измина 
дълъг път от присъединява-
нето на България. Каква 
промяна намирате – в прио-
ритетите и политиките, в 
механизмите и отношенията 
между страните? И каква 
оценка бихте дали на Бълга-
рия в целия европейски кон-
текст? Ролята на България 
и балканските държави в 
развитието на европейските 
региони?

– Европа и светът днес са 
различни от това, което 
бяха преди 17 години. Прежи-
вяваме период на безпокойство 
и несигурност – войни, мигра-
ционни кризи, инфлация и 
промени в глобалната тър-
говия. Хората имат напълно 
легитимни опасения за бъде-
щето си. Нашата задача е да 
дадем ясни и ефективни ре-
шения на тези опасения, за-
щото ако това не се случи, 
рискуваме да позволим на 
екстремизмът и национал-
ният егоизъм да набират 
сила.

В този смисъл планът на 
Европейската комисия за 
новия мандат е подробен и 
смел: превключваме на по-
висока предавка, защото 
следващите пет години ще 
определят мястото на Ев-
ропа в света за следващите 
петдесет. Залогът е дали 
ние ще определяме собстве-
ното си бъдеще, или ще 
позволим външни фактори 
да диктуват дневния ни ред. 
Заплахите са прекалено го-
леми, за да се справим с тях 
като отделни страни – най-
добрият вариант, с който 
разполагаме, е именно Съюз-
ът от 27 нации, за да имаме 
по-голямо влияние.

 Йорданка Чобанова е назначена за 
ръководител на Представителството 
на Европейската комисия в България 
през март 2024 г. и изпълнява функции-
те на официален представител на 
Комисията в страната под ръковод-
ството на председателя Урсула фон дер 
Лайен.

 Йорданка Чобанова има дългогодишен 
професионален опит в българските и 
европейските публични институции, 
както и успешна академична кариера в 
сферата на икономиката и иновациите. 
Между 2021 и 2024 г. работи като 
експерт в генерална дирекция „Морско 
дело и рибарство“ на Европейската 
комисия. Преди това е била посланик на 
България в Словакия от 2016 до 2021 г. 
Заемала е и поста заместник-министър 
на регионалното развитие и благоу-
стройството в служебното правител-
ство на България през 2014 г. В периода 
2012–2016 г. е съветник по европейските 
въпроси на президента на Република 
България. От 2008 до 2012 г. е предста-

вител на Министерството на регио-
налното развитие и благоустройство-
то в Постоянното представителство 
на Република България към Европейския 
съюз в Брюксел. Преди това работи 
като старши сътрудник във фондация 
„Приложни изследвания и комуника-
ции“.

 Завършила е Икономическия универ-
ситет във Варна, факултет „Финанси“, 
а през 2003 г. се дипломира като магис-
тър по политически науки в Централ-
ноевропейския университет в Будапе-
ща. През 2007 г. получава докторска 
степен от Европейския университет-
ски институт във Флоренция. Сред 
изследователските ѝ интереси попа-
дат въпросите, свързани с иновациите 
в Централна и Източна Европа и 
научноизследователската и развойна 
дейност. Автор е на множество публи-
кации, сред които монографията 
„Стратегии на мултинационалните 
компании в Централна и Източна 
Европа“.

Бургас е град-емблема, тук бъде
За града няма 

Специално за „Черноморски фар“: Йорданка Чобанова, 

„
Бургас дава много 
на България и на 
Европа

„
Запасите от 
риба не са 
устойчиви във 
времето поради 
замърсяване или 
прекомерен улов

ЙОРДАНКА 
ЧОБАНОВА                                       

ФОТО: 

ЛИЧЕН АРХИВ
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От 2007 г. България участва 
равноправно в определянето 
на посоката, в която ЕС поема 
и се развива. Нашата страна 
разполага с реални възможнос-
ти да допринася за общите 
политики, като ключът към 
успеха е лидерството на бъл-
гарското правителство, ди-
пломати и българските евро-
депутати. А европейските 
правила означават да се рефор-
мираме и да се променяме. От 
17 години сме пълноправни 
членове на Съюза, но това не 
беше краят на българските 
промени и демократични ре-
форми, а началото. Всички 
държави в ЕС трябва да се 
адаптират към световната 
конкуренция за пазари и добри 
работни места. България играе 
важна роля в европейския по-
литически дневен ред. Прите-
жаваме задълбочена експерти-
за за Западните Балкани и 
именно България, по време на 
Председателството си през 
2018 г., възобнови дискусиите 
за членството на Западните 
Балкани. ЕС ще продължи да се 
разширява като наш морален, 
политически и геостратеги-
чески императив, тъй като в 
свят, доминиран от велики 
сили, един по-голям и по-силен 
Съюз ни придава по-голяма 
геополитическа тежест.

– Как може да се оцени Бъл-
гария от гледна точка изпъл-
нението на политиките и 
приоритетите на ЕС? Има 
процедури, започнати срещу 
България за неизпълнение на 
европейското законодател-
ство, и то в области от при-
оритетно значение… Докол-
ко това е сериозен проблем?

– Всяка държава член участ-
ва както във формулирането, 
така и в прилагането на зако-
ните на ЕС. Стандартна прак-
тика е Европейската комисия, 
като пазител на Договорите 
на Съюза, да предприема прав-
ни действия срещу страните, 
които не изпълняват своите 
задължения, произтичащи от 
европейското право. Такива 
решения се приемат всеки 
месец срещу много държави и 
обхващат различни сектори. 
Няма класация, която да по-
ставя България на някакво 
определено място спрямо ос-
таналите. Процедурите за 
нарушение имат една-единстве-
на цел – да се гарантира, че 
правилата се спазват еднакво 
от всички и навсякъде в инте-
рес на гражданите и бизнеса. 
Целта не е да се санкционира 
съответната държава. 

– Част от процедурите са 
в областта на околната среда 
и водите. Разглеждаме водите 
и водните ресурси като огромно 
богатство, а здравето на оке-
аните и моретата се превърна 
в един от основните приори-
тети на ЕС. Липсва ли нещо в 
българските политики, за да 
са част от този приоритет, 
от синята икономика, от синия 
растеж? Вашето мнение и 
като доскорошен експерт в 
Дирекция „Морско дело и ри-
барство“ е много важно. От 
една страна сме морска дър-
жава, от друга „Морско дело и 
рибарство“ се води от българ-
ка… Дали не е необходима по-
висока активност в синята 
икономика, вкл. със създаване-
то на Национален интегриран 
морски дневен ред…

– Ние сме икономически за-
висими от здравето на мор-
ските територии. Опазването 
на екосистемите в океаните 
и моретата е приоритет за 
ЕС поради много причини – то-
зи природен ресурс е страте-
гически важен от гледна 
точка на сигурността и от-
браната, околната среда, 
икономиката и работните 
места. ЕС разполага с най-го-
лямата ексклузивна икономи-
ческа морска зона в света и 
почти 80% от стоките, които 
се търгуват, са транспорти-
рани по море. Нашата цел е да 
запазим екологичното равно-
весие, включително в Черно 
море, защото от него зависят 
сектори като риболова. Както 
се казва – ако няма риба, няма 
и рибари. Ако запасите от 
риба не са устойчиви във вре-
мето поради замърсяване или 
прекомерен улов, това се от-
разява не само на рибарите и 
техните семейства, но и на 
работни места в други секто-
ри в икономиката на крайбреж-
ните общности, включително 
в туризма.

Освен риболова обаче, Черно 
море носи огромен икономиче-
ски потенциал за страната ни, 
който все още не е напълно 
реализиран – в енергетиката, 
индустрията, търговията, 
научните изследвания. Наско-
ро директорът на Генерална 
дирекция „Морско дело и ри-
барство” в Комисията Чарли-
на Вичева коментира, че науч-
ните институти на Бургас 
могат да бъдат основата за 
едно много по-съществено 
място на България в така на-
речената „синя икономика“. 
Целта на синята икономика е 
да се използват ресурсите на 
моретата по начин, който е 
икономически изгоден, но също 
така екологично устойчив и 
социално отговорен. ЕС насър-
чава иновации и технологии, 
които могат да помогнат за 
опазването на морската среда 
като същевременно създават 
работни места и растеж. В 
момента има много фондове, 
които предлагат възможнос-
ти да се подкрепи икономиче-
ското развитие на страните 
с брегова ивица. Дали ще са 
биотехнологии, индустрия на 
базата на водорасли или оф-

шорни вятърни паркове – по-
тенциалът е голям и от Бъл-
гария зависи да се възползва по 
най-добрия начин. 

– Вероятно с политическа-
та нестабилност, която си 
самоналожихме, даваме недос-
татъчно добри сигнали към 
ЕК. Как там се гледа на поли-
тическите процеси у нас? 
Включително и на изпълне-
нието на Плана за възстано-
вяване, което безспорно е 
свързано с тази нестабилност.

– България е суверенна и 
демократична европейска 
страна и съответно българ-
ският народ определя кой да 
управлява страната. Европей-
ската комисия винаги е рабо-
тела, работи и ще продължава 
да работи в тясно сътрудни-
чество с легитимните българ-
ски институции. Тук сме да 
подпомагаме процесите да се 
случват, реформите да се из-
пълняват и процедурите по 
реализация на проектите да 
не се бавят. Разбира се, основ-
ната компетентност и отго-
ворност за това е на българ-
ските институции. Много 
пъти сме казвали, че по отно-
шение на европейските средства 
има ясно разписани правила и 
срокове, които трябва да се 
спазват. В случая с инвести-
циите по ПВУ, остават по-
малко от 2 години до крайния 
срок за изпълнение на проек-
тите и реформите, така че да 
се изплатят всички полагащи 
се суми на България. Затова 
времето е от значение и рабо-
тата не трябва да спира.

– Вашият мандат като 
ръководител на Представи-
телството на ЕК в България 
започна преди стартирането 
на новия мандат на ЕК. Днес 
вече е ясно какви са приори-
тетите и каква е структу-
рата на ЕК, която ще органи-
зира тяхното изпълнение. 
България има важен ресор от 
гледна точка на съвременни-
те технологии, дигитализа-
ция, комуникативни техно-
логии. Г-жа Захариева нарече 
ресора „стартиращи пред-
приятия, изследвания и ино-
вации“ ресор на бъдещето. 
Справяме ли се в този сектор 
или ще следим напредъка на 
другите държави? 

– За нас е гордост, че пред-
седателят Фон дер Лайен по-
вери този ключов ресор имен-
но на комисаря от България 
– г-жа Екатерина Захариева. 
Като част от Европа, България 
е в съревнование с глобални 
сили в Северна Америка и Азия, 
чиито индустрии и техноло-
гично развитие трябва да 
догонваме. Имах повод наскоро 

да поздравя техническите 
университети в България, че 
активно участват в големия 
европейски разговор – как уни-
верситетите партнират с 
иноваторите; как регионите 
правят екосистеми от живи 
лаборатории и университети; 
и как частният сектор съ-
трудничи с университетите. 
С новия мандат на ЕК предсто-
ят важни законодателни 
промени, които да премахнат 
съществуващите бариери 
между 27-те държави членки 
в сектора наука, образование 
и иновации. България има важна 
роля в тези процеси и съм 
убедена, че ще допринесе за 
това.

– В контекста на горния 
въпрос наскоро Европейският 
съвет прие Будапещенската 
декларация за ново европейско 
споразумение за конкурентос-
пособност, която е свързана 
с иновациите, изследванията 
и инвестициите... Говори се 
за намаляване на бариерите 
пред иновациите като се 
премахнат  червените линии. 
Важна ли ще бъде ролята на 
България и нашия комисар в 
процеса на установяване на 
общ регулаторен режим с 
единен правилник за инова-
тивни стартиращи предпри-
ятия в целия Европейски съюз?

– ЕС е най-големият пазар в 
света, но е време освен да сме 
потребители на вносни патен-
товани технологии, самите 
ние да продаваме такива на 
пазара и да запазваме добаве-
ната стойност и благосъстоя-
нието тук, у дома. В ресора, за 
който ще отговаря г-жа Заха-
риева, целта ще бъде с нови 
европейски закони да се насър-
чи новаторството сред фир-
мите и научните организации 
и – по-общо казано – в Европа 
бизнес да се прави по-лесно, 
по-бързо, с по-малко бюрокра-
ция.

Ще се стремим да изградим 
единен пазар, включително в 
сектора на цифровите тех-
нологии, и да се улесни изда-
ването на разрешителни. Ще 
има нов европейски фонд за 
конкурентоспособност, кой-
то ще помага за стратегиче-
ските технологии. Председа-
телят Фон дер Лайен обяви, 
че ще предложи нов правен 
статут в помощ на иноватив-
ните дружества да се разраст-
ват – под формата на т.нар. 
„28-и режим“, който ще оси-
гури на бизнеса един по-опро-
стен и хармонизиран набор от 
правила.

– Европейското финанси-
ране, използването на евро-
пейските фондове като част 
от интеграцията в ЕС е от 

изключително значение. 
Както и въпросът за ефек-
тивността на използването 
на европейските фондове у 
нас. Как виждате страната 
ни в този процес в сравнение 
с другите страни? Не говорим 
за „усвояване“, а за въздейст-
вие за развитие. Надявам се 
да не доминират недобрите 
практики…

– От присъединяването на 
България към ЕС страната е 
получила близо 16,7 млрд. лв. 
безвъзмездна подкрепа за 
икономическо сближаване с 
другите страни членки. Бла-
годарение на тези инвестиции 
в публичния сектор БВП на 
България нараства от 35% 
на 60% от средното ниво за 
ЕС – това говори за положи-
телно влияние на европей-
ската подкрепа върху иконо-
миката ни. Разбира се, все още 
има много какво да се желае. 
По отношение на – както ги 
наричате – „недобрите прак-
тики“, нашите служби и 
одитори безкомпромисно 
следят за технически и ад-
министративни грешки при 
изпълнението на проекти и 
когато се установи грешка, 
може да бъде наложена фи-
нансова корекция. Ако имате 
предвид умишлени злоупо-
треби с европейски средства, 
тук също е затегнат кон-
тролът с новата Европейска 
прокуратура, подпомагана 
от ОЛАФ. Впрочем, точно 
сега Комисията провежда 
тематична информационна 
кампания с анимирани виде-
оклипове за практическите 
измерения на върховенство-
то на закона във всекидневи-
ето на всеки от нас. Призо-
вавам ви да ги разгледате в 
нашите канали в социалните 
медии с хаштаг #RuleOfLaw – 
могат да бъдат полезни дори 
като илюстративен мате-
риал за учебни часове или за 
работата на неправител-
ствените организации. Кол-
кото до следващия дългосро-
чен бюджет на ЕС, там също 
ще има промени. Председа-
телят на ЕК Урсула фон дер 
Лайен вече заяви, че ще изгра-
дим по-тясна връзка между 
финансовата подкрепа и 
препоръките в доклада за 
върховенството на закона. 
Това означава общ режим на 
обвързаност с условия, кой-
то да се прилага за всички 
фондове на ЕС. Можем да се 
поучим от модела на Механи-
зма за възстановяване и 
устойчивост, който показа 
как бюджетът може да бъде 
свързан с реформи, които 
укрепват върховенството 
на закона.

– Предстоят годините на 
новия мандат, които в ико-
номически план са доста 
предизвикателни. Кои са 
приоритетите на европей-
ските политики, как ще се 
реализира европейската по-
литика на сближаване, която 
е много важна за България и 
Балканите и как ще се отрази 
тя на регионалното развитие?

– Конкретно в регионалната 
политика се стремим към 
иновативна икономическа 
трансформация, по-конкурент-
на, по-свързана и по-зелена 
Европа. Иначе, ако трябва да 
го кажа в едно изречение – тряб-
ва да бъдем по-устойчиви, 
по-гъвкави, по-мощни иконо-
мически.

Една от инвестиционните 
политики на ЕС е именно по-
литиката на сближаване и към 
нея е насочена 1/3 от бюджета. 
Тези средства трябва да бъдат 
използвани така, че реално да 
засилят икономическата мощ 
на регионите и на Европа като 
цяло. Тепърва предстоят де-
батите за това какъв точно 
ще бъде дизайнът на новата 
политика на сближаване. Ин-
вестициите са приоритетът 
на приоритетите в полити-
ческите насоки за новия мандат: 
ще подкрепяме повече малките 
и средни предприятия – у нас 
те създават 75% от заетост-
та и 65% от добавената стой-
ност в икономиката. Ще имаме 
и пътна карта за качествени 
работни места, условия на 
труд и справедливо заплащане. 
Вече се работи за нова визия за 
селското стопанство и план 
за адаптиране към изменение-
то на климата. Ще се работи 
за по-устойчива мобилност и 
туризъм, който да свърже 
различните части на Европа. 
Усилия ще бъдат насочени и 
да се гарантира, че рибарският 
сектор става по-устойчив и 
конкурентоспособен на све-
товния пазар. Силен акцент и 
фокус ще бъде поставен и 
върху развитието на устой-
чивата синя икономика. Всич-
ки тези мерки трябва да по-
влияят положително и на 
страната ни, и на хората в 
Бургас.

щето не се чака, то се създава
почивен ден

ръководител на Представителството на ЕК в България

„
Градът и админи-
страцията му се 
утвърдиха като 
модел за всеот-
дайна работа

„
Следващите 
пет години 
ще определят 
мястото на 
Европа в света за 
следващите 50

„
Общината вече 
обяви 45 проекта 
по Плана за 
възстановяване В разговор с кмета Димитър Николов за бъдещите проекти на града             ФОТО: ЕК



МАРИЯ СЪБЕВА 
гл. експерт, отдел  
„Държавен архив“ – Бургас

През 2024 г. се на-
вършват 100 годи-
ни от рождението 
на незабравимия 

бургаски художник, маринист 
Георги Баев. Отдел „Държа-
вен архив“ – Бургас съхранява 
част от неговите докумен-
ти, дарени от съпругата му 
Евгения Баева през 2010 г. Те 
са обработени в инвентарен 
опис №1 към Ф. 1779 – Баев, 
Георги Димитров (1924 – 2007), 
с 95 архивни единици за пе-
риода 1962 – 2008 г. 

В негова памет се връща-
ме отново към автобиогра-
фията (1990) и интервюта-
та му във вестници и 
списания (1984 – 2004), в 
които разказва за своя живот, 
споделя вижданията си за 
изкуството и работата на 
твореца. 

Георги Димитров Баев (с 
прякор Джурлата) е роден 
на 9 ноември 1924 г. в Бургас, 
пето от шестте деца в се-
мейството на Калинка и 
Димитър Баеви.

Друг бургаски художник – 
Генко Генков, вече студент 
в Художествената академия 
в София, го завежда на кон-
курсен изпит и преподава-
телите веднага разбират, 
„...че тук присъства нещо 
индивидуално.“ 

През 1950 г. завършва, със 
специалност „Живопис“, при 

акад. Илия Петров и проф. 
Дечко Узунов. За тях Георги 
Баев споделя: „И сега смятам 
и се чувствам задължен да 
кажа, че Илия Петров ме 
научи на занаята“ и „Голям 
артист беше бай Дечко. А 
най-сериозният урок от 
него е този – да правиш оно-
ва, което ти самият искаш 
да правиш и да не слушаш 
никого какво ти казва. Даже 
и професорите си.“   

Работи четири години 
като бояджия в Българска 
кинематография. През 1954 
г. се завръща в Бургас и ста-
ва футболен инструктор в 
дружество „Локомотив“ – 
Бургас. Футбол играе „от 
душа“ още от ученическите 
си години. 

От 1962 г. до 1968 г. е учи-
тел в Учителския институт 
в Бургас, след което, до 1975 
г. е председател на Художест-
вения съвет при Съюз на 
българските художници (СБХ) 
– Бургас, на който е редовен 
член от 1958 г. По-късно е 
избран за творчески секретар 
на СБХ – група, Бургас, за срок 
от пет години. В продълже-
ние на 10 години е член на 
Управителния съвет (УС) 
на СБХ – София.

Със съпругата си Евгения 
Баева имат двама сина.

Творческата му биография 
започва още в Художестве-
ната академия, където ус-
пява, учейки, да участва в 
изложби, предимно с графич-
ни творби, и се издържа сам. 

Началото на кариерата му 
е „мъчително“, като по вре-
мето на култа към личност-
та е наричан „формалист“ 
и „поклонник на упадъчното 
западно изкуство“. Около 
осем години не приемат 
картините му в национални 
и регионални изложби. 

Първото си отличие по-
лучава на Шестия световен 
младежки фестивал през 
1957 г. в Москва, на който 
участва с живописна творба 
и става лауреат. 

Ненапразно художникът 
разкрива удовлетворението 
от труда си: „Иначе най-

много ме радва работата. 
Докато съм пред платното, 
се чувствам извисен до Не-
бесата“; „Трудът за твореца 
е най-стабилното основание 
за гордост“. Резултатите 
са видими в участията му в 
много самостоятелни, гру-
пови и представителни из-
ложби и биеналета в стра-
ната и чужбина:

– 1961 г. – Първа Младежка 
национална изложба – София;

– 1962 г. – изложба със 
Златю Бояджиев в Румъния, 
Индия, Индонезия, Китай, 
Монголия, Корея, Виетнам, 
Афганистан, Тунис, Мароко; 
Участие в представителна 
изложба на български худож-
ници в Париж; 

– 1964 г. – първа самосто-
ятелна изложба в София (м. 
февруари) и в Бургас (м. май);

– 1972 г. – участие в биена-
ле в Кан-сюр-мер, Франция, 
изложби в София и Лондон и 
изложба – дарение за Баня 
Лука, Босна; 1973 г. – в Буда-
пеща и Пловдив; 1974 г. – в 
Париж, Бургас и Пловдив; 1975 
г. – в Несебър, Хавана и Москва; 
1976 г. – във Виена и Линц; 1978 
г. – в София; 1978 – 1979 г. – в 
Париж, Кьолн, Дюселдорф, 
Берн, Москва, Токио, Мекси-
ко и Вашингтон; 1980 г. – в 
Тунис; 1981 и 1982 г. – в София, 
Пловдив, Москва, Никозия и 
Лимасол; 1983 г. – в Бургас, 
Пловдив и Сливен; 1984 г. – в 
София и Дордрехт, Холандия; 
1985 г. – във Виена, Будапеща 
и Габрово; 1986 г. – в Ямбол, 
Виена, Атина и Делхи; 1987 г. 
– в Пловдив и София; 1988 г. 
– в Бон; 1989 г. – в Прага и 
Варна; 1990 г. – във Варна; 1991 
– в Срежанин, Югославия; 1993 
г. – София; 1996 г. – в Смолян; 
1997 г. – в София.

В периода 1957 – 1997 г. 
взема участие във всички 
Национални изложби (ОХИ).   

Участва в представител-
ни и групови изложби в САЩ, 
Мексико, Германия, Франция, 
Полша, Чехия, Унгария, Ру-
мъния, Швейцария, Китай, 
Индия, Индонезия, Тунис, 
Алжир, Мароко, Виетнам, 
Кория, Афганистан, СССР, 

Югославия и др.  
Негови творби са част от 

Националната художестве-
на галерия – София, Градска 
галерия – София, бившите 
окръжни галерии, „Ермита-
жа”, Музея на изкуствата 
„Пушкин”, Чикагския музей, 
Лондон, Париж, Цюрих, Хам-
бург, Виена, Токио, Ню Йорк, 
Филаделфия и др., частни 
колекции в България и чуж-
бина. 

За творческите си успехи 
и постижения Георги Баев 
получава множество наши и 
международни награди. През 
1961 г. – сребърен медал от 
Първа Младежка национална 
изложба, наградата от из-
ложба-конкурс „Созопол и 
морето“ – Созопол (1964; 1965; 
1966; 1968; 1969), наградата 
за живопис от Национална-
та изложба „Приятели на 
морето“ – Бургас (1968; 1974), 
наградата за пейзаж в ОХИ, 
София (1964; 1969), Годишна-
та награда за изобразител-
но изкуство – Бургас (1976; 
1982), наградата от изложба-
конкурс „Човекът и морето“ 
– Варна (1983; 1984), награда 
на Международната излож-
ба на реалистичната живо-
пис – София (1985), награда за 
живопис на Обща изложба на 
южнобългарски художници 
– Пловдив (1971). През 1972 г. 
получава наградата за жи-
вопис „Владимир Димитров 
– Майстора”. Носител е на 
годишни награди на Съюза 
на българските художници, 
а през 1996 г. на наградата на 
Съюза на българските ху-
дожници за цялостно твор-
чество и награда от Трето 
международно триенале на 
реалистичната живопис – 
София.

За принос в мирното раз-
бирателство между народи-
те, през 1986 г. е удостоен с 
наградата на Виенския 
университет „Готфрид фон 
Хердер”. При връчването ѝ 
проф. Петер Вундерлих зая-
вява: „Заради картините „На 
другия ден след атомната 
бомба“, „Обикновен фашизъм“, 
„Апокалипсис сега“, „Очаква-
не“, „Удавник“ смятаме Ге-
орги Баев за един от големи-
те хуманисти на Европа“. 
По-късно художникът при-
знава: „Тези думи са най-го-
лямата ми награда.“

Носител е на ордените 
„Св. св. Кирил и Методий” 
първа (два пъти) и втора 
степен, „Народна Република 
България” – втора степен и 

„Георги Димитров”. През 1974 
г. е удостоен със званието 
„Заслужил художник”, а през 
1984 г. - със званието „Наро-
ден художник”. От 1998 г. е 
почетен гражданин на Бургас. 

Представен е в 34-томния 
речник на изкуствата на 
лондонското издателство 
„Макмилън” (1995). Много-
кратно е номиниран за „Мъж 
на годината”, „Личности с 
влияние”, „Кой – кой е” на 
американски и английски 
биографични институти. 

Почетен член и член-ко-
респондент е на Австрий-
ското обединение на худож-
ниците „Кюнстлер хаус” 
– Виена и на Японската асо-
циация на художниците 
„Ника – кай”. 

Личността на Георги 
Баев се откроява и с благот-
ворителната си дейност. 
Прави дарения на училища, 
на социални домове, благот-
ворителни фондации, по 
повод 1300 годишнина на 
България, земетресенията 
в Баня Лука, Скопие, Стра-
жица, на деца от Виетнам, 
Камбоджа, Румъния и др. 

Георги Баев е депутат в 
VІІ Велико народно събрание 
(ВНС) (1990 – 1991). Той е един 
от 39-те депутати от Съюза 
на демократичните сили, 
които през 1991 г. напускат 
ВНС, несъгласни с приетата 
Конституция и започват 
гладна стачка. 

Тема в творчеството му 
са пейзажи от строител-
ството, пристанището и 
нефтозавода в Бургас. Въз-
хищава се на Родопите: „За 
мен Родопите са така вели-
чествени, както и морето. 
Там човек се чувства близо 
до небето.“ Друга необятна 
тема, върху която работи, 
е морето: „За мен морето е 
нещо изключително силно, 
интересно и голямо“; „Мо-
рето ме завладява, аз живея 
с него и до него“; „Обичам 
морето като нещо живо, 
което се движи и изменя 
непрекъснато....“ „Символ 
на безграничността на же-
ланията и постиженията.“ 
„В повечето ми картини има 
хоризонтална композиция, 
в която е вложена надежда-
та за покой, доброта и кра-
сота. И има едно нещо, което 
е много важно... – това е оч-
акване, което никога няма 
да дойде. Само в надеждата 
има смисъл, в нея човек е 
пълноценен и има за какво да 
живее.“ 

Въпреки отправени пред-
ложения да остане в чужби-
на, художникът е категори-
чен: „Не го направих заради 
морето, махалата и прияте-
лите...“

Георги Баев си отиде от 
нас на 18 февруари 2007 г. в 
Бургас. Частици от него са 
по целия свят, където има 
негови картини. Но докато 
морето съществува, душата 
на художника ще остане в 
Бургас.

Категорично. „Не отидох в чужбина заради морето, махалата и приятелите...“

100 години от рождението 
на художника Георги Баев
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„
Творчеството 
ми е непрекъснат 
стремеж към 
непостижимото 
съвършенство

Георги Баев

В ателието си                     ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ

С художниците 
Георги Динев 
(вляво) и Кольо 
Кехайов (вдясно)
ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ

Георги Баев на поредната изложба     ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ
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Колекция. Само 6 от българските навигационни светлини са представяни на пощенски марки

Д-Р БЕЛА БЕНОВА

Маркоиздаването обслуж-
ва голяма част от дейност-
ите на пощите, както и 
обуславя възникването на 
едно от най-големите колек-
ционерски общества – фила-
телното. Морските фарове 
са значима тема в маркоизда-
ването на много държави. 
България притежава доста-
тъчно навигационни светли-
ни, които са привлекателни 
и значими обекти, подходящи 
за изображения върху пощен-
ски марки. При все това, 
малко от фаровете по Бъл-
гарското Черноморие имат 
филателно присъствие, и то 
едва от началото на XXI век. 

Важна стъпка в дългого-
дишната дейност на автора 
на настоящия доклад д-р 
Бела Бенова за популяризи-
ране на българските морски 
фарове като част от кул-
турното наследство на 
страната, е участието в 
създаването на пощенска 
марка, изобразяваща фара на 
остров Света Анастасия. В 
края на 2023 г., по покана на 
Генералния щаб на Минис-
терство на отбраната, Бе-
нова предостави своя автор-
ска фотография, по която бе 
изработена и пусната в об-
ращение пощенска марка в 
блок на тема „140 години от 
създаването на Хидрографска 
служба на Военноморските 
сили“.

История на пощенските 
услуги, маркоиздаването 

и филателията  
в България 

Освен монетите и банк-
нотите, пощенските марки 
са най-популярното общо-
достъпно средство за иден-
тифициране на символите 
на една държава и нейния 
народ. Подобно на голяма част 
от морските фарове [3], по-
строени на българска тери-
тория от Османската фаро-
ва компания и преминали 
впоследствие във владение 
на България, първите марки, 
използвани за пощенски ус-
луги по нашите земи, не са 
български, а издадени от 

Османската империя през 
1863 г. [7], близо четвърт век 
след 1840 г., когато в Обеди-
неното кралство е пусната 
в обращение първата залеп-
ваща се пощенска марка – 
„Черното пени“, с лика на 
19-годишната кралица Вик-
тория [6]. 

Самостоятелната исто-
рия на Българската пощенска 
служба започва през 1879 г., 
когато Временното руско 
управление предава на бъл-
гарските власти 41 пощенски 
и телеграфни станции с целия 
им инвентар и съоръжения, 
България става член на Все-
мирния пощенски съюз и в 
употреба влизат първите 
български пощенски марки, 
с номинали във франкове и 
сантими – разплащателната 
единица на Всемирния пощен-
ски съюз. От 1881 г. започва 
издаването на пощенски 
марки с номинали в левове и 
стотинки. През 1893 г. в 
Пловдив е създадено първото 
филателно дружество в 
България. През 1938 г. е про-
веден Учредителният конгрес 
на Съюза на българските 
марколюбителски дружества, 
чийто приемник става Съ-
юзът на българските фила-
телисти [4], който същест-
вува и досега. През 1965 г. е 
създадено Държавно търгов-
ско предприятие „Българска 
филателия“ при Министер-
ството на транспорта и 
съобщенията. На 14.05.2004 
г. е учредена Българската 
филателна академия. 

В наши дни „Българска 
филателия и нумизматика“ 
е специализирано поделение 
на „Български пощи“, под 
юрисдикцията на Министер-
ството на транспорта и 
съобщенията, с основен 
предмет на дейност – печат 
на български пощенски мар-
ки, пощенски ценни книжа, 
акциденции, филателни и 
други рекламни материали, 
както и търговия с българ-
ски пощенски марки, фила-
телни пособия, филателна 
литература и др. Сред фи-
лателистите са популярни 
различните колекционерски 
елементи – единични марки, 
блокове, серии, макс-карти, 
картички и печати. 

Морските фарове  
в маркоиздаването  

по Света

Половин век дели създава-
нето на пощенските марки 
от първата поява на морски 
фар върху тях, която се случ-
ва почти едновременно в 
Мексико [8] и в Нова Зеландия 
[9]. Морските фарове са попу-
лярна тема в маркоиздаване-
то в световен план и през XX 
в. много държави, включител-
но такива без излаз на море 
или собствени навигационни 
светлини, пускат в обращение 
пощенски марки с изображения 
на морски фарове. Освен кон-
кретни навигационни свет-
лини, често на пощенски 
марки, пликове и печати 
присъства като символ, ме-
тафора или фирмен знак 
свободна художествена ин-
терпретация на несъщест-
вуващ в действителност фар. 
В световното маркоиздаване 
тази тенденция, както и 
представянето на конкрет-
ни навигационни светлини, 
се проявяват още по-често 
през настоящия XXI в. Про-
филирани каталози, както и 
уебсайтове и бази данни с 
пощенски марки с морски 
фарове са достъпни онлайн, 
в улеснение не само на фила-
телистите, но и на любите-
лите и изследователите на 
фаровете [1].

Български пощенски 
издания с морски фарове 

В България повече от 100 
години делят началото на 
маркоиздаването и изграж-
дането на повечето навига-
ционни светлини в края на 
XIX в. от включването на 
морските фарове като тема 
за пощенски марки или печа-
ти в началото на XXI в. Стра-
ната ни не е издавала марки 
с морски фарове на други 
държави, само 6 от българ-
ските навигационни светли-
ни са представяни на пощен-
ски марки, а един – на печати. 
От миналия век досега в 
България са рядкост и по-
щенските картички, изобра-
зяващи морски фарове, неза-
висимо дали представят 
конкретни навигационни 
светлини от нашата или 
друга държава, или абстракт-
ни художествени интерпре-
тации по темата.

На 9.11.2001 г. са пуснати 
в обращение две пощенски 
марки „Морски фарове по 
Българското черноморско 
крайбрежие“, с фаровете на 
нос Шабла и нос Калиакра, с 
художник Вилиам Китанов. 
И двете марки са преиздаде-
ни през 2003 г., а още десет 
години по-късно участват в 
блок от 4 марки на Междуна-
родния филателен салон 
„София 2013“. Морски фарове 
присъстват на три пощенски 
печата от първите години 
на XXI в. Първият изобразява 

метална кула серийно произ-
водство, използвана за нави-
гационните светлини на 
няколко места в България – 
зелена и червена входна прис-
танищна светлина на Варна 
и Бургас [3], както и в други 
държави. Вторият е стили-
зирана рисунка, а последният 
– фарът на вълнолома във 
Варна. През 2015 г. е пуснат в 
обращение блок от 4 марки, 
част от поредица „Регионите“, 
представящ Югоизточна 
България, с художник Иван 
Газдов. Една от марките 
изобразява поглед отгоре към 
остров Света Анастасия, 
където се откроява фарът.

На 22.06.2017 г. е пусната в 
обращение серия „Морски 
фарове по Българското Чер-
номорие“, във варианти 4 
отделни марки и блок от тях, 
с фаровете на Ахтопол, нос 
Шабла, вълнолома в Бургас и 
новия фар на нос Галата. 
Художник на марките, както 
и на издадените по същото 
време макс-карти е Тодор 
Варджиев. Любопитно е, че в 
средата на XX в. България е 
пуснала в обращение няколко 
марки със стилизирани из-
гледи от черноморското си 
крайбрежие, където заинте-
ресованите от морските 
фарове лесно ще забележат 
съответните навигационни 
съоръжения – на скалата на 
нос Калиакра, в края на кея в 
Несебър, на остров Света 
Анастасия (тогава – остров 
Болшевик).

Изненадващо е присъст-
вието на кули, подобни на 
фарове, върху две марки, из-
образяващи язовирите „Алек-
сандър Стамболийски“ и 
„Студена“, издадени по случай 
изграждането и пускането в 
експлоатация на двете съо-
ръжения, втората – ознаме-
нуваща българо-съветската 
дружба. През 2018 г. е пуснат 
в обращение блок с една мар-
ка по случай 80-годишнината 
на Съюза на българските 
филателисти, с художник 
Тодор Ангелиев. На стилизи-
раната карта на България, 
макар и извън зоната на са-
мата марка, се откроява 
фарът на вълнолома в Бургас. 
На кориците на ежегодните 
каталози, издавани от „Бъл-
гарски пощи“, присъстват 
по няколко, обикновено най-
значимите за дадената годи-
на, пощенски марки. През 2017 
г. и 2018 г. там попадат 
именно марките с морски 
фарове.

Най-новата българска 
пощенска марка с морски фар 
е по фотография на Б. Бенова 
от 2023 г., предоставена по 
покана от Генералния щаб на 
Министерство на отбраната, 
по случай честването на 140 
години от създаването на 
Хидрографска служба към 
Военноморските сили. Худож-
ник е Теодор Лихо. Пощенско-
то издание, включващо мар-
ката в блок, макс-карта и 

пощенски плик е валидирано 
на 01.12.2023 г. [5]. Любопитно 
е, че големият печат на пли-
ка и цветното изображение 
на картичката, са стари кадри 
на фара, датиращи от години 
преди ремонта на построй-
ката и поставянето на външ-
ната облицовка.

Важна за колекционерите 
информация е, че с решение 
на министъра на транспорта 
от 03.03.2021 г. издадените 
през 2017 г. блок и отделни 
марки с морски фарове са 
извадени от употреба, а 
юбилейната марка от 2023 г. 
е изчерпана още в деня на 
валидирането си. Предвид 
неголемия тираж на тези 
издания, филателната им 
стойност постоянно расте.

Заключение

В световен мащаб морски-
те фарове са все по-популярна 
тема в маркоиздаването. 
Освен за филателистите, 
пощенските марки, изобразя-
ващи конкретни навигацион-
ни светлини, представляват 
интерес и за изследователи-
те-фаролози. Юбилейната 
пощенска марка по случай 140 
години Хидрографска служба, 
създадена по фотография на 
автора на фара на о-в Света 
Анастасия, макар и вече с из-
черпан тираж, има принос за 
присъствието на морската 
идея в българската филателия. 
Изобразяването върху пощен-
ски марки на българските 
навигационни светлини е още 
една възможност за популя-

ризирането им като важен 
елемент от морската история 
и културното наследство не 
само на България, но и на Чер-
номорието. 
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Фаровете по Българското Черноморие 
пускат светлина от пощенски марки 

Серия „Мор-
ски фарове по 
Българското 

Черноморие“, 
2017

Остров Света Анастасия, по снимка на Бела Бенова, присъства 
в издаването на марки и картички. На снимката – пощенското 
издание „140 години от създаването на Хидрографска служба“ 
(2023), художник Теодор Лихо      ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ

Поредицата „Регионите“, представяща Югоизточна България,  
с художник Иван Газдов и марката, която изобразява поглед от-
горе към остров Света Анастасия, където се откроява фарът



ГЕОРГИ РУСИНОВ

Срещи със старите риба-
ри и техните разкази, проуч-
ване на този занаят, обога-
тяване на знанията. Всичко 
това изпълняват в проект 
в ПГМЕЕ – Бургас 34-ма учени-
ци. Ръководител им е учите-
лят по биология Тодор Анге-
лов. С тази инициатива 
училището кандидатства, а 
впоследствие е и включено в 
мрежата от европейски сини 
училища. Програмата е на 
Европейската комисия и е 
подкрепена от DG MARE и 
коалицията EU4Ocean като 
с нея се насърчава училищата 
да изследват връзките си с 
морето чрез проектно бази-
рано обучение.

„Идеята да направим такъв 
проект се роди от едно пис-
мо, което нашият заместник-
директор ми изпрати и то 
живо ме заинтересова, защо-
то неща, свързани с морето 
ми доставят удоволствие да 
ги върша. Разбрах за инициа-
тивата „Европейски сини 
училища“ и според мен е 
много добро нещо. Първо, че 
позволява на училища от 
цяла Европа да се включат, 
но с изненада видях, че в Бур-
гас няма училище, което да е 
със син сертификат до онзи 
момент“, разказа учителят 
Тодор Ангелов пред „Черно-
морски фар“.

Кореняк бургазлия, завър-
шил Морското училище в 
годините на военизиран режим, 
работил е в сферата на хидро-
биологичния мониторинг 11 
години след като завършва 
„Биология“.

„Бях впечатлен от книги-
те на Жак Кусто и мислех, че 
ще съм морски биолог“, с ус-
мивка споделя той.

Ангелов е работил и в  
ИАРА, където е бил директор 

на главна дирекция „Рибарство 
и контрол“. Решава да свър-
же момчетата от Механото 
с рибарите, тъй като според 
него техният занаят малко 
по малко изчезва като начин 
на прехрана и оцелява повече 
като хоби.

„А беше много развит в 
Бургас с големите държавни 
фирми по времето на предиш-
ния режим. По-важното беше, 
че около 6000 човека работе-
ха в „Океански риболов“. И 
наистина една малка България 
в средата на 80-те години се 
конкурира с огромни сили в 
риболова. Според английски-
те издания сме били на пето 
място в света. Имахме 30 
траулера и няколко кораба-
майки, както ги наричахме, 
които носеха провизии“, за-
яви той.

По думите му, обаче, е 
тъжно, че тази информация 
почва да се забравя, още по-
вече, че в Бургас постоянно 
идват нови хора, които съв-
сем не са наясно със славното 
минало. 

„Затова реших, че мога да 
свържа децата с онова време 
като направят едно проуч-
ване за ролята на риболова 
изобщо по Черноморието. 
Това е един от най-тради-

ционните занаяти, особено 
на юг, в малките градчета и 
в Бургас, в някакъв период от 
време. Сегашният риболов 
няма общо с този на „Океан-
ски риболов“, но така или 
иначе са останали рибари. От 
моята работа в ИАРА знам, 
че всъщност за разлика от 
други традиционни рибарски 
държави като Норвегия, ги 
няма големите кораби и мно-
го малко хора упражняват 
риболова като професия. 
Това е общо взето една фло-
тилия от кораби, която в 
момента е нагоре от Варна и 
няколко кораба в Бургас. Ос-
таналото са рибарски лодки, 
за които повече е хоби, от-
колкото професия“, посочи 
Ангелов.

Занаятът на дребните 
риболовци в последно време 
е много важен за ЕК и се фо-
кусират върху него. 

„Той е доста по-добър от 
този с големите траулери. 
Има щадящи риболовни прак-
тики, не се изхарчва толкова 
много гориво, по-къси са ве-
ригите на доставка. Затова 
мисля, че е важно той да се 
запази“, смята и учителят. 

Нови знания

Проучвателната дейност 
от проекта не е престанала, 
но посещение в Регионална 
библиотека „Пейо Яворов“ и 
намерената там информация 
впечатлява много децата. 

„Намерихме страхотни 
книги от началото на мина-
лия век. Първите рибарски 
сдружения са били създадени 
от преселници от Македония, 
за да им се осигури някаква 
прехрана. Държавата е имала 
политика да им раздаде мре-
жи, лодки, далян. Приказката 
за „не ми давай риба, а ме 
научи как да я хващам“, от-
говаря точно на истината в 

случая. Беше много интерес-
но, като намерихме страхот-
ни данни за риболова. Имахме 
планове да посетим и музеи-
те и да видим там какво имат 
като информация. Бургаския 
не можахме да го посетим, но 
има един нов информационен 
център в Поморие точно за 
риболова с една стара лодка 
с него, с обяснения за моряш-
ките възли, за такъмите. 
Много интересно беше. Чо-
векът, който работи там, 
изнесе страхотна лекция. 
Самият той е рибар и ни 
разказваше какви видове са 
ловили едно време“, отбеля-
за преподавателят. 

Проектът „Старите 
рибари разказват…“ обеди-
нява знанията на учениците 
в три области – икономика, 
история и биология. Това е 
бил и единият от задължи-
телните критерии за одо-
брение. 

„По време на проучването 
момчетата показаха, че имат 
голям интерес към всичко, 
което намират като инфор-
мация. Бяха впечатлени, че 
сме имали над 20 рибарски 
сдружения през 1920-а, от 
Рибарското училище в Созо-
пол“, каза още учителят им.

Вълнуващи срещи

До момента вече ученици-
те са се срещнали с няколко 
рибарски групи, като една от 
тях е в Поморие с местното 
рибарско сдружение. 

„Отидохме рано сутринта, 
тъй като знам, че тогава 
пристигат малките лодки, 
които са били на ранен рибо-
лов. От начало бяха малко 
притеснени и двете групи. 
Но аз имам опит в разговори-
те с рибарите от предишна-
та ми служба и успях да ги 
разприказвам, а и момчетата 
се отпуснаха. Говориха си за 

това, че морето се променя 
и всъщност, че някои риби, 
които са изчезнали, сега се 
завръщат. Моето мнение 
също е, че последните години 
морето се пооправя. Нямам 
предвид съвсем последните 
заради войната, но да кажем, 
че в един период от 15 години 
има подобрение. Започват 
повече риби да се появяват, 
но и климатът се променя. 
По-важното е, че големите 
и тежките замърсявания ги 
няма. Пречиствателни стан-
ции има навсякъде. Отделно 
селското ни стопанство е 
много по-организирано. Пре-
ди един от големите замър-
сители беше торенето или 
пръскането с химикали”, 
посочи Ангелов.

Среща с рибарите от Чен-
гене скеле е предвидена да е 
към края на проекта, тъй 
като там безспорно ще е 
най-интересно за учениците, 
смята ръководителят им. 

„Освен че са си цяла общ-
ност, имат и музей, който 
могат да разгледат. Сега 
прекъснахме малко работата, 
защото дойде ваканцията, а 
сега в началото на срока има 
един засилен период на вход-
ни нива. Планирам от март 
месец отново да продължим 

с посещенията при рибари. 
В момента, в който рибари-
те се отпуснат, много се 
радват, че млади хора се ин-
тересуват от техния занаят. 
Учениците пък ме питаха в 
началото дали ще ходим да 
ловим риба. Нека стане мал-
ко по-топло и ще помислим 
за такъв вариант. Както и 
за разходка с лодка на Ченге-
нето, за да им покажат 
мрежите и такъмите си. 
Някои от момчетата бяха в 
течение с дребномащабния 
риболов, защото живеят в 
Поморие, Приморско и т.н. С 
тях си говорим последните 
месеци за паламуда, черноко-
па“, каза учителят.

Заключителна 
част

На финала на проекта 
децата ще презентират 
всичко, което са научили и 
подготвили в ИАРА.

„Там ще направим и нещо 
друго. Ще подготвим един 
сборник със снимки и крила-
ти фрази от срещите с ри-
барите, тъй като те имат 
наистина какво да кажат. 
По-пиперливи са, шегобийци 
са, понякога пък разказват и 
страшни истории. Нашите 
деца документират всяка 
една среща и даже имаме 
спечелен фотографски конкурс 
с тези снимки“, заяви Ангелов. 

А дали някога риболовът 
в Бургас ще стигне мащабите 
от силните си години?

„Не, но то няма и смисъл, 
защото морето не е безкрай-
но и рибният ресурс не бива 
да се изчерпва толкова бързо. 
Мисля обаче, че този дребно-
мащабен риболов ще продъл-
жава и с поколенията напред 
ще има своето място“, убеден 
е учителят.
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Знания. ПГМЕЕ – Бургас реализира проект, свързан с морето

Младостта среща опита 
в „Старите рибари разказват…“

На интересна информация са попаднали момчетата в Регио-
налната библиотека   ФОТО: ПГМЕЕ – БУРГАС

Срещите с 
рибари са 
част от 
проекта
ФОТО: ПГМЕЕ – 
БУРГАС

ПГМЕЕ е със сертификат за синьо училище благодарение на този 
проект, с ръководител Тодор Ангелов (четвърти от ляво надясно)

ФОТО: ПГМЕЕ – БУРГАС



Озеленяват и два градски квартала, благоустроени по проекти
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300 декоративни дръвчета  
засаждат в Айтос тази есен

Засаждането на декора-
тивни дръвчета на 
определените за това 

места по новите тротоари 
в Айтос, започна още през 
миналата седмица. 165 дръв-
чета ще бъдат засадени на 
улиците, обновени по общин-
ски проекти. Дръвчетата са 
няколко вида и са закупени с 
пари от бюджета, планирани 
за тази цел. С още толкова 
дръвчета и храстова расти-
телност бяха озеленени 
двата благоустроени квар-
тала в Айтос – кв. 154 и кв. 49 
(„Васил Априлов“ и „Военни 
блокове“).

По проекти за ремонт на 
улиците много стари и из-
съхнали дървета бяха премах-
нати. На тяхно място на 
изцяло обновената ул. „Чен-
гелиеви“ вече са засадени 16 
броя лирово дърво, на ул. 
„Митко Палаузов“ – 5 бр. ли-
рово дърво. На ул. „Братя 
Миладинови“ през 2023 г. бяха 
засадени над 60 декоративни 
дръвчета – сега четири бяха 
презасадени.

И на реконструираната 
градска ул. „Даме Груев“ бяха 
засадени 28 декоративни 
дръвчета – 14 бр. червен шес-
тил и 14 броя зелен шестил. 
Продължава засаждането в 
Емировския квартал – 40 са 
новите дръвчета чинар на 

ул. „Чудни скали“ и ул. „Ради 
Боруков“. И на ул. „Неофит 
Рилски“ тази година продъл-
жава засаждането на японски 
вишни. В участъка от общин-
ския паркинг до кръстови-
щето с ул. „Васил Априлов“ 
тази седмица са засадени още 
20 броя японски вишни. Об-
новената ул. „Васил Априлов“ 
също е в плана на Общината 
– засадени са 10 броя червен 
шестил. На 10 броя кълбови-
ден шестил ще се радват пък 
живеещите и гостите на ул. 
„Д-р Павлов“. Продължава 
засаждането на декоративни 
дръвчета в Емировския квар-
тал и на всички обновени по 
проекти градски улици, съ-
общи още началникът на 
отдел „Благоустрояване“ в 
Община Айтос, Мехмедали 
Руфадов.

Доволни граждани ни ин-
формираха, че и в двата ре-
новирани квартала в Айтос 
– кв. 154 и кв. 49 („Васил Апри-
лов“ и „Военни блокове“) се 
радват на нова декоративна 
растителност. Там фирмата, 
която изпълнява дейности-
те по проектите за благоус-
трояване е успяла не само да 
засади десетки дръвчета и 
храсти, но и озелени терени-
те около жилищните блоко-
ве с райграс.

НП

Тази есен ще бъдат засадени общо около 300 дръвчета и храсти на терито-
рията на град Айтос

Декоративни дръвчета се засаждат и на местата 
на изкоренените стари и изсъхнали дървета, които 
с коренова система надигаха тротоарните плочки

С пари от 
бюджета са 

закупени близо 
200 дръвчета

В кварталите дръвчета не са засажда-
ни от поне 30 годиниВ квартал „Васил Априлов“ – нови дръвчета до новите паркинги         ФОТО: НП
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СУ „ХРИСТО БОТЕВ“, АЙТОС

Екипът на Айтоска 
младежка телевизия – АМТ, 
в партньорство със СУ 
„Христо Ботев“ – Айтос, 
успешно кандидатства за 
финансиране на училищна 
медия в рамките на про-
екта „Идейник“, органи-
зиран от сдружение „Тук-
Т а м “ .  С ъ б и т и е т о  с е 
проведе в престижния Дом 
на Европа в София.

Проектът на АМТ беше 
представен пред компе-
тентно жури,  което 
имаше задачата да избере 
шестима победители от 
цяла България. След вни-
мателен подбор идеята 
на айтоския екип беше 
класирана сред печелив-
шите.

Финансирането в размер 
на 2000 лева ще позволи на 

АМТ и СУ „Христо Ботев“ 
да реализират своята 
концепция за училищна 
телевизия. Средствата 
ще бъдат използвани за 

развитие на медията и 
организиране на бъдещи 
събития.

Екипът на АМТ изразя-
ва специална благодарност 

към своя ментор Емануел 
Тонев за ценната помощ и 
подкрепа по време на под-
готовката. Неговите 
насоки и експертиза доп-

ринесоха значително за 
успеха на проекта.

Този успех е поредна 
крачка към укрепване на 
младежката активност 

и креативност в училищ-
ната общност, като пре-
доставя платформа за 
изява и развитие на ме-
дийни умения.

Айтоска младежка телевизия (АМТ) спечели 
проект за финансиране на училищна медия 

Професионална гимназия по селско стопанство 
„Златна нива“, град Айтос

О Б Я В А
Професионална гимназия по селско стопанство „Златна нива“, 

град Айтос, ул. „Славянска“ №50 продава стари дървени греди с 
размери: 8х8см с дължина 5 м на минимална цена 10.00 лв./бр. и 
6х7см с дължина 2,5 м на минимална цена 5.00 лв./бр. 

Телефон за справки: 0888206682

ОБЯВЛЕНИЕ

Земеделски производител Владимир Руменов Вълков обявява 
инвестиционно намерение – отглеждане на овощна градина – че-
реши. 

Местност „Демерджата“, землище на с. Малка поляна, поземлен 
имот с идентификатор №46440.5.11, площ 4499.00 кв. м.-предназ-
начение овощна градина – череши.

ПИ с идент. № 11096.26.63, землище с. Винарско, площ 3969.00 
кв. м. – предназначение – овощна градина – череши.

ПИ с инент.№11096.26.27, землище с. Винарско, площ 2620.00 
кв.м – предназначение – овощна градина – череши.

Дворно място, УПИ №V-126, кв. 35 с. Винарско с площ 2592 кв. 
м – предназначение – овощна градина – череши.

Дворно място УПИ – ІІ, кв. 35 с. Винарско, с площ 1664 кв. м. 
– предназначение – овощна градина – череши. 

„АЙТОС-АВТОТРАНСПОРТ“ ЕООД - ГРАД АЙТОС
Търси да назначи шофьор за Автогара – Айтос, с месечно 

възнаграждение 1600 лв.
Повече информация на тел. 0879 29 77 22

ЗАПОВЕД
№ PД-08-831/ 27.11.2024г.

гр. Айтос

На основание чл.44, ал.1, т.1 от ЗМСМА, във връзка с чл.64, ал.2, 
във връзка с чл.105, ал.3 от Закона за предучилищното и училищно 
образование и във връзка със Заповед № РД- 09-2469/30.08.2024г. 
на МОН, за определяне графика на коледната ваканция на ученици-
те от 21.12.2024г.- до 02.01.2025г. включително

ЗАПОВЯДВАМ: 
1. Обявявам дните - 23.12.2024, 27.12.2024г., 30.12.2024г., 

31.12.2024г., 02.01.2025г. и 03.01.2025г. за неучебни и неприсъст-
вени за всички детски градини на територия на община Айтос.

2. Учебните занятия в детските градини да се възстановят на 
06.01.2025 г. (понеделник).

3.Директорите на детските градини на територията на община 
Айтос да предприемат всички необходими мерки за изпълнение на 
настоящата заповед, както и да създадат условия за опазване на 
материалната база.

4. Копие от настоящата заповед да се връчи на директорите на 
детските градини за сведение и изпълнение.

Контрол по изпълнението на заповедта ще осъществявам лично.

ВАСИЛ ЕДРЕВ
Кмет на община Айтос

ЗАПОВЕД
№ PД-08-830/ 26.11.2024г.

Гр.Айтос 

На основание чл.44, ал.1, т.1 от ЗМСМА, във връзка с чл.105, 
ал.3 от Закона за предучилищното и училищно образование и във 
връзка със Заповед № РД-09- 2469/30.08.2024г. на МОН, за опре-
деляне графика на коледната ваканция на учениците от 21.12.2024г.- 
до 02.01.2025г. включително 

ЗАПОВЯДВАМ:
1. Обявявам 03.01.2025 г. (петък) за неучебен и неприсъствен 

ден за всички ученици на територията на община Айтос.
2.Препис от настоящата Заповед, да се връчи на директорите на 

учебните заведения в общината за сведение и изпълнение.

Контрол по изпълнение на настоящата Заповед възлагам на 
Десислава Станчева - гл.счетоводител в Дирекция „КОВЗС".

ВАСИЛ ЕДРЕВ
Кмет на община Айтос

ОБЩИНА АЙТОС
ОБЩИНСКА АДМИНИСТРАЦИЯ

ОБЩИНА АЙТОС
ОБЩИНСКА АДМИНИСТРАЦИЯ

ОБЯВЛЕНИЕ

Земеделски производител Стивън Боянов Войводов обявява 
инвестиционно намерение – отглеждане на лук кромид зрял, в 
землището на град Айтос, местност „Алтън Тарла“ и местност „Ка-
рамеше“, ПИ 00151.426.18 с площ  10.279 дка, ПИ 00151.451.5 с 
площ 26.462 дка.

ОБЯВЛЕНИЕ

Земеделски производител Рангел Алексиев Топалов обявява 
инвестиционно намерение – отглеждане на пчелни семейства в 
землището на село Скалак, община Руен, местност „Зад стопански 
двор“, на площ от 1600 кв. м., в гора, подотдел 581/в, издънково 
насаждение.

Екипът на АМТ с наградата Победителите в Дом на Европа в София                    ФОТО: СУ „ХРИСТО БОТЕВ“, АЙТОС

Тахир Тахиров 
представи блестящо 

Айтос и клуба

На XVII Международен 
Турнир по свободна борба 
Adem Jashari в Косово, 
Спортен клуб по борба – 
„Айтос“ и момчетата на 
треньора Мюмюн Тахиров 
впечатлиха съдийската 
комисия и зрителите със 
спортен хъс и техничност. 
В категория 62 кг на вър-
ха беше Тахир Тахиров, 
който не само безапела-
ционно грабна златния 
медал, но и получи почет-
ната купа за „Най-техни-

чен състезател“ на 
турнира. В категория 55 
кг бронзов медал спечели 
младата надежда на клу-
ба Мустафа Тахиров 55 
кг.

При особено силна 
конкуренция в своите 
категории две пети мес-
та в престижното със-
тезание постигнаха 
Смаил Халил и Али Али.

Много добро беше и 
представянето и на мом-
четата от СКБ „Руен“ с 
треньор Беязит Кемал, 
които се поздравиха с 
три медала. 

НП

Айтоските борци с медали и купа от международен турнир в Косово

Тахир на най-високото стъпало на почетната стълбичка
Пореден международен успех на айтоските борци

ФОТО: РУЖДИ АХМЕД



Кметът и членовете на Дружество „Рай“ с наздравица за по-успешна 2025 г.
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Наздравица за по-спокой-
но ежедневие и по-мал-
ко битови проблеми 

вдигнаха членовете на Дру-
жество „Рай“ – Айтос, кметът 
Васил Едрев и Председателят 
на дружеството Дучка Ве-
ликова на 3 декември, Меж-
дународния ден на хората с 
увреждания.

„Община Айтос подкрепя 
усилията на дружеството 
да решава проблемите на 
всеки един от Вас, и търси 
възможности за увеличава-

не на броя и обхвата на со-
циалните услуги. Все повече 
хора се нуждаят от социал-
на подкрепа, затова един от 
основните приоритети на 
Общината са социалните 
проекти“, заяви кметът в 
празничното си обръщение 
към членовете на друже-
ството, които се събраха 
на празника в бирария „Аетос“.

Градоначалникът благо-
дари на Дучка Великова за 
дългогодишната ѝ работа 
като председател на друже-

ството, за грижата и вни-
манието към всеки проблем 
на хората с увреждания. 
„оздравявам г-жа Великова, 
защото тя е сред ръководи-
телите, които не само 
търсят съдействие – по-
ставя ясно и категорично 
проблемите, за да можем 
възможно най-бързо да на-
мерим решение“, заяви още 
кметът.

От своя страна Великова 
благодари за винаги бързата 

реакция на Общината при 
снабдяването на хората с 
увреждания с дърва за огрев, 
за съдействието при реша-
ване на проблемите на чле-
новете, и за възможността 
дружеството да празнува 
всяка година на 3 декември, 
с традиционната подкрепа 
на Община Айтос. 

Кметът подари на праз-
нуващите торти с пожела-
ния за здраве, коледно на-
с т р о е н и е ,  в и с о к  д у х  и 

интересен живот на друже-
ството през новата 2025 
година. Според него, животът 
на Дружество „Рай" винаги 
е бил и остава най-важният 
стимул и подкрепа за всеки 
един от членовете му. „За-
това събирайте се по-често, 
споделяйте проблемите си, 
подкрепяйте се взаимно в 
трудни моменти!“, призова 
още кметът. И за поредна 
година напомни, че вратата 
му е винаги отворена за 

всеки проблем на дружество-
то и за всеки един от чле-
новете му.

Близо 150 са по списък 
членовете на дружеството 
– на празника бяха половина-
та. „Другите са труднопо-
движни, но и за тях сме се 
погрижили – всеки получи 
хранителен пакет, за да 
почувства празника“, обяви 
председателката Дучка 
Великова.

НП

3 ДЕКЕМВРИ – МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА ХОРАТА С УВРЕЖДАНИЯ

Общината с разбиране към проблемите  
на хората в неравностойно положение

Членовете на Дружество „Рай“ – Айтос всяка година са заедно 
на празника     ФОТО: НП

Кметът Васил Едрев благодари на председателката Дучка 
Великова – от 17 години тя поставя пред Общината ясно и 
категорично проблемите на хората с увреждания.

КРАСИМИРА СОТИРОВА

Предколеден поздрав 
поднесоха учениците от ОУ 
„Св. св. Кирил и Методий“q 
с. Карагеоргиево към децата 
от Дневния център за деца 
и младежи с увреждания и 
Защитено жилище – гр. 
Айтос. Визитата на учени-
ците от село Карагеоргие-
во не беше случайна. На 3 
декември се отбелязва 
Международният ден на 
хората с увреждания. Денят 
има за цел да насърчи раз-
бирането на проблемите 
на хората в неравностойно 
положение. Своята подкре-
па към тях показаха и уче-
ниците от ОУ „Св. св. Кирил 
и Методий“. В продължение 
на месец те усилено репе-

тираха и подготвиха спе-
циална празнична програма, 
която представиха пред 
децата  и младежите от 
двата центъра. Програма-
та включваше много песни, 

танци и поетични изпъл-
нения. Така, благодарение 
на изкуството, и гости, и 
домакини се радваха, че 
могат да се забавляват 
заедно.

СУ „ХРИСТО БОТЕВ“

Майсторски клас по На-
ционална програма „Квали-
фикация на педагогическите 
специалисти 2024 г.“ се 
проведе в СУ „Христо Ботев“ 
на 7 и 28 ноември. Основната 
идея е действащи учители 
да представят пред свои 
колеги нови подходи и добри 
преподавателски практики.

В СУ „Христо Ботев“ 
своите добри практики 
споделиха учителите Лаза-
рина Янчева и Бранимира 
Николова. Акцентът в май-
сторския клас на Янчева 
беше грамотността като 
забележително умение, чрез 
което да четеш, да придо-
биваш опит, да обработваш 
и използваш информация, 
необходима за пълноценна 
практическа дейност в об-
ществото. Друг основен 
акцент беше подготвянето 
на училищните литератур-
но-музикални програми. 

Бранимира Николова пред-
стави успешни педагогически 
практики, свързани с Про-
грама Еразъм+ и eTwinning. 
Презентира пред колегите 
си използването на музика и 
текстове на песни в часове-
те по английски език и раз-
лични Web 2.0 инструменти, 
които да правят часовете 
по-интересни за учениците.

Във втората част на 
обучението, учителите 
имаха възможност да пред-
ставят изпълнението на 

поставените задачи по 
време на майсторския клас, 
както и свои лични добри 
практики.

Децата на Карагеоргиево с 
предколедна визита в ДЦДМУ 

и Защитеното жилище

В майсторски клас учители 
споделят опит с колеги

Темата: „Повишаване на резултатите и качеството на подготовка 
на учениците по български език и литература и английски език“ 

В Защитено жилище – Айтос        ФОТО: КРАСИМИРА СОТИРОВА

В Дневния център за деца и младежи с увреждания

Eдин от акцентите – подготвянето на училищните литера-
турно-музикални програми

Със сертификати от майсторския клас              ФОТО: СУ „ХРИСТО БОТЕВ“

Наздравица за по-успешна 2025 г. в социалната сфера



Община Айтос с нова концепция за 
развитието на Зоопарк – Айтос
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Един от акцентите в стратегията – обособяване на три 
зоогеографски зони – Европа, Южна Америка и Африка

Приключи изпълнението 
на проекта на Община 
Айтос „Техническа помощ 

за инвестиции в зоологически 
градини“ по приоритет 3 
„Биологично разнообразие“ 
на Програма „Околна среда 
2021-2027 г.“ На редовно засе-
дание през м. ноември Общин-
ският съвет единодушно 
одобри стратегически доку-
менти за Зоопарк – Айтос по 
възложена от Общината 
поръчка с предмет „Предос-
тавяне на услуги за изготвя-
не на стратегически доку-
менти за подготовка на 
инвестиционен проект за 
Зоопарк – Айтос“, изпълнена 
от екип на „М и А ПРОДЖЕКТ 
ГРУП“ ЕООД.

Разработена е цялостно 
нова концепция за развитие-
то на Зоопарк – Айтос, която 
включва четири стратеги-
чески документа: ПЛАН за 
развитие на Зоопарк – Айтос, 
ПЛАН за колекцията, ПЛАН 
за консервационни дейности 
и ПЛАН-ГРАФИК за изпълне-
ние на дейностите (3-5 годи-
ни). Документите обхващат 
10-ГОДИШЕН ПЕРИОД на 
планиране, съобразени изця-

ло със спецификата на при-
родните и урбанистични 
условия на територията, 
както и с ролята на зоопар-
ка в социално-икономически 
аспект.

ОСНОВНИТЕ АКЦЕНТИ в 
разработката са увеличава-
не на територията на зоо-
парка с около 4,5 ха с включ-
ване на равнинна залесена 
зона на лесопарка в северна 
посока и частично разшире-
ние на стръмните зони в 
южна посока. На тази база е 

създаването на планова 
структура с ТРИ ГЛАВНИ 
ПОСЕТИТЕЛСКИ ЦЕНТЪРА: 
ВХОДЕН - с образователен 
център, ЦЕНТРАЛЕН с поля-
на и съоръжения за почивка 
и игра, и с възможност за 
наблюдение животните, и 
СЕВЕРЕН – около голяма нова 
водна площ за водоплаващи 
птици с възможност за по-
чивка и наблюдение на мечки, 
зубри, лопатари и смесена 
южноамериканска експозиция. 
На ситуираните „центрове“ 

се обособяват ТРИ ЗООГЕО-
ГРАФСКИ ЗОНИ - Зона ЕВРО-
ПА – свързана с ново заграж-
дение за мечките. Община 
Айтос разполага с разработен 
технически проект: „Рекон-
струкция, обновяване и 
разширяване на Зоопарк – 
Айтос“, с изграждане на по-
добект: мечкарник. Зона 
ЮЖНА АМЕРИКА – на около 

4 дка с лами, ему, капибара, 
носати мечета. Зона АФРИКА, 
включваща заграждението 
на приматите и нови експо-
зиции със сурикати и бодли-
ви свинчета.

КОНСЕРВАЦИОННИТЕ 
ДЕЙНОСТИ са свързани с 
привличане на консервацион-
но значими видове от мест-
ната фауна – диви птици, 

бозайници, насекоми и др., Ще 
продължи функционирането 
на зоопарка като спасителен 
център за определени видове. 
Друг акцент в разработката 
е изграждането на стопанско-
битова-ветеринарна зона, с 
ветеринарна амбулатория, 
кухня за приготвяне на храна, 
складови помещения и др.

Според екипа от експерти, 
теренните особености, ре-
лефа и условията са предпос-
тавка зоологическата гра-
дина да се развие като БИОПАРК 
с уникална среда за предста-
вяне на консервационно 
значими видове.

Процедура за директно 
предоставяне на безвъзмезд-
на финансова помощ „Техни-
ческа помощ за инвестиции в 
зоологически градини“ по 
Приоритетна ос 3 „Биологич-
но разнообразие“ на Програма 
„Околна среда 2021-2027 г.“

06.12.2024 г., 13.00 часа, СУ „Никола 
Йонков Вапцаров“ отбелязва патрон-
ния си празник.
09.12.2024 г., 17.30 часа, НЧ „Васил 
Левски 1869“ – БЛАГОТВОРИТЕЛЕН 
КОНЦЕРТ – Подари Коледна вечеря на 
пенсионер в нужда 2024“
10.12.2024 г., 17.00 часа, площад 
„Свобода“ – Запалване на светлините 
на Коледната елха – Детски Коледен 
празник. Организатори: Община Айтос, 
НЧ „Васил Левски – 1869”, СУ „Христо 
Ботев“
11.12.2024 г. – Пътуващо кино, НЧ 
"Васил Левски 1869" – билети преди 
прожекцията!
16.00 часа – "Заведи ме вкъщи",  
17.30 часа – "ПОЧИВКАТА с бай Иван", 
19.30 часа – "БЕЗ КРИЛА"
12. 12. 2024 г., 18.00 часа, Заседателна 
зала на Община Айтос, Татяна Йотова 
представя новата си книга „УМОТВО-
РИТЕЛНИЦА“ – литературно-езикови 
предизвикателства.
17.12.2024 г., 11.00 часа – Благотвори-
телен Коледен базар в ОУ „Св. св. Кирил 
и Методий“ с. Карагеоргиево. Организа-
тор: ОУ „Св. св. Кирил и Методий“  
с. Карагеоргиево.
17.12. 2024 г., 18.00 часа, НЧ "Васил 
Левски 1869" – Коледен концерт на 
Група "ПАЗАРА" с ръководител Иван 
Иванов.

17.12.2024 г. – "В очакване на Коледа!" – 
Празничен поздрав за обитателите на 
Защитено жилище Айтос. Организа-
тор: СУ „Н. Й. Вапцаров” гр. Айтос.

18.12.2024 г.,, 18.00 часа, Физкултурен 
салон на СУ „Никола Й.Вапцаров“, 
БЛАГОТВОРИТЕЛНА ХОРОТЕКА.

18.12.2024 г. – "В очакване на Коледа!" 
Празничен поздрав за децата в Дневен 
център за деца с увреждания – Айтос. 
Организатор: СУ „Н.Й. Вапцаров” гр. Айтос

18.12.2024 г., 13.00 часа  – Общински 
коледарски празник 2024, с участието на 
представителни групи на училища и 
читалища в община Айтос на площад 
„Свобода“ и изложба във фоайето на  
НЧ „Васил Левски 1869“. Организатори: 
Община Айтос, НЧ „В. Левски – 1869“

19.12.2024 г. – "В очакване на Коледа!" 
Празничен поздрав в Дома за стари хора 
– Айтос в парк "Славеева река". Организа-
тор: СУ „Н.Й. Вапцаров” гр. Айтос

19.12.2024 г., 17.30 часа– Коледен концерт 
на художествените състави на НЧ „Васил 
Левски– 1869“ гр. Айтос. Организатор:  
НЧ „Васил Левски–  1869“ гр. Айтос
19.12.2024  г. – Коледно-новогодишен 
концерт на НЧ „Пробуда-1925“ с. Пирне, 
14.30 часа Организатори: ОУ „Христо 
Ботев“ с. Пирне и НЧ „Пробуда-1925“  
с. Пирне

19.12.2024 г., 13.00 часа– Благотворите-
лен коледен базар в НЧ „Пробуда-1925“  
с. Пирне;  Организатори: НЧ „Пробуда-1925“ 
с. Пирне и ОУ „Христо Ботев“ с. Пирне
20.12.2024 г., 13.30 часа, Благотворителен 
коледен базар в ОУ „Христо Ботев“  
с. Мъглен; Организатор: ОУ „Христо 
Ботев“ с. Мъглен
20.12.2024 г., 10.00 часа – Коледарски 
поздрав на децата от ДГ „Пролет“  
гр. Айтос към кмета и общинската 
администрация Организатор: ДГ „Пролет“ 
гр. Айтос.
21.12.2024 г., 10.30 часа, Спортна зала 
„Аетос“ – Благотворителен турнир по 
волейбол
23.12.2024 г., 18.00 часа – Коледно-нового-
дишна празнична програма в НЧ „Петър 
Житаров-1928“. Организатор: НЧ „Петър 
Житаров-1928“ с. Караново.
В седмицата от 18 до 22 декември 2024 г. 
очаквайте – Годишни награди за спорт 
2024 г. „Спортист и Треньор на 2024 
година!“

ОБЩИНА АЙТОС • ПРАЗНИЧЕН ДЕКЕМВРИ 2024 ГОДИНА

На 10 декември от 17.00 
часа Община Айтос, На-
родно читалище „Васил 
Левски 1869“ и СУ „Христо 
Ботев“ дават тон за 
коледното настроение 
на площад „Свобода“.

Джуджета, еленчета 
и още герои от екипа на 
Дядо Коледа и разбира се, 
самият той и Снежанка 
ще бъдат на площада, за 
да зарадват децата с 

коледни песни и танци. 
Заедно с кмета Васил 
Едрев, малчуганите, дошли 
на празника, ще запалят 
светлините на красива-
та коледна елха в центъ-
ра.

Ще има музика, танци 
и изненади, на фона на 
грейналата коледна ук-
раса. Коледният дух ще 
превземе Айтос с праз-
нични фойерверки.

Площадът в Айтос вече грейна Коледно

Встъпителна среща на част от екипа на „М и А ПРОДЖЕКТ ГРУП“ 
ЕООД, с ръководството и представители на Община Айтос

Има предпоставки айтоската зоологическа градина да се раз-
вие като зообиопарк                     ФОТО: НП

Елхата в Айтос 
грейва 

на 10 декември
Всички са поканени на площада 

в 17.00 часа
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ЧЕСТИТ НИКУЛДЕН!

Кметът на община Созо-
пол Тихомир Янакиев 
даде старт на коледни-

те и новогодишни празници 
със запалването на светли-
ните на елхата в града. Той 
пожела здраве и благоденствие, 
топлина и уют във всеки дом. 

Най-малките жители на 
града – децата от ДГ „Сне-
жанка“ с ръководители г-жа 

Дренкарова и г-жа Желева, 
звънливите гласчета на ВГ 
„ Морска раковина“ с ръко-
водител Бояна Кръстева и 
децата от ДГ „Здравец“ с 
ръководители Милена Ко-
стова, Даниела Владева, 
Олимпия Георгиева и Ваня 
Трендафилова поздравиха 
всички с настъпващите 
празници. 

Градът беше огрян от 
заря, а всички малчугани 
получиха лакомства. 

Празниците започнаха с 
откриването на коледния 
базар, където на чаша греяно 
вино всеки може да сподели 
доброто настроение с при-
ятели и да направи подарък 
за любимите си хора, изра-
ботен от сръчни майстори. 

МК иска още разкопки 
на автогарата 

Кметът пита: Кой ще ги финансира? 

Коледните светлини 
грейнаха в Созопол 

Кметовете на Созопол, 
Приморско и Царево не са съгласни 

Маслен нос да стане резерват

Празник на О-солената 
риба с „Пътуващ кулинарен 
театър“ и със специалното 
участие на Ути Бъчваров

Празникът на О-со-
лената риба в Созопол 
е събитие, което съби-
ра любителите на вкус-
на морска храна. Той е 
посветен на една от 
традиционните и вкус-
ни суперхрани по Бъл-
гарското Черноморие – 
осолената риба.

Празникът започва в 
11.00ч. на 7 декември 
(събота) на площад 
„Кулата“ с празнична 
програма: концерт-спек-
такъл „Любов по 100“с 
участието на Георги 
Дюлгеров, Дида Бъчва-
рова, Божана Иванова и 
Ивайло Йорданов (ки-
тара) и гръцки изпъл-
нители на група „Мав-
ракис“.

Продължава на стр. 2

Кметът на община Со-
зопол Тихомир Янакиев е 
изпратил писмо до минис-
търа на културата, с което 
изисква от Министерство-
то да укаже по какъв начин 
ще се финансира довършва-
нето на разкопките на 
терена, на който ще бъде 
построена автогарата в 
града. Това съобщи самият 
той на пресконференция.

Според него, ако разкоп-
ките са само на първоначал-
ното петно, на което ще 
бъде сградата на автогара-
та, общината имала въз-
можност да го финансира. 

Продължава на стр. 3
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Кметът на община Созо-
пол Тихомир Янакиев при-
съства на среща на предста-
вители на Greenpeace с 
кметовете на трите общи-
ни – Приморско, Созопол и 
Царево, местните рибарски 
общности и граждани по 
повод предложението на 
екоорганизацията морската 
територия на Маслен нос 
да бъде обявена за поддържан 
резерват. 

Представителите на 
Greenpeace обявиха, че са 
публикували онлайн предло-
жението, което ще бъде 
представено на МОСВ, но на 
срещата стана ясно, че ад-
министрацията на нито 
една от общините, които 
ще бъдат засегнати от 
него, не е запозната с този 
документ. Вместо това на 

присъстващите беше раз-
даден лист с много ограни-
чена информация и схема на 
територията в морето, 
която ще попадне в бъдещия 
резерват. 

Кметът на община Созо-
пол Тихомир Янакиев попи-
та как и по какви критерии 
е определена точно тази 
територия и кои са били 
другите зони в Черно море, 
които са били обсъждани. 
Той уточни, че в резервата 
са включени частично зони 
от Созопол и Царево и ця-
лото Южно Черноморие ще 
бъде засегнато. Според 
кмета Янакиев подобни 
решения се взимат не само 
на база на екологични оцен-
ки, а трябва да се вземат 
предвид и икономическите 
анализи, които ще покажат 

как това ще се отрази на 
местното население. Той 
подчерта, че държавата 
трябва да влезе в ролята си 
и да упражнява контрол на 
забраните, като траленето 
например, защото общини-
те изпълняват всички 
мерки, които зависят от 
тях, за да е чисто морето. 
В това число изграждането 
на пречиствателни станции. 
Рибарските общности също 
се грижат за чистотата и 
съхраняването на биораз-
нообразието в морето, за-
щото искат това, което 
получават сега от него, да 
го има и за техните деца, 
каза Янакиев. Всеки от при-
състващите тук иска да 
запази природата и не ѝ е 
враг, допълни той. 

Кметовете на Приморско 

Иван Гайков и на Царево 
Марин Киров, кметовете на 
Китен и Лозенец, както и 
всички присъстващи рибари 
и граждани от трите об-
щини, бяха категорично 
против идеята Маслен нос 
да стане поддържан резер-
ват. Кметовете го казаха в 
прав текст: „Нашите граж-
дани не желаят това“. След 
като, въпреки общото не-
доволство, емоционално 
изразено в залата, гражда-
ните и кметовете не бяха 
чути, присъстващите 
прекъснаха срещата и на-
пуснаха залата. 

Остана въпросът какъв 
документ ще бъде внесен от 
Greenpeace в МОСВ и как ще 
бъде отразено отрицател-
ното мнение на местните 
власти и на гражданите.

Продължение от стр. 1

Какво представлява 
Празникът на 

О-солената риба?

Празникът включва:
• Дегустации: Жителите 

и гостите на Созопол могат 
да опитат различни видове 
осолена риба, приготвена 
по различни и автентични 
рибарски рецепти.

• Конкурсна част: Органи-
зира се конкурс за най-вкусна 
осолена риба, където местни 
рибари и майстори готвачи 
се състезават за вниманието 
на журито и публиката от-
носно вкусовите качества на 
приготвената от тях риба.

• Кулинарни демонстра-
ции: Професионални готвачи 
нагледно показват как при-
готвят различни ястия с 
черноморска риба. Тази година 
за гостите на празника ще 

готви Ути Бъчваров, който 
ще е и председател на журито. 
Членове са Милен Петров и 
Христо Михайловски. Учас-
тниците в надпреварата 
ще се състезават в пет 
категории – веяни риби, мари-
новани риби (с подкатегории 
паламуд (лакерда), чернокоп, 
разни – сафрид, хамсия, бар-
бун, карагьоз, зарган), рибни 
консерви, тарама хайвер и 
ресторанти.

• Забавления: Празникът 
е съпроводен с музикална 
програма, танци и забавления, 
включващи участието и на 
публиката, които допринасят 
за приятната атмосфера на 
събитието.

Защо е толкова 
популярен Празникът на 

О-солената риба?

• Традиция:  Осолената 
риба е неразделна част от 

нашата черноморска кухня 
и този празник е неизменна 
част от тази традиция.

• Вкус и автентич-
ност:  Осолената риба е 
изключително вкусна, 
специфична и полезна хра-
на, която са приготвяли 
рибарите от хилядолетия, 
предимно за да запазят 
улова си през зимата.

• Атмосфера: Празникът 
се провежда в красивия град 
Созопол, който предлага 
незабравимо преживяване и 
възможност да се насладите 
на уникална атмосфера и 
вкусна храна.

Защо да посетите този 
Празника на О-солената 

риба в Созопол?

А к о  с т е  л ю б и т е л  н а 
вкусната морска храна, на 
българските традиции и на 
морето и морските хора извън 
сезона, тогава Празникът на 

О-солената риба в Созопол 
е събитие, което не бива да 
пропускате.

Това е чудесна възможност 
да опитате различни видове и 
приготвена по различен начин 
осолена риба, да се срещне-
те със стари приятели от 
морето, да се насладите на 
вкусни ястия и да прекарате 
приятно време в компанията 
на семейството и културната 
програма на Община Созопол.

На площад „Кулата“ ще бъде 
подреден и традиционният 
Коледен базар, на който ще 
бъдат представени произве-
дения на изкусни майстори 
на ръчно направени сувенири, 
играчки, бижута и всякакви 
красиви неща, които могат 
да се превърнат в красив 
спомен от празника. 

Очакваме ви в събота, 7 
декември 2024 г. на площад 
„Кулата“ в Стария Созопол.

ОЩЕ ЧЕТЕТЕ НА СТР. IV
Децата, които дойдат 

с родителите си на Праз-
ника на О-солената риба 
в Созопол, ще бъдат 
приятно изненадани и 
няма да скучаят нито 
минута. Община Созопол 
е подготвила за тях крафт 
ателие „Море“ с рецикли-
рани материали, където 
всеки ще може да си на-
прави сам сувенир за 
спомен от специалния 
ден.  

В тази работилница 
децата ще изработват 
тематични морски деко-
рации (рибки, лодки, миди 
и др.) от рециклирани 
материали, картон, дър-
весина, мидички, рапани 
и текстил. Сръчните 
водещи Невена и Марина 
ще ги научат как с малко 
въображение може да се 
вдъхне живот на различ-
ни материали. 

Всяка група ще работи 
по 45 минути, като нача-
лото е в 12.00 ч. и занима-
нията ще продължат до 
17ч.

За да сте сигурни, че 
вашето дете ще има за-
пазено място в работил-
ничката, запишете го 
предварително на тел. 
0876944618, защото мес-
тата са ограничени. Ако 
не сте записани, но има 
място, ще може пак да се 
включите.

Община Созопол при-
помня, че паркирането в 
града през целия зимен 
сезон е безплатно, така 
че може да доведете ця-
лото семейство и прия-
тели на Празника на О-
с о л е н а т а  р и б а  н а 
7декември. Очакват ви 
много вкусна храна, забав-
на програма и много при-
ятни емоции. 

Доведете и децата, 
ние ще ги забавляваме

В Черноморец на Никулден 
традиционно ще заключат 
морето. Ритуалът се из-
вършва всяка година. Рибари 
с лодки влизат в морето и 
отец Стилиян го заключва 
за риболов. Ключът се връч-
ва на кмета на града Росен 

Деспов, който отново ще 
отключи морето на 9 май – 
Летния Никулден.

НИКУЛДЕН в Созопол
08:00 часа – Празнична 

литургия в храм „Св. Геор-
ги“

10:00 часа – Панихида и 
водосвет в храм „Св. Георги“

11:20 часа – Литийно 
шествие към пристанище-
то

11:30 часа – Освещаване и 
раздаване на осветените 
ястия – пл. „Кулата“

12:00 часа – Излизане в 
открито море с корабите

12:30 часа – Народно весе-
лие с участието на Димитър 
Димитров – народен певец 
от Тракийско дружество 
„Яни Попов“ гр. Созопол, 
Тракийско дружество „Яни 
Попов“, гр. Ивайловград, 
Гръцка група „Мавракис“.

Безплатно рибена чорба, 
печен паламуд и вино за на-
здраве!  

НИКУЛДЕН в Черноморец 
09.00ч. – Тържествена 

света литургия – храм „Све-
ти Никола‘‘

10.30ч. – Литийно шествие 
до Рибарското пристанище

11.00 ч. – Градско веселие 
–  Пристанище гр. Черномо-
рец

Как ще празнуват Созопол и Черноморец

ЦЕНТРАЛНО ВОЕННО ОКРЪЖИЕ
ВОЕННО ОКРЪЖИЕ II СТЕПЕН - БУРГАС

гр. Бургас, 8000, ул. „Цар Асен” № 4, телефон 02/92 23876

Военно окръжие ІІ степен – Бургас съобщава, че със заповед № РД-01-
459/04.11.2024 г.  на командира на Военноморските сили са обявени 61 
(шестдесет и една) вакантни длъжности, във военни формирования от 
състава на Военноморските сили, завършили граждански средни или висши 
училища в страната и в чужбина, както следва:

ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 22480 – БУРГАС (4 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 18360 – БУРГАС (4 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 34590 – БУРГАС (1 длъжност);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 32890 – БУРГАС (1 длъжност);              
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 32300 – ВАРНА (4 длъжности).
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 38920 – ВАРНА (1 длъжност);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 28580 – ВАРНА (4 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 56080 – ВАРНА (3 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 36940 – ВАРНА (5 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 34410 – ВАРНА (5 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 26800 – ВАРНА (8 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 54830 – ВАРНА (4 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 32140 – ВАРНА (2 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 56070 – ВАРНА (2 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 22580 – ПРИСЕЛЦИ (9 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 38010 – ПРИСЕЛЦИ (3 длъжности);
ВОЕННО ФОРМИРОВАНИЕ 28430 – КАМЕНАР (1 длъжност);

Срок за подаване на документи – до 23.12.2024 г. 

Повече информация за кандидатстването и подаването на документите 
можете да получите  в сайтовете, http://www.navy.mod.bg, /http://www.
comd.bg/, както и в стая № 14, в сградата на Военно окръжие ІІ степен – 
Бургас, и в офисите за военен отчет в общините на Бургаска област.

Кметовете на Созопол, Приморско и Царево 
не са съгласни Маслен нос да стане резерват



МК иска още разкопки на автогарата.
Кметът пита: Кой ще ги финансира? 
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Продължение от стр. 1

Сега обаче Министер-
ството на културата 
иска разкопаване на целия 
парцел, който е 4 пъти 
по-голям и това не е във 
възможностите на общин-
ския бюджет.

В протокола на послед-
ната комисия, която 
трябваше да приеме из-

вършената от археолози-
те работа досега, е посо-
чено, че трябва да се 
извършат още разкопки 
на целия парцел, който е 
предвиден за автогара и е 
на площ около 2 дка. 

Според кмета Тихомир 
Янакиев това е абсурдно, 
защото, ако до момента 
общината е инвестирала 
в разкопки малко под 300 

хил. лв., разкопаването на 
4 пъти по-голяма площ ще 
струва над 1 млн. лв. Пър-
воначално намирането на 
тези средства е било 
вменено на общината. В 
протокола на комисията 
обаче е записано, че тези 
средства за допроучване 
на останалата част от 
обекта трябва да се оси-
гурят от министъра на 

културата целево с бю-
джета за 2025 г.   

Междувременно общин-
ската администрация е 
направила и постъпки да 
получи от държавата път, 
който свързва парцел, 
предвиден за евентуален 
транспортен хъб в квартал 
„Мисаря“, с околовръст-
ното шосе. При невъзмож-
ност да се осъществи 

проектът за автогара в 
Стария град, кметът 
Янакиев обмисля и възмож-
ностите тя да се премес-
ти в новия квартал. В 
този случай обаче авто-
гарата ще бъде далече от 
Стария град, а и от голяма 
част от новия. Освен то-
ва ще трябва да се напра-
ви и вътрешноградски 
транспорт, а това е свър-

зано с още много финанси 
и логистика, каквито в 
момента общината няма, 
уточни Янакиев. 

„Дори и да има транспор-
тен хъб в кв. „Мисаря“, ние 
ще настояваме в Стария 
град да има поне автобусна 
спирка за улеснение на жи-
телите на града и на ту-
ристите“, категоричен е 
кметът Тихомир Янакиев. 

НОВА ИНИЦИАТИВА В РАМКИТЕ НА МЕСТНАТА 
ИНИЦИАТИВНА РИБАРСКА ГРУПА В ПАРТНЬОРСТВО 
С ОБЩИНА СОЗОПОЛ И ОБЩИНА МАЛКО ТЪРНОВО

На 09.09.2024 г. се даде старт за изпълнение на про-
ект: „Подготвителни действия в подкрепа на разработва-
нето и бъдещото изпълнение на стратегиите за Водено от 
общностите местно развитие на МИРГ Созопол“ с учас-
тието на Община Малко Търново като партньор в изпъл-
нение на Договор за безвъзмездна финансова помощ с 
рег. №BG14MFPR001-3.001-0013-C01 по Процедура: 
„Изграждане на капацитет и подготвителни действия в 
подкрепа на разработването и бъдещото изпълнение на 
стратегиите за Водено от общностите местно развитие/
ВОМР/” финансирана от Програма за морско дело, рибар-
ство и аквакултури 2021-2027 г. 

Проектното предложение предвижда получаване на 
финансова подкрепа за подготовка на стратегия за Воде-
но от общностите местно развитие /ВОМР/ на МИРГ СО-
ЗОПОЛ. Чрез проекта ще се извършат подготвителни 
дейности за разработване на самата стратегия за ВОМР, 
включително анализи на социално-икономическото раз-
витие на територията на двете общини – Созопол и 
Малко Търново, чиято територия обхваща Местната 
инициативна рибарска група посредством тяхното парт-
ньорство. 

По този начин ще се гарантира пълноценното използ-
ване и оползотворяване на възможностите, които пред-
лага ВОМР за устойчивото развитие на територията. Из-
пълнението на дейностите ще доведе до изготвяне на 
стратегия, която води до развитието на общностите, за-
нимаващи се с рибарство и производство на аквакултури, 
в крайбрежните райони и вътрешността, както и насърча-
ване на икономическия растеж, социалното приобщаване, 
създаването на работни места, изграждане и обновяване 

на туристическа и публична инфраструктура, опазване на 
околната среда и адаптация към климатичните промени. 
Чрез изпълнението на проектните дейности местното 
население ще бъде пряко включено в разработването и 
бъдещото прилагане на стратегията за Водено от общно-
стите местно развитие на територията на общините Созо-
пол и Малко Търново, като участието на населението при 
формулиране на визията, целите, приоритетите и мерките 
на Стратегията ще допринесе за изготвяне на документ, 
който да отговаря на нуждите на всички заинтересовани 
страни за увеличаване участието на секторите на рибар-
ството и аквакултурата в устойчивото развитие на край-
брежните и съседни райони като гарантира пълноценното 
използване на възможностите, които предлага ВОМР.

СНЦ „МЕСТНА ИНИЦИАТИВНА РИБАРСКА ГРУПА СОЗО-
ПОЛ“ е учредена през 2020 г., а Община Малко Търново 
се включва в СНЦ „МЕСТНА ИНИЦИАТИВНА РИБАРСКА 
ГРУПА СОЗОПОЛ – МАЛКО ТЪРНОВО“ от началото на 2024 
г., откогато е променено и името на организацията. 

По своята същност целта на сдружението е да се 
възползва от дадената възможност предоставена по линия 
на прилагане на подхода Воденото от общностите местно 
развитие (ВОМР) от Програмата за развитие на селските 
райони (ПРСР), финансиран по линия на Европейския 

земеделски фонд за развитие на селските райони (ЕЗФР-
СР) и по повече от един от фондовете, включени във 
финансирането на подхода ВОМР.

Общата цел на проектното предложение на МИРГ е да 
се подпомогнат подготвителните дейности при изготвяне 
на стратегията за местно развитие за следващия програ-
мен период. В тази връзка ще бъдат изготвени и анализи 
на социално-икономическото развитие на територията на 
двете общини – Созопол и Малко Търново, съгласно 
подписаното партньорско споразумение, чиято територия 
обхваща МИРГ. Специфични цели на проекта: 

•СЦ 1 Подпомагане на процеса за подготовка на 
Стратегията за ВОМР, която се основава на проучванията 
и анализите на социално-икономическото развитие на 
територията на двете общини – Созопол и Малко Търново 
и предоставя възможности за инициатива на бизнеса и 
развитие на неземеделски дейности. Стратегията ще 
формулира приоритети и мерки за развитие, които ще 
бъдат финансирани от ЕЗФРСР или от повече от един от 
Европейските структурни и инвестиционни фондове; 

•СЦ 2 Насърчаване на включването на местното на-
селение в разработването и бъдещото прилагане на 
стратегията за Водено от общностите местно развитие на 
територията на МИРГ СОЗОПОЛ, които водят до насърча-

ване на икономическия растеж, социалното приобщава-
не, развитие на синята икономика, подобряване на 
околната среда в рибарските територии, смекчаване на 
негативното влияние върху климата по линия на подхода 
ВОМР 

•СЦ 3 Подкрепа за информиране на местното насе-
ление относно възможността за финансиране на Страте-
гията за ВОМР по повече от един фонд. Очакваните ре-
зултати от изпълнението на проекта са разработена 
стратегия за Водено от общностите местно развитие за 
нуждите на МИРГ СОЗОПОЛ, която води до насърчаване 
на икономическия растеж, социалното приобщаване, 
развитие на синята икономика, подобряване на околната 
среда в рибарските територии, смекчаване на негативно-
то влияние върху климата по линия на подхода ВОМР.

Устойчивото развитие (защита на околната среда) и  
Насърчаване на заетостта и конкурентоспособността са 
ключови моменти в стратегията за бъдещо развитие.

Устойчивото екологично развитие на територията 
общините Созопол и Малко Търново е важен приоритет 
за местното население. Това се дължи на големите надеж-
ди, които се залагат в развитието на екологични форми 
на туризъм и участието на секторите на рибарството и 
аквакултурата в устойчивото развитие на крайбрежните 
райони. Районът на Странджа планина и неговата морска 
територия е най-обширният широколистен горски масив 
в България, където липсват каквито и да са промишлени 
източници на замърсяване. 

Бъдещата стратегия на ВОМР ще планира цели, прио-
ритети и мерки, насочени към насърчаване на заетостта 
и конкурентоспособността на територията на Сдружение-
то в партньорски обхват и територията на община Созопол 
и община Малко Търново. 

Срокът за изпълнение е 3 месеца (до 09.12.2024 г.)

Елза Дадурян - отли-
чничка от 6 клас в ОУ 
„Васил Априлов“ – Бургас 
се нуждае от нашата 
помощ. Преди 2 месеца 
състоянието ѝ рязко се 
влошава. Диагнозата: 
хронична бъбречна недос-
татъчност – последна 
степен със съпътстващи 
усложнения е безкомпро-
мисна и това налага 
предприемане на форсма-
жорни ходове из различ-
ни лечебни заведения „от 
днес за вчера“. Състоя-
нието ѝ с днешна дата е 
стабилизирано – с про-
веждане на хемодиализа 
по график, със стабили-
зиращи терапии. Върви 
се по посока трансплан-
тация на бъбрек в чуж-
бина.

Ден преди Никулден – на 
5 декември т.г., от 12 ч. 
на втория етаж във фо-
айето на училището на 
Елза ще се организира 
благотворителен никул-
денски базар за подпома-
гане лечението на лъче-
зарното дете. 

Колегите на бащата 
на Елза Кеворк Дадурян, 
журналисти от Бургас, 
също подготвят благот-

ворителен базар със свои 
произведения – книги, 
бижута, сувенири, сним-
ки, картини и сладкарски 
изделия.

На 15 декември в Созо-
пол ще се проведе още 
един благотворителен 
базар, в който ще се съ-
бират средства за пре-
красното дете.  

Определят я като 
комплексен боец и под-
тикват всички съпри-
частни да се включат. 
Било то физически – на 
място, или от разстоя-
ние посредством банко-
вата сметка на майка ѝ:

BG91IORT73781008904500 
Алис Вартерес Дадурян
Инвестбанк

Семейството благо-
дари на всички, а татко-
то, заедно с разпознава-
еми експерти и светила, 
има намерение да създаде 
Инициативен комитет 
или Фонд за подпомагане 
на деца в нужда, в комби-
нация с епизодични ин-
формационни кампании 
как и защо трябва да се 
правят профилактични 
изследвания на подра-
стващото поколение. Да 
бъдем човечни и единни, 
наближават най-свет-
лите празници!

Поради независещи от RB 
Promotion причини има смяна 
на опонента на Петър Дра-
ганов на 07.12 в „Арена Армеец“ 
София той ще зарадва фено-
вете на бокса с мач срещу 
по-опитен противник от 
първоначално предвидения 
– мексиканеца Juan Antonio 
LIanes. 

Созополският боксьор, 
непобеденият досега Петър 
Драганов, ще се качи на ринга 
за мач част от основната 
файткарта. Той ще се бокси-
ра преди дългоочаквания 
сблъсък между Кубрат Пулев 
и Мануел Чар. Кобрата ще се 
бие за регулярната титла на 
Световната боксова асоциа-
ция в тежка категория.

Петър Драганов (10 победи, 
6 с нокаут) излиза в 8-рундов 
сблъсък срещу мексиканеца 
Хуан Янес (11 успеха, 7 с нока-
ут и 1 равен). За тази битка 
гордостта на Созопол напра-
ви и специален лагер в Англия. 

30-годишният спортист 
от морския град продължава 
да бъде непобеден при профе-
сионалистите с прозвището 
„Острието“. В професионал-
ния бокс Петър Драганов има 
10 победи в 10 двубоя, като 6 
от тях постига без да се 
стига до съдийско решение. 
Към момента той е 121-ви в 

световната ранглиста в 
супер-уелтър категория, а 
през 2025-а планира да пробие 
в Топ 100.

Общо четирима български 
боксьори ще подгреят Кубрат 
Пулев. Останалите наши 
бойци са Здравко Попов, Ни-

колай Чавдаров и Калин Си-
меонов. 

Ние знаем, че острието 
от Созопол Петър Драганов 
няма трудни противници и 
сме подготвени да станем 
свидетели на едно истинско 
зрелище!

Петър Драганов излиза на ринга 
с още по-атрактивен противник

Да дадем шанс на Елза!
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Човекът, който не само 
ще журира конкурса на праз-
ника на „О-солената риба“ в 
Созопол, но и ще направи 
целия кулинарен спектакъл 
там – Ути Бъчваров, може с 
часове да разказва както за 
критериите, по които ще се 
оценяват участниците в 
надпреварата, така и за 
всеки детайл от ястията, 
които ще приготви там. 
Разказите му са толкова 
„вкусни“, че непременно на 
слушателите им се иска да 
опитат от кулинарните 
вълшебства. 

Любопитно е, че тази 
година кулинарният гуру не 
залага на традиционната 
чорбица, а ще приготви за 
всички лакомници, уважили 
празника, созополски хрупки. 
Ето какво разказа за тях Ути 
Бъчваров: „В цялото Среди-
земноморие солената, мари-
нованата риба се яде на 
брускети. Затова съм нарекъл 
созополския вариант, който 
ще направим, не созополски 
брускети, а созополски хруп-
ки. 

Солената риба е придру-
жена с препечен хляб, защото 
самостоятелно е много силен 
продукт. Затова на моето 
специално огромно барбекю 
ще подготвя едно страхот-
но шоу, което ще включва 
от изпичането на хляба до 
оправянето на рибата и 
надграждащото сосче, което 
ще се добави към парченцата 
риба, било то веян паламуд 
или лакерда. Така че това ще 
е част от шоуто“, повдигна 
кулинарната завеса прочу-
тият готвач, който е в 
центъра на празника на „О-
солената риба“ в Созопол. 
Той ще се състои ден след 
Никулден на площад „Кулата“.

Разбира се, ще има и рибе-
на чорба. Готвачът ще дока-
ра в морския град своята 
уникална тенджера, за да 
направи и прочутата си 
чорба.

„Тя е една орфическа тен-
джера, като на Орфей лира-

та. Представете си огромен 
съд, в който ще сваря уни-
кална рибена чорба. Така че 
на празника на осолената 
риба ще има и рибена чорба, 
която ще приготвя по много 
стара рецепта. Вътре ще 
сложа чирози, солена риба, за 
да направя самата основа 
(бульон) много по-морско 
звучене“, дразни сетивата и 
вкусовите рецептори май-
сторът. 

Центърът на празника си 
остава големият конкурс за 
веяни и мариновани риби. Ути 
Бъчваров е изготвил крите-
риите: броят на точките, 
начинът на събиране на ре-
зултатите, по който ще 
бъдат определени шампи-
оните в отделните катего-
рии.

„Община Созопол тази 
година се обърна към мен с 
желанието да структурира-
ме по-добре празника и да го 
превърнем в отправна точ-
ка на зимните празници в 
България, защото е свързан 
с традицията на созополча-
ни да мариноват рибата, да 
я предлагат в своя етикет 
на гостоприемство. Турис-
тическата индустрия в 
Созопол по същия начин иска 
да наложи тренда на созо-
полска солена риба и тези 
прекрасни мезета и концен-
трирани и отлежали пити-
ета да станат отправна 
точка и всички да сравняват 
нивото със созополските 
специалитети“, разказва за 
амбициите на домакините 
Ути Бъчваров.

За тънкостите в пригот-
вянето на рибената чорба 
майсторът и сладкодумец 
отсича: „Колкото майстори, 
толкова рибени чорби и кол-
кото рибени чорби, толкова 
майстори“. Въпреки това 
обяснява, че чисто регионал-
но има голяма разлика: „Едни 
са южняшките чорби – Бургас, 
Созопол, Царево, други са 
чорбите от Варна на север“.

В Созопол Ути Бъчваров 
обещава да приготви чорба 
по смесена технология, за да 
е удобна за мезе, защото през 

зимата тя е „прекрасно, га-
лещо стомахчето мезе за 
концентрирани и други от-
лежали питиета“.

„Като човек от фамилия-
та Бъчваров, симпатизирам 
на всички, които ще грабнат 
чашата, ще си вземат една 
рибена чорба и ще замезват 
с нея. Освен сутрешно спасе-
ние, рибената чорба, особено 
тези, които са по-плътни, с 
достатъчно нюанси на соле-
ност вътре, и леката люти-
вина, в хладните месеци са 
прекрасни“, казва той.

Рисува амбицията си 
конкретно за празника така: 
„Искам да направим този 
купаж от положителни 
практики, за да стане този 
празник уникален. Той е съ-
средоточен върху онова 
усещане за общност, което 
е характерно за зимните 
празници. Защото летните 
празници са по-скоро за ту-
ристите и гостите на града, 
докато тук най-важни са 
созополчани. Разбира се, и 
техните приятели от цяла-
та яка на Странджа, а и от 
всички населени места, къ-
дето обичат да похапват 
такава риба. Тази година е 
много паламудска, затова от 
тази риба ще има и в моите 
неща, които ще приготвям“.

Ути Бъчваров покани в 
Созопол всички, за да избе-
рат своя личен производи-
тел на солена риба: „Бълга-
ринът все по-често се 
обръща към конкретния 
рибар и производител, кой-
то му прави част от онези 
съкровища в долапа. Те дават 
страхотно чувство за гор-
дост като ти дойдат гости 
да вземеш един буркан със 
созополска маринована 
риба и да обявиш, че еди-кой 
си рибар я е приготвил спе-
циално. Такива празници 
дават шанс човек да се за-
познае очи в очи с твоя 
производител, с  твоя 
партньор, който помага да 
си направиш живота по-
вкусен. А това е страхотна 
инвестиция – да се създават 
контакти с производители 
и личности. Ако ме питате 
мен какъв подарък да напра-
ви човек на роднините си за 
предстоящите празници – 
бих посъветвал да дойдете 
в Созопол на 6 и 7 декември, 
да купите по един буркан 
хубава маринована риба. 
Уверен съм, че ще се свърши 
ерата на безсмислените 
подаръци и грешно похар-
чените пари. Елате и паза-
рете на солената събота, 
а не в черния петък“.

Организатори на вкусното черноморско събитие са Ротари 
клуб Созопол и Община Созопол                 ФОТО: АРХИВ

Ути Бъчваров обещава да приготви чорба по смесена техноло-
гия, за да е удобна за мезе                  ФОТО: ОБЩИНА СОЗОПОЛ

14 декември (събота) 2024 година
„С ръцете си творим коледна магия“ 
- АРТ работилничка (изработване на 
сурвачки от деца и възрастни) Мяс-
то: площад „Кулата“ Начало : 14:00 
– 16:00 часа
Бал на спортиста
Място: Художествена галерия  Начало: 
16:00 часа 

15 декември (неделя) 2024 година
Благотворителен Кулинарен базар „В 
очакване на Коледа“
Място : площад „Кулата“ Начало: 
11:00 часа

17 декември (вторник) 2024 година
„Коледни камбани звънят“ – организа-
тор НЧ “Отец Паисий 1896“, гр. Созопол
Място : киносалон НЧ “Отец Паисий 
1896“Созопол Начало  17:30 часа 

20 декември (петък) 2024 година
Посрещане на коледари в сградите на 
Общината и Общински съвет
Начало: 10:30 – 12:00 часа
Любителска театрална формация 
„Антеа“ към НЧ “Отец Паисий 1896“ 
гр. Созопол под патронажа на Община 
Созопол ще представи: „НЛО – напълно 
луди откачалки“ – автор Виолета 
Георгиева
Място: киносалон НЧ “Отец Паисий 
1896“ Созопол  Начало: 18:00 часа ВХОД 
СВОБОДЕН

21 декември (събота) 2024 година
Рождествен концерт 
Място: киносалон НЧ “Отец Паисий 
1896“ Созопол Начало: 16:30 часа ВХОД 
СВОБОДЕН

22 декември (неделя) 2024 година
 „Замъчи се Божа майка…“ – Коледен 
поздрав от децата на Неделно училище 
при храм „Св. Георги“
Място: площад „Хан Крум“ – пред 
кошарата на Рождество Христово 
Начало: 16:00 часа

23 декември (понеделник) 2024 година
Посрещане на Дядо Коледа, Снежанка 
и работливите джуджета 
Място: площад „Хан Крум“  Начало: 
16:00 часа 

31 декември 2024 година
Посрещане на Новата 2025 година с 
празничен концерт и много забавления
Място : площад „Кулата“ Начало: 22 :00 
часа (с очакване на подробна програма)

Предколедни и новогодишни празници
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